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آیت الله استادی در آیین گرامیداشت آیت الله العظمی صافی)ره(:

روحانی شیعه نباید نسبت به مسایل 
اجتماعی و سیاسی بی تفاوت باشد

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

خیابانهایپیرامونحرممطهرجدارهسازیمیشود

آیت الله استادی گفت :مردم کسی را می خواهند که ملأ 
باشد، عالم به زمان باشد بداند آسیب ها چه هستند و چه 
کاری برای کاهش آسیب ها وجود دارد و در مسائل بی تفاوت 
و بی توجه نباشد. بعضی ها می گفتند که دخالت نکردن 
فضیلت است، اما آیت الله صافی ثابت کرد که دخالت کردن 
نباید  شیعه  روحانیون  دین  و  سیاست  در  است،  فضیلت 

بی تفاوت باشند و باید توجه داشته باشند. آیت الله  رضا 
استادی مراسم بزرگداشتی به مناسبت ارتحال حضرت آیت 
الله صافی گلپایگانی از طرف بیت مرحوم آیت الله العظمی 
بروجردی با حضور علما، مسئولان و قشرهای مختلف مردم 
و با سخنرانی آیت الله استادی عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم در مسجد اعظم که  در شام وفات حضرت زینب 
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آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم : 

چشم پوشاندن نسبت به دستاوردهای 
انقلاب خطرناک است
 جهاد تبیین وظیفه شرعی، اخلاقی و انقلابی است
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درخواست رییس سازمان نظام پزشکی قم از استاندار:

مدارس به صورت غیرحضوری برگزار شود

گرفتن  نادیده  اینکه  به  اشاره  با  قم  جمعه  نماز  خطیب 
به  نسبت  پوشاندن  چشم  اما  است،  نادرست  نقدها 
دستاوردهای نیز خطرناک است، گفت: برای جهاد تبیین 

فرد و جامعه باید با به کارگیری همه ابزارها قیام کنند و این 
وظیفه شرعی، اخلاقی و انقلابی است.  آیت الله علیرضا 
اعرافی در خطبه های نماز جمعه ۲۹ بهمن ۱۴۰۰ که در 
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رهبر معظم انقلاب در دیدار تصویری با جمعی از قشرهای مختلف مردم تبریز؛
رعایت نکردن برخی تذکرات در برجام به مشکلات بعدی منجر شد

 رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: اعتراض بنده این بود که نکاتی باید در برجام رعایت می شد 
تا مشکلات بعدی پیش نیاید و در تذکرات هم مکرر آنها را گفتم اما بعضی از آن نکات مورد توجه قرار 
نگرفت و مشکلات بعدی پیش آمد.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در آستانه 
ســالروز قیام تاریخی مردم تبریز در ۲۹ بهمن ســال ۱۳۵۶، رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح روز 
پنج شنبه در ارتباط تصویری با جمعی از مردم آذربایجان، حرکت ۲۹ بهمن را زمینه ساز استمرار حرکت 
عظیم میدانی مردم و در نهایت پیروزی انقلاب خواندند و با برشمردن عوامل مؤثر در استمرار انقلاب 
اسلامی در چهار دهه گذشته و همچنین نیازهای امروز و فردای کشور، با اشاره به اقدام خودجوش و 
عظیم مردم در ۲۲ بهمن امسال گفتند: امسال مراسم ۲۲ بهمن واقعاً اعجاب برانگیز و تحسین برانگیز 
بود زیرا به رغم ویروس کرونا و مشکلات معیشتی و انبوه دروغ پراکنی رسانه ای بیگانگان، حضور مردم 
در اکثر شهرها و مناطق کشور نسبت به سال قبل افزایشی چشمگیر داشت. رهبر انقلاب اسلامی 
در این دیدار، ۲۹ بهمن ۱۳۵۶ را روز درخشش تبریز دانستند و با تأکید بر اینکه حرکت و ابتکار مردم 

راهکارهایبرایمهارتورم
و  متوسط  از  بالاتر  ما  کشور  در  تورم  حاضر  حال  در 
میانگین جهانی است اختلاف تورم کشور در چند سال 
اخیر از تورم میانگین، پایدار شده و این نگران کننده است. 
در کشور ما تورم محصول سه مولفه کسری بودجه دولت، 

ایجاد پول غیرمولد توسط نظام بانکی و شوک ها و جهش های نرخ ارز و انقطاع  در تراز 
پرداخت است.

حل و فصل موضوع تورم نیازمند رفع کسری بودجه، کنترل شوک و جهش های نرخ ارز 
و تراز پرداخت ها ست که چنانچه به این سه مورد توجه نشود و هر کدام از اینها دچار معضل 

و مشکل باشد به نتیجه مطلوب نمی رسیم.
برای نمونه اگر نظام بانکی در خلق پول، بی مهار عمل کند و این روند ادامه داشته باشد 
حتی اگر مشکل کسری بودجه را حل کنیم نظام بانکی پایه پولی را به صورت اضافه 
برداشت افزایش می دهد و چون کمیت های پولی افزایش می یابد، اثر خود را بر روی نرخ 

ارز نیز می گذارد.
هر چه کسری بودجه، ایجاد پول غیرمولد و جهش های نرخ ارز کمتر شود به همان 

اندازه بر تورم تاثیر مثبت خواهد داشت.
باشد.  غیرشوکی  سال های  در  میانگین  تورم  نمی تواند  بینانه  واقع  هدف گذاری 

هدفگذاری تورم ۱۵ و ۱۶ درصدی برای افق ۲ یا سه ساله واقع بینانه است.
تورم در کشور ما روی دیگر سکه بخش واقعی است، تولید، اشتغال و رکود اقتصادی 
واقعیت اقتصاد کشور است و اینها به اقتصاد ضربه می زند و تورم افزایش می یابد زیرا تورم 

جدا از عملکرد اقتصاد نیست و نمی توان بسته ای جدا برای آن معرفی کرد.
کاهش چشم گیر و معنی دار تورم نیازمند کارهایی است که حال اقتصاد را خوب می کند 
و تورمی که در کشور شاهد آن هستیم انعکاسی از نبود حال خوب در کلیت اقتصاد است.
اقدامی که باید برای کاهش تورم انجام شود، این است که وضعیت اقتصاد را به صورت 

کلی بهبود می بخشد و آسیب پذیری را از ناحیه تراز پرداخت ها کم می کند.
دولت باید سطح کسری بودجه را کاهش و کیفیت بودجه را ارتقا دهد به این صورت که 
بخش هایی از بودجه که اثر تشکیل سرمایه دارد را بهبود دهیم. در نظام بانکی نیز پیوند 

بیشتری بین پول و بخش واقعی برقرار کنیم.
اگر این اقدامات انجام شود در مجموع اقتصاد ما از حیث تولید، رونق و اشتغال و تورم 
وضعیت بهتری خواهد داشت. اگر تکانه های تراز پرداخت کم شود نرخ ارز مهارپذیرتر 
می شود، اگر پیوند نظام بانکی با تولید ملی تقویت شود نه تنها اثرات مولد دارد بلکه 
اثرات تورمی خلق پول را کم می کند. دستور کاری که برای بهبود اقتصاد از حیث تورم 
داریم همان دستور کاری است که شاخص های دیگر اقتصاد را بهبود می بخشد  بنابراین 
نمی توان تورم را از بخش های دیگر جدا کرد. سخنان وزیر اقتصاد در خصوص کنترل تورم 
از طریق جبران کسری بودجه و رفع بی انضباطی بانکی درست و به جاست البته باید تراز 

پرداخت ها نیز مورد توجه قرار گیرد.
کارشناس اقتصاد کلان

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم تاکید کرد:

ضرورتارتقاسطحدانشاکیپهایاعزامی
دستگاههایامدادرسانجادهای

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان از برگزاری دوره های 
آموزشی و رزمایش مدیریت صحنه تصادفات جاده ای در قم خبر داد. 

حمید سالاری در گفت و گویی عنوان کرد: به منظور هماهنگی و تکمیل میدانی دوره 
های آموزشی مدیریت صحنه تصادفات جاده ای در قم، رزمایشی با حضور پلیس راه، 
پلیس انتظامی، راهداری و حمل و نقل، آتش نشانی، اورژانس، هلال احمر، شرکت نفت، 

محیط زیست، مدیریت بحران و امداد خودرو، در آزادراه قم – گرمسار برگزار شد.
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم افزود: با توجه به 
مشاهدات میدانی که از بروز پاره ای ناهماهنگیها در مدیریت صحنه تصادفات جاده ای 
خبر می داد، مقرر گردید جهت اتخاذ وحدت رویه و جلوگیری از موازی کاری در مدیریت 
صحنه تصادفات ، نسبت به تشکیل دوره های آموزشی و برگزاری رزمایش مرتبط اقدام 
شود. سالاری اضافه کرد: در ابتدا با توجه به ضرورت ارتقا سطح دانش اکیپهای اعزامی 
دستگاههای امداد رسان جاده ای با مقررات موضوعه مدیریت صحنه تصادفات، نسبت به 

برگزاری یک دوره آموزشی جهت آشنایی عوامل اجرایی اقدام شد.

حسین درودیان*

معاون سیاسی ، اجتماعی وامنیتی استاندار قم  خبرداد:

فعالیتمدارسابتداییومهدکودکها
با20درصدظرفیت

معاون سیاسی، اجتماعی و امنیتی استاندار قم گفت: کلاس های درس دانش آموزان 
ابتدایی و مهدکودک ها با ۲0 درصد ظرفیت از هفته آینده دایر شده و فعالیت آموزشی را با 

رعایت دستورات بهداشتی ادامه خواهند داد. 
احمد حاجی زاده در نشست ستاد استانی مقابله با کرونا که در سالن کرامت استانداری 
قم برگزار شد، اظهار کرد: موضوع سلامت نکته ای است که تخصصی بوده و توسط دانشگاه 
علوم پزشکی قم دنبال می شود و باید به نظرات کارشناسی این مجموعه احترام گذاشت و 
از سوی دیگر دغدغه مردم و صنوف را می دانیم و معتقدیم که باید چرخ زندگی مردم هم 

بچرخد.
وی اضافه کرد: کلاس های درس دانش آموزان ابتدایی و مهدکودک ها با ۲0 درصد 
ظرفیت از هفته آینده دایر شده و فعالیت آموزشی را با رعایت دستورات بهداشتی ادامه 

خواهند داد.
معاون استاندار قم مطرح کرد: تالارهای پذیرایی و رستوران ها و همچنین مجموعه های 
ورزشی نیز با ۲0 درصد ظرفیت مجاز به فعالیت هستند و جلسات اداری تا 30 نفر و در 90 
دقیقه باید برگزار شود و ادارات استان باید نهایت دقت بر مسائل بهداشتی و استفاده از 
ماسک را داشته باشند. وی ادامه داد: موضوع واکسیناسیون سالمندان مهم است و باید 

دقت شود و سازمان بهزیستی باید در این زمینه وارد شود.
 

رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم خبرداد:

آغازطرحنوروزینظارتبرواحدهای
صنفیدرقم

رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم گفت: طرح نوروزی نظارت بر واحدهای صنفی استان 
اعم از تولیدی، توزیعی، خدمات فنی و عمومی از ۱4بهمن ماه جاری تا ۲0فروردین سال 

آینده توسط مدیریت بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم اجرا می شود. 
حمید خرمی رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم با اشاره به نزدیک بودن ایام نوروز تاکید 
کرد: از شهروندان و زائران خواست می شود هرگونه کالا و خدمات را از واحدهای صنفی 
دارای پروانه کسب معتبر تهیه کنند و در صورت خرید و دریافت کالا، فاکتور معتبر همراه 
با مهر از فروشنده دریافت و رسید پرداخت وجه را نزد خود نگهداری نمایند تا در صورت 
شهروندان  افزود:  وی  پذیرد.  صورت  ممکن  نحو  بهترین  به  رسیدگی  شکایت،  هرگونه 
می توانند هرگونه گران فروشی، کم فروشی، عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، تقلب، 
عدم درج قیمت، عدم صدور فاکتور، نداشتن پروانه کسب و موارد دیگر را از طریق شماره 
تماس 3۷۷۵۱۲۱۲-0۲۵ یا مراجعه حضوری به مدیریت بازرسی و نظارت اصناف قم واقع 
در خیابان ۱۵ خرداد، مجتمع اداری اصناف اطلاع دهند. خرمی در خصوص اهمیت کار 
واحدهای بازرسی گفت: به منظور اجرای برنامه های ساماندهی اصناف، همچنین ضرورت 
نظارت جدی بر عملکرد متصدیان واحدهای صنفی با هدف پاسخگویی به مطالبات و 

رسیدگی مردمی در این ارتباط، واحدهای بازرسی و نظارت اصناف قم تشکیل شده است.
 

مدیرکل کمیته امداد استان قم خبرداد:

آغازبهکاررویدادصنایعخلاقفرهنگی
بهزودیدرقم

مدیرکل کمیته امداد استان قم از شروع به کار رویداد صنایع خلاق فرهنگی در آینده 
نزدیک خبر داد و این نهاد را پرچمدار مشاغل فرهنگی در کشور دانست. 

محسن مسعودیان راد در همایش تبیین برنامه های اشتغال و خودکفایی کمیته امداد در 
سال ۱40۱ که در مجتمع فرهنگی حضرت معصومه )س( برگزار شد با اشاره به فرمان مقام 
معظم رهبری )مدظله العالی( مبنی بر توانمندسازی افراد تحت حمایت گفت: ما نیز در در 
استان قم همراه با سراسر کشور به این فرمان لبیک گفته و علاوه بر مشاغل دانش بنیان، 
بدلیل فضای علمی، فقهی و فرهنگی استان قم، مشاغل فرهنگی را در اولویت برنامه های 

خود قرار داده ایم.
وی با بیان اینکه نظام های اقتصاد و اشتغال کشور به یک حرکت فرهنگی بر مبنای شریعت 
نیاز دارد افزود: در رویداد صنایع خلاق فرهنگی که به زودی در استان قم شروع به کار می 
کند علاوه بر اشتغالزایی مددجویان، معرفت افزایی و ارزش آفرینی آنها نیز در دستور کار 

قرار گرفته است.
مسعودیان راد خواستار حمایت از این طرح شد و گفت: کمیته امداد استان قم، پرچمدار 

مشاغل فرهنگی در کشور است.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم : 

چشمپوشاندننسبتبهدستاوردهایانقلابخطرناکاست
 جهاد تبیین وظیفه شرعی، اخلاقی و انقلابی است

خطیب نماز جمعه قم با اشاره به اینکه نادیده گرفتن نقدها نادرست است، 
اما چشم پوشاندن نسبت به دستاوردهای نیز خطرناک است، گفت: برای 
جهاد تبیین فرد و جامعه باید با به کارگیری همه ابزارها قیام کنند و این 

وظیفه شرعی، اخلاقی و انقلابی است. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه ۲9 بهمن ۱400 که در 
مصلای قدس قم برگزار شد، در رابطه با جهاد تبیین بیان داشت : تأکید 
رهبر معظم انقلاب در این موضوع نشان دهنده ضرورت خیزش عمومی 
در سطح فردی و اجتماعی برای دفاع از اسلام آرمان های انقلاب و شهدا 

است.
وی با تأکید بر اینکه نباید دستاوردهای انقلاب را به خاطر سختی های 
معیشتی، تحریم و… کوچک شمارد، اظهار کرد: سپاه دشمن، همراه با 
نادانی برخی دوستان، دست به دست هم دادند که مردم را سست و ناامید 
کنند؛ ملت عزیز؛ این انقلاب سرمایه تاریخی شما است و دستاوردهای آن 

قابل وصف، احصا و شمارش نیست.
امام جمعه قم، ادامه داد: در زیرساخت هایی نظیر آب، برق، گاز، راه، 
مخابرات تحولات زیادی رخ داده است و در حوزه سلامت و بهداشت نیز از 
میانگین عمر و امید به زندگی حدود ۵0 سال به بالای ۷0 سال رسیده ایم 

همچنین در حوزه علم و فناوری نیز دستاوردها قالب وصف نیست.
وی افزود: پیشرفت در حوزه صنعت و معدن، کشاورزی، قدرت دفاعی، 
معنویت  منطقه ای،  قدرت  آزادی،  استقلال،  امنیت،  به  مربوط  مسائل 
گسترده در سطح کشور و گفتمان نوین ایران و انقلاب از سرمایه های این 

کشور است.

مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه نادیده گرفتن نقدها نادرست است، 
اما چشم پوشاندن نسبت به دستاوردهای نیز خطرناک است، بیان کرد: 
برای جهاد تبیین فرد و جامعه باید با به کارگیری همه ابزارها قیام کنند و این 

وظیفه شرعی، اخلاقی و انقلابی است.
وی ادامه داد: برخی از کسانی که مدعی امام هستند و در انقلاب سوابقی 
دارند سخنان نادرستی گفته اند و مواضع غلطی ابراز کرده اند که دل ها را 
آزرده کرده است. کسانی که در برابر غرب ترسیده اند و حالت انفعال به آن ها 
دست داده است و از مسیر پاک انقلاب دور شده اند این سخنان را گفته اند 

و باید از این ملت بزرگ و عظیم عذرخواهی کنند.
آیت الله اعرافی گفت: در برخی مراسم های کشور و به ویژه جشنواره فجر 
اتفاقاتی رخ داد که شایسته نبود و در برخی موارد عذرخواهی هایی کردند 
که در حد آن حرمت شکنی ها نبود. ارزش های اخلاقی اسلامی و فرهنگی 

نشانه این ملت بزرگ بوده است.
وی اظهار کرد: ما مدافع هنر، انسانی، پاک، اخلاقی و نشاط آور هستیم، 
اما هنر نباید در دام های شیطانی و هنجارشکن قرار بگیرد و جبران این 

حریم شکنی ها خواسته ملت است.
خطیب نماز جمعه قم با بیان اینکه حرکت های عادی سازی با اسرائیل 
بسیار زشت است، یادآور شد: بحرین و امارات بدانند خیانتی که به آرمان 
اسلام و رسول خداوند )ص( می کنند در پرونده آن ها ثبت خواهد شد و 

ملت های مسلمان چشم نخواهند بست و روزی شما باید پاسخ بدهید.
وی در تذکری به دولت هند، گفت: حجاب، نماد دین و وظیفه شرعی 
مسلمانان است و هر اقدامی که در هریک از ایالت های هند بر ضد حجاب 

  

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ضرورت توسعه پیاده راه ها 
مانند شهید  پیاده، گفت: خیابان هایی  عابران  پرتردد  و  مراکز عمده خرید  در 
زنگارکی و حافظ می توانند در اولویت شهرداری قم در توسعه پیاده راه ها قرار 
بگیرند. نرجس نیازمند با اشاره به افتتاحیه پروژه های مجموعه مدیریت شهری 
به مناسبت دهه فجر، اظهار داشت: در همین خصوص و تا پایان سال جاری ۱۰۰ 
پروژه با اعتبار ۱۰۰۰ میلیارد تومانی افتتاح، بهره برداری و وارد آغاز فاز اجرایی 
می شود. وی با بیان اینکه افزایش نشاط شهروندی و آرام سازی هسته مرکزی 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: در سال جاری ۱۶7 میلیارد تومان بودجه 
پروژه های عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فضای سبز در سطح منطقه چهار بوده 
که تاکنون بیش از ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است . مهدی اصفهانیان 
مقدم با اشاره به اقدامات منطقه چهار شهرداری در سال جاری اظهار داشت: با 
برنامه ریزی انجام شده و در راستای اجرای ۱۴۰ پروژه منطقه، حدود ۱۶7 میلیارد 
تومان اعتبار پیش بینی شده که تاکنون با تلاش و پیگیری همکاران منطقه چهار 
شهرداری روند خوبی داشته و ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی پروژه ها را تاکنون 

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:
ضرورت احداث پیاده راه ها در معابر پرتردد عابران 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:
اجرای ۱۴۰ پروژه عمرانی، ترافیکی و فضای سبز 
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استاندار دربازدید از منطقه گردشگری گنبد نمکی قم تاکید کرد:

لزوم تلاش برای معرفی جاذبه های گردشگری استان قم
گنبد نمکی ظرفیت کم نظیر برای سرمایه گذاری است

سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
در نظر دارد نسبت به واگذاری موارد زیر از طریق اجاره به صورت مزایده عمومی اقدام نماید.

۱- متقاضیان محترم می توانند با در دست داشتن آگهی جهت دریافت اسناد مزایده به واحد درآمد سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
واقع در خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر مراجعه و اسناد مربوطه را دریافت نمایند.

۲- مهلت دریافت و ارائه پیشنهاد به مدت ۲۰ روز کاری، از تاریخ انتشار آگهی می باشد. 
3- سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است.

4- متقاضیان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه برگه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی 
شرایط می باشد.  

۵- جهت پاسخگویی به سوالات تخصصی با شماره تلفن  3۷۷۱۱۲۲4–  0۲۵ واحد امور درآمد سازمان تماس حاصل فرمائید.
۶- محل تسلیم پیشنهادها: قم، خیابان آیت الله طالقانی، بوستان شهدای آذر، حراست سازمان پارک ها

۷- سازمان در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.

آگهی عمومی مزایده 

شناسه آگهی:1278958
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تقدیرازاقدامهایمحیط
زیستیمسوولان

در  منتقد  یک  و  غیردولتی  کنشگر  یک  مقام  در 
زمینه ی محیط زیست، بر خود وظیفه می دانم از چند 

اقدام اخیر دولت و دیگر بخش های حکومت در حفاظت از محیط زیست کشور 
و پاسداشت سرمایه های طبیعیِ متعلق به همگان قدردانی کنم. به نظرم کار یک 
فعال محیط زیست فقط انتقاد و نشان دادن نقص ها نیست، گو این که چنین کارها 

وظیفه ی اصلی کنشگران است.
در چند ماه گذشته، شاهد یا شنونده ی خبر کارهایی کم سابقه یا بی سابقه از سوی 
دستگاه های مسوول بوده ایم که در زیر به چند تا از آن ها، فقط به عنوان نمونه و تأکید 

بر این که فعالیت محیط زیستی بی نتیجه نخواهد ماند، اشاره می کنم:
* آزادسازی حریم رودخانه ها؛ تخریب یکی از ساختمان های متعلق به وزارت 
نیرو که به شکل غیرمجاز در حاشیه ی رودخانه ی کرج ساخته شده بود. کارنامه ی 
وزارت نیرو، پر است از اقدام های غیراصولی و هزینه بر که فقط گوشه ی کوچکی از 
آن ساختمان سازی در کناره ی رودخانه ها و اطراف دریاچه ی سدها است. امید آن 
که این اقدام، سرآغاز مجموعه ای از اقدام ها باشد برای بازگرداندن اموال عمومی 
به صاحبان واقعی که همانا نسل های امروز و فردای ایران و همه ی زیستمندان این 
سرزمین است. به ویژه انتظار می رود آزادسازی کناره ی رودخانه های خوزستان هم 
که مورد هجوم بی رحمانه ی وزارت نیرو و دیگر دستگاه ها بوده، مورد اعتنا قرار گیرد.

* آزادسازی ساحل ها؛ از پیش از انقلاب، دستگاه های دولتی و نهادهای گوناگون 
دست به تصرف گسترده ی ساحل دریای کاسپین )خزر( زده اند و شوربختانه در دو 
سه دهه ی اخیر دامنه ی این تصرف ها به کناره های خلیج فارس و دریای عمان هم 
رسیده که یک نمونه ی فاجعه بار آن ساخت وساز سنگین در محدوده ی پارک ملی 
نایبند در استان بوشهر است که با توجیه توسعه ی گردشگری انجام شده است. 
اخیراً استاندار مازندران گفته که پیرو دستور رییس جمهور که »همه ی دستگاه های 
دولتی را بدون استثنا موظف به آزادسازی مناطق ساحلی دریا تا مرز قانونی حداقل 
شصت متری« کرده، کناره های دریا را در استان مازندران آزاد خواهد کرد. مدیران 

استان های گیلان و گلستان هم در این زمینه قول هایی داده اند.
* لغو مجوز تله کابین ناهارخوران گرگان؛ طرح های تله کابین نوعاً از آن دسته 
پروژه ها هستند که امکان خوبی را به کوه خواران می دهند تا با توجیه توسعه ی 
گردشگری )و حتی با عنوان دروغینِ »طبیعت گردی«!( کوه و جنگل را تصرف کنند 
و با گرفتن وام های کلان بانکی، طبیعت و انفال کشور را به تصرف شخصی درآورند. 
خوشبختانه در این مورد که طرح سبب مخدوش شدن پرونده ی ثبت جهانی 
جنگل های هیرکانی هم می شد، کار در مسیر درستی افتاده و بهانه هایی مانند این 
که هزینه های سنگین برای مطالعات و کارهای اولیه انجام شده نیز مانع لغو مجوز 
احداث نشده است. * طرح ساماندهی ساخت و ساز در محدوده حریم روستاها و 
مقابله با زمین خواری؛ مجلس یک فوریت این طرح را در تیر ماه گذشته تصویب 
کرد و هیات رییسه ی مجلس در شهریور آن را اعلام وصول کرد. امیدوارم که پس از 
تصویب این طرح، مقررات آن بدون تبعیض های متداول به نفع نهادها و دستگاه های 
دولتی و با قاطعیت اجرا شود. نیازی به گفتن نیست که مشکل اصلی محیط زیست 

کشور ما نه کمبود قانون، بلکه اِعمال و اجرا نشدن قانون است.
* ممنوع کردن معدن کاری در کوه دماوند؛ بر پایه ی رای شورای عالی معادن، 
صدور مجوز هرگونه فعالیت معدنی در دماوند از ارتفاع ۱۷00 متر به بالا ممنوع 
شده است. این رای که امید است سختگیرانه اجرا شود، نتیجه ی چندین سال 
پیگیری کوه نوردان و طبیعت دوستان بوده و نشان می دهد که کنشگری می تواند 

نتیجه بخش باشد.
* سامانه ی سجام؛ سابقه ی راه اندازی »سامانه ی جامع اطلاعات مردمی« که 
اشخاص می توانند از طریق آن موردهای تجاوز به منابع طبیعی و محیط زیست 
)و تخلف های دیگر( را گزارش کنند، به چند سال پیش برمی گردد. اما به نظر می 
رسد که در ماه های اخیر این سامانه فعال تر شده و گزارش های مردمی در زمینه ی 
زمین خواری را بهتر پیگیری می کند. در همین جا به فعالان محیط زیست و عموم 
مردم پیشنهاد می کنم که از ظرفیت های این سامانه و همچنین شماره تلفن ۱۶۵۶، 

برای برخورد با کوه خواران و جنگل خواران و ساحل خواران استفاده کنند.
* مدیر گروه دیده بان کوهستانِ انجمن کوه نوردان ایران

نگاهی به فیلم »شهرک«

درهیاهویاگزیستانسیالیسم
 علیرضا محمدرضایی 

در تعریفِ اگزیستانسیالیسم آمده 
است که زندگی بی معناست مگر اینکه 
این  دهد.  معنا  آن  به  شخص  خود 
بدین معناست که ما خود را در زندگی 
می یابیم، آنگاه تصمیم می گیریم که 
به آن معنا یا ماهیت دهیم. همانطور 
به  محکومیم  ما  گفت:  سارتر  که 
جز  نداریم  انتخابی  یعنی  آزادی؛ 
بار مسئولیت  و  کنیم  انتخاب  اینکه 
انتخابمان را به دوش بکشیم. شهرک برخلاف روایتِ ضعیف اش ،قصه ای دراماتیک 
دارد. می خواهد بگوید که همه ی ما بازیگریم و در تمام لحظاتِ عمر نقش بازی 
می کنیم، یعنی مجبوریم که نقش بازی کنیم. می کوشد تا نشان بدهد که چه تفاوتی 
میان وجود یا بودن انسان در این دنیا با سایر شکل های هستی یافتنی است، اما 
نمی تواند؛ چرا که در به کار بردن تکنیک ناتوان است. چرا که صحبت درباره ی این 
موضوع نیازمندِ زیستِ اگزیستانسیالیستی است؛ نیازمندِ زندگی بِدونِ اختیار است. 
همین می شود که کارگردان می خواهد یک فیلم در حوالیِ فلسفه ی غرب بسازد اما 
در مانده و عاجز می شود. یک. شهرک سعی دارد که  انسان ها را از زندگیِ آزادانه 
ناراضی نشان دهد. انسان هایی که با وجودِ سختی های فراون در زندگیِ جبری، 
خود را راضی از اوضاع نشان می دهند، چرا که فکر می کنند خوشبختی شان در گرو  
این نوع زندگی است. در حالی که اکثراً ناراضی اند و فقط به خاطر تفکر اشتباهی 
که درباره ی خوشبختی دارند سعی می کنند که به مسیر ادامه دهند. دو. دوربین 
در تمام مدت فیلم جای خودش را پیدا نمی کند. کارگردان خودش هم نمی داند 
چه می خواهد، نمی داند که دوست دارد کجای این تفکر قرار بگیرد؟ موضع خود 
را معلوم نمی کند و آنقدر دوربین را جا به جا می کند تا مخاطب هم متوجه موضوع 
نشود. نماهای ممتدی که از پشت درختان گرفته می شود و روی  سوژه فوکوس 
می کند. خب؟ این نما چه چیزی دارد؟ مفهوم آن چیست که تا این حد، افراطی و  
اغراق آمیز از آن استفاده شده است. سه. فیلمنامه گیراییِ لازم را ندارد. شخصیت ها 
را در معرض امتحانات جدی قرار نمی دهد و مانعِ اساسی زیر پای آنان نمی گذارد. 
دیالوگ ها هوشمندانه نیست و بیننده را به تفکر وا نمی دارد و موجب می شود که اثر 
عمق پیدا نکند. چهار. ای کاش کارگردان تکنیک را می فهمید تا حداقل موضع 
با  کارگردان  که  دارد  مهم  نشان می داد. شهرک یک قصه ی  اثر  در  را  تفکرش  و 
برداشت های غلط و نماهای اشتباه و البته بی معنی از زیرِ بار مسئولیت شانه خالی 
می کند و ببینده را در انتخابِ میان درستی یا نادرستیِ تفکر دچار بی هویتی می کند.

شهرک  را می توان یک عقب گرد در سینمای ایران دانست.
 منتقد

درخواست رییس سازمان نظام پزشکی قم از استاندار:

مدارسبهصورتغیرحضوریبرگزارشود
دکتر سید حسن عادلی رئیس سازمان نظام پزشکی قم در نامه ای خطاب به آقای 
شاهچراغی استاندار قم از وی درخواست کرد که فعالیت مدارس به صورت غیرحضوری 
باشد.  در این نامه آمده است: با احترام در اجرای بند "د" ماده ۲ از فصل اول قانون 
سازمان نظام پزشکی مصوب مجلس شورای اسلامی در خصوص حفظ و حمایت از 
حقوق بیماران و آحاد جامعه، به استحضار می رساند، پیرو اعلام وزیر محترم بهداشت 
در خصوص شروع موج ششم کرونا با سویه امیکرون که در استان قم نیز آغاز شده است 
و به پیک ششم بیماری و قرمز شدن وضعیت  قم منجر شده است و با توجه به قدرت 
سرایت و نیز بیماری زایی بیشتر آن به خصوص در کودکان و نوجوانان که به طور حتم منجر 
به افزایش بیماران سرپایی  موارد بستری در استان خواهد شد، لذا همراستا با خواست 
تعطیلی  از حضرتعالی درخواست می گردد، در خصوص  این سازمان  هیئت مدیره 
مدارس و ادامه آموزش های غیرحضوری و آنلایت در مدارس و همین طور تعطیلی بخش 

های غیرضروری ادارات استان دستورات لازم را صادر فرمایید.

اخبار

استانداردربازدید از منطقه گردشگری گنبد نمکی قم تاکید کرد:

لزومتلاشبرایمعرفیجاذبههای
گردشگریاستانقم

گنبد نمکی ظرفیت کم نظیر برای سرمایه گذاری است 

استاندار قم صبح روزجمعه با حضور در منطقه گردشگری گنبد نمکی قم و 
در جریان بازدید از طبیعت بی نظیر و منحصر به فرد، بر لزوم تلاش برای معرفی 

جاذبه های گردشگری استان تاکید کرد.
سید محمد تقی شاهچراغی با بیان اینکه این منطقه، ظرفیت کم نظیر و مستعد 
مدون  ریزی  برنامه  طریق  از  است  لازم  افزود:  است  گذاری  سرمایه  جذب  برای 
و حساب شده و با در نظر گرفتن همه ملاحظات بویژه مسائل زیست محیطی 

بستر های لازم برای توسعه بوم گردی در این منطقه فراهم شود.
وی جاذبه های گردشگری گنبد نمکی قم از جمله لایه های نمکی همراه با گل 
رس و نیز دریاچه بی نظیر آن را مورد توجه قرار داد و گفت: گنبد نمکی قم ظرفیت و 

استعداد خوبی برای جذب گردشگر دارد.
استاندار قم تسریع در برنامه ریزی ها برای این منطقه را ضروری خواند و افزود: باید 
تهیه طرح های کارشناسی عملیاتی و با مشارکت بخش خصوصی توانمند و با انگیزه 

در اولویت قرار گیرد.
سید محمد تقی شاهچراغی گفت: امیدواریم با جمع بندی لازم در سال آتی شاهد 

اجرای طرحی عملیاتی و در خور طبیعت بی نظیر گنبد نمکی قم باشیم.
گفتنی است گنبد نمکی قم در ۱۵ کیلومتری جاده قم به سمت شهر جعفریه 
قرار گرفته و از جاذبه های طبیعی استان قم به شمار می رود. تاریخ زمین شناسی 
گنبد نمکی قم به شصت میلیون سال قبل برمی گردد. این گنبد نمکی متقارن با 
دارا بودن دریاچه ای کوچک در دل خود، پدیده ای طبیعی و منحصر به فرد به شمار 

می رود که در این منطقه قرار گرفته است.
در این گنبد، بلور های نمک به صورت تیغه های مشخص و کنگره دار درآمده اند و 
مناظر زیبایی را خلق کرده اند. این گنبد خیلی بزرگ بوده و گسترش شمالی آن تا 

طول سه کیلومتر ادامه دارد.
وجود دریاچه نمک در میان گنبد، نکته منحصر به فرد دیگری است. در این منطقه 
گرمسیری بعد از بارندگی های فصلی به دلیل گرمای زیاد، آب های شور تبخیر و 
گنبد های نمکی با اشکال بسیار متفاوت و زیبا شکل می گیرند که این امر موجب 

جذب گردشگران و توریست ها به این مناطق می شود.
 

مدرس خارج فقه و اصول:
مکتبفقهیامامراحل)ره(
شناختهنشدهاست

مدرس خارج فقه و اصول حوزه علمیه قم اعلام کرد: متأسفانه در رابطه با مکتب 
فقهی حضرت امام خمینی)ره( حق مطلب ادا نشده و آنگونه که باید این مکتب 

شناخته نشده است. 
آیت الله محمد سروش محلاتی چهارشنبه شب در نشست تبیین مکتب فقهی امام 
خمینی)ره( گفت: مسأله مکتب فقهی هنوز تعریف روشنی در میان اندیشمندان 
حوزوی ندارد، اما آنچه روشن و مشخص است، ممتاز بودن و درخشندگی مباحث 
فقهی سیاسی و اجتماعی امام راحل)ره( و آراء و نظرات متفاوتی است که ایشان 

مطرح کرده اند.
وی با بیان اینکه صرف چند فتوا نمی تواند یک مکتب فقهی را تشکیل دهد، اظهار 
داشت: در مکتب فقهی، فتاوای متعدد و متکثر باید از انسجام و هماهنگی برخوردار 
باشند و همچنین دارای اصول و مبانی روشن بوده و تفاوت ها و تمایزهای مشخصی 
میان مجموع مبانی فقهی آن با دیگر مکاتب فقهی وجود داشته باشد که بتوان این 

تفاوت ها را تبیین کرد.
و  توسعه  ظرفیت  باید  فقهی  مکتب  اینکه  بیان  با  اصول  و  فقه  خارج  مدرس 
پاسخگویی به مسائل جدید و نو را داشته باشد، خاطرنشان کرد: با توجه به این ویژگی 
ها، مکاتب فقهی در تاریخ فقه شیعه آنچنان زیاد نیست، اما مکتب فقهی حضرت 
امام خمینی)ره( دارای تمامی این ویژگی ها بوده و امت اسلامی، اندیشه محوری 

فقه سیاسی ایشان است.
وی شئون امامت را در دو بخش دانست که یک بخش آن، شرطش مبسوط الید 
بودن امام است، تصریح کرد: امام راحل)ره( در کتب فقهی خود مسائلی را مطرح 
کرده اند که حقیقتا پیش از ایشان مسبوق به سابقه نبوده است، ایشان اسلام را 
حکومت می دانند با همه شئون آن و احکام فقهی نیز قوانین حکومت و ابزاری برای 

برپایی قسط و عدل در جامعه است.
امام  فقهی  مباحث  اینکه  بیان  با  خود،  سخنان  از  دیگری  بخش  در  محلاتی 
خمینی)ره(، گاها دارای نگاه و سخن متفاوت و دارای ابداعات و ابتکارات است، 
گفت: متأسفانه مکتب فقهی حضرت امام)ره(، همچنان شناخته شده نیست 
و باید بدانیم که این مکتب فقهی یکباره ایجاد نشده و مسیر تدریجی آن باید به 
خوبی شناخته شود. وی در ادامه افزود: یک مقطع از شکل گیری مکتب فقهی 
امام راحل)ره( در کتاب الاسرار است، پس از آن نیز شاهد ارائه بحث ولایت فقیه و 
حکومت اسلامی در کتاب البیع ایشان در نجف اشرف هستیم، اما یک مرحله نیز 
پاسخ به پرسش هایی است که ایشان در پاریس در رابطه با حکومت اسلامی داده اند 

و یک مرحله دوره ۱0 ساله رهبری ایشان است.
مدرس خارج فقه و اصول با بیان اینکه همه آراء و نظرات امام راحل)ره( باید در 
مکتب فقهی دیده شود، اظهار داشت: متأسفانه تدوین و تبیین و ارائه مکتب فقهی 
ایشان توسط خودشان انجام نگرفته و کسانی که کاملا در جریان بیانات، سخنرانی 
ها و مسائل انقلاب اسلامی هستند، باید بر اساس اصول و مبانی روشن و استدلالی، 

این مکتب فقهی را به شکل مطلوب ارائه دهند.

 امام جمعه موقت تهران:

سهامپرسپولیسواستقلال
بههوادارانواگذارشود

 امام جمعه موقت تهران ضمن استناد به بیانات رهبری در حوزه ورزش و جوانان در 
مورد واگذاری سهام پرسپولیس و استقلال گفت: خطای راهبردی در واگذاری سهام 
پرسپولیس و استقلال این است که عده  معدودی بخواهند این سهام را در دست 

بگیرند. سهام باید به هواداران واگذار شود. 
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد حسن ابوترابی فرد در نماز جمعه )۲9 
بهمن( اظهار کرد: در آغاز ورود به سال دیگر انقلاب اسلامی می خواستم به یکی 
از دستاوردهای مغفول  انقلاب اسلامی اشاره کنم؛ حوزه ورزش. توجه به بیانات 
رهبری در دیدار مدال آوران المپیک ۲0۲0 با مقام معظم رهبری، برای مسئولان 
خصوصا دولت محترم ضروری است. موفقیت چشمگیر تیم فوتبال ملی کشور در 
بازی های آسیایی پیامی داشت و آن این بود که ما می توانیم در رقابت با قدرت ها در 

جایگاه بین المللی قرار بگیریم. 
ابوترابی فرد در بخش دیگری از سخنانش درباره باشگاه های پرسپولیس و استقلال 
گفت: دنیای فوتبال یک حوزه ورزشی خاص نیست. ورزش وجه فرهنگی، اقتصادی 
و سیاسی دارد. مدیریت ورزش نیازمند فرآیندی نظام مند است. خطای راهبردی 
در واگذاری سهام پرسپولیس و استقلال این است که عده  معدودی بخواهند این 
سهام را در دست بگیرند. سهام باید به هواداران واگذار شود و باید برای خرید سهم 
محدودیت قائل شد. بعضی کشورهای پیشرو به صورت تعاونی اداره می شوند یعنی 

۱۶0 هزار هوادار سهم باشگاه را در دست دارند. 

 رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: اعتراض بنده این بود که نکاتی باید در 
برجام رعایت می شد تا مشکلات بعدی پیش نیاید و در تذکرات هم مکرر آنها را گفتم 

اما بعضی از آن نکات مورد توجه قرار نگرفت و مشکلات بعدی پیش آمد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در آستانه سالروز قیام 
تاریخی مردم تبریز در ۲9 بهمن سال ۱3۵۶، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
روز پنج شنبه در ارتباط تصویری با جمعی از مردم آذربایجان، حرکت ۲9 بهمن را 
زمینه ساز استمرار حرکت عظیم میدانی مردم و در نهایت پیروزی انقلاب خواندند و 
با برشمردن عوامل مؤثر در استمرار انقلاب اسلامی در چهار دهه گذشته و همچنین 
نیازهای امروز و فردای کشور، با اشاره به اقدام خودجوش و عظیم مردم در ۲۲ بهمن 
امسال گفتند: امسال مراسم ۲۲ بهمن واقعاً اعجاب برانگیز و تحسین برانگیز بود زیرا 
به رغم ویروس کرونا و مشکلات معیشتی و انبوه دروغ پراکنی رسانه ای بیگانگان، 
حضور مردم در اکثر شهرها و مناطق کشور نسبت به سال قبل افزایشی چشمگیر 

داشت.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار، ۲9 بهمن ۱3۵۶ را روز درخشش تبریز دانستند 
و با تأکید بر اینکه حرکت و ابتکار مردم تبریز در این روز موجب شکل گیری سنتِ 
چهلم گیری و استمرار مبارزه ملت و ثمردهی انقلاب شد، افزودند: این انقلاب با 
تفنگ و سیاسی کاری و حزب بازی به پیروزی نرسید بلکه عامل اصلی پیروزی انقلاب 
حضور میدانی مردم بود و مردم تبریز با ابتکار خود پایه گذار استمرار این حرکت 

میدانی شدند.
استمرار انقلاب نیازمند تامین نیاز های امروز و فرداست

حضرت آیت الله خامنه ای موضوع استمرار انقلاب و حرکت انقلابی را از اصول 
اساسیِ مکتب امام برشمردند و خاطرنشان کردند: امام بزرگوار بعد از پیروزی انقلاب، 
تمام همت خود را بر استمرار حرکت انقلاب معطوف کردند و نمونه بارز آن تدبیر امام 
در دفاع مقدس بود که ایشان از یک جنگ تحمیل شده به ملت، وسیله ای برای اقتدار 

ملی و اعتبار بین المللی به وجود آوردند.
ایشان استمرار انقلاب و حرکت انقلابی بر اساس سیره امام را یکی از مهمترین 
مقوله های جذاب برای امروز و فردای کشور دانستند و سپس به تبیین مفهوم و 

مصادیق استمرار انقلاب پرداختند.
رهبر انقلاب اسلامی، با تأکید بر اینکه استمرار انقلاب به معنای در نظر داشتن 
اهداف و آرمانها و تأمین نیازهای کوتاه مدت و بلندمدت برای رسیدن به این اهداف 
و  و همه جانبه مادی  واقعی  پیشرفت  از  انقلاب عبارتند  است، گفتند: هدفهای 
معنوی، تحقق عدالت اجتماعی، اقتدار کشور، تشکیل جامعه اسلامی و در نهایت 

شکل گیری تمدن بزرگ و نوین اسلامی.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به برخی مصادیق که زمینه ساز استمرار انقلاب 
و رسیدن به اهداف هستند و همه باید در حد توان خود آنها را انجام دهند، اشاره 
کردند و افزودند: تلاش دانشمندان و پژوهشگران، تلاش علمای حوزه و دانشگاه، 
فعالیت کارآفرین و کارگر، کوشش جوانِ دانش پژوه در دانشگاه و حوزه، فعالان عرصه 
خدمات اجتماعی، فعالان میدانی کمک های مؤمنانه، فعالان حوزه دفاع نظامی، 
فعالان جهاد تبیین، کارکنان خدوم حکومتی، روشنگری های روشنگران سیاسی در 
رسانه های مختلف و فضای مجازی و به ویژه در رسانه ملی، کمک به مراکز مقاومت 
در منطقه و دنیای اسلام، و کسانی که آماده حضور در میدان های حوادث گوناگون 
همچون دفاع از حرم و یا 9 دی هستند، همه اجزاء یک حرکت عمومی با نگاه به 

هدفهای بلند انقلاب هستند که زمینه ساز استمرار انقلاب می شوند.
ایشان برخی از این تلاش ها را مربوط به امروز و برخی را هم مربوط به آینده دانستند 
و با تأکید بر اینکه مردم عموماً حرکت و نیازهای امروز را تشخیص می دهند و سریع و 
هوشیارانه وارد میدان می شوند، گفتند: نمونه بارز این حرکتها دفاع مقدس است که 
با یک اشاره امام بزرگوار سیل جمعیت به سمت میدان های نبرد روانه می شد و در 
قضایای بعدی مانند دفاع از حرم، مقابله با ضدانقلاب و حضور حماسی در 9 دی 

سال ۸۸ نیز این هوشمندیِ ملت واقعاً خیره کننده بود.
ایشان فعالیت های علمی را یکی دیگر از میادین حضور مؤثر ملی دانستند و 
افزودند: در قضیه کرونا جوانان دانشمند بلافاصله نیاز روز را تشخیص دادند و مشغول 
به کار شدند که نتیجه آن تولید انواع واکسن و بی نیاز شدن از دست دراز کردن مقابل 

دیگران شد و اگر این تولید ملی نبود، واکسن را نیز به ایران نمی دادند.
امسال«  بهمن   ۲۲ راهپیمایی  در  مردم  تحسین برانگیز  و  خودجوش  »حضور 
نمونه اخیر از کارهای نقد و بزرگ ملت بود که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند و 
مشکلات  کرونا،  مانند  مشکلات  انواع  محاصره  در  اینکه  وجود  با  مردم  گفتند: 
معیشتی، لجن پراکنی های بیگانگان و متأسفانه کمک بعضی عناصر داخلی به آن 
لجن پراکنی ها قرار داشتند، این راهپیمایی عظیم را به گونه ای انجام دادند که بر 

اساس گزارش های معتبر جمعیت در اغلب استانها بیش از سال گذشته بود.
ایشان در کنار نیازهای نقد و فعلی کشور، توجه به نیازهای آینده را نیز بسیار 
مهم دانستند و تأکید کردند: اگر امروز به فکر نیازهای اساسی آینده مانند »تربیت 
دانشمند و محقق و تقویت نهضت علمی« و »فرزندآوری، تکثیر نسل و تأمین عنصر 
لازم برای پیشرفت کشور یعنی جوانان« نباشیم، ۲0 سال دیگر دچار مشکل خواهیم 
نیازهای  دیگر  از  را  هسته ای«  صلح آمیز  »انرژی  خامنه ای  آیت الله  حضرت  شد. 
اساسیِ آینده خواندند و گفتند: علت تکیه جبهه دشمن بر روی مسئله هسته ای 
ایران و اِعمال تحریم های ظالمانه با وجود اطلاع آنها از استفاده صلح آمیز ما و بیان 
حرفهای مهمل مانند فاصله نزدیک ایران تا سلاح اتمی، جلوگیری از پیشرفت علمی 
کشور برای رفع نیاز آینده ایران است. ایشان در بیان نمونه ای که کوتاهی و غفلت از 
آن موجب ایجاد مشکلاتی در سالهای بعد شد، به مسئله برجام اشاره کردند و گفتند: 
در قضایای برجام در سال های 94 و 9۵ ایراد و اعتراض بنده این بود که نکاتی باید 
در برجام رعایت می شد تا مشکلات بعدی پیش نیاید و در تذکرات هم مکرر آنها را 
گفتم اما بعضی از آن نکات مورد توجه قرار نگرفت و مشکلات بعدی که همه مشاهده 

می کنند پیش آمد. بنابراین نگاه به آینده مهم است.
نباید مشکلات نقد بر روی انبوه پیشرفتهای بزرگ غبار بنشاند

بسیار  را  گذشته  دهه   4 در  انجام شده  شمار  پر  فعالیت های  ادامه،  در  ایشان 
ثمربخش و موجب استمرار انقلاب دانستند و گفتند: نباید مشکلات نقد بر روی انبوه 

پیشرفتهای بزرگ غبار بنشاند.
رهبر انقلاب با اشاره به پیشرفت حیرت آور علمی در بخشهای مختلف و اذعان مراکز 
جهانی به سرعت رشد علمی ایران چندین برابر میانگین جهانی، خاطرنشان کردند: 
انقلاب همچنین موجب پیشرفت های شگفتی آور در زیرساختهای اساسی مانند 
راه سازی، سدسازی، آب رسانی، برق رسانی، و خدمات سلامت و پزشکی نیز شد که 

اگر انقلاب و حرکت جهادی نبود، قطعاً این پیشرفتها به دست نمی آمد.
ایشان با اشاره به قضاوت مراکز جهانی درباره بهبود شاخص های اقتصادی ایران 
پس از انقلاب گفتند: با وجود آنکه بنده در زمینه مسائل اقتصادی مانند عدالت 
اجتماعی، توزیع عادلانه ثروت و نابرخورداری طبقات ضعیف همواره انتقاد دارم اما 
حتی در مسئله اقتصاد نیز به گزارش مراکز اقتصادی معروف دنیا، پیشرفتهای بزرگی 
ایجاد شده است، ضمن اینکه در خودکفایی بسیاری از اقلام و افزایش اعتماد به 

نفس تولیدکننده داخلی پیشرفتهای مهمی داشته ایم.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: رسانه ملی در انعکاس دستاوردهای بخش 
تولید تکلیف بزرگی دارد که البته آنچنان که باید و شاید به آن عمل نشده است و این 

کار باید انجام شود.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: همه فعالان در بخشهای مختلف به تدوام 
انقلاب در این 43 سال کمک کردند البته بعضی از غفلت ها، کم کاری ها و سوءنیتها 

نیز وجود داشته است که اگر نبود، وضع کشور بهتر بود.
کسی که دم از تسلیم می زند نمی تواند به انقلاب پایبند باشد 

ایشان علت این حجم از دشمنی ها علیه انقلاب را »زنده و زاینده بودن انقلاب« 
خواندند و افزودند: زنده بودن انقلاب یعنی دلبستگی عموم مردم و نسلهای جدید 
به آرمانهای انقلاب که اگر این دلبستگی و ایستادگی نبود، دشمن نیازی نداشت 
این همه خباثت به خرج دهد، بنابراین دشمنی ها به علت پایداری و وفاداری ملت 

به اهداف انقلاب است.
حضرت آیت الله خامنه ای، اظهارنظر بعضی از افراد مدعیِ دلبستگی به انقلاب 
مبنی بر دور شدن انقلاب از اهداف را صادقانه ندانستند و افزودند: کسانی که زندگی 
و مشی اشرافی دارند یا دم از تسلیم در مقابل استکبار و آمریکا می زنند، نمی توانند 
مدعی پایبندی و دلبستگی به انقلاب باشند چرا که شعار انقلاب حمایت از پابرهنگان 

و محرومان، و مقابله با استکبار است و بیان این حرفها از آن افراد قابل قبول نیست.
رهبر انقلاب، ایستادگی و مقاومت افتخارآفرین ملت ایران را نه تنها موجب پیشرفت 
کشور بلکه دارای تأثیرات مهم منطقه ای برشمردند و خاطرنشان کردند: مقاومت رو به 
رشد در منطقه، ابهت استکبار را در هم شکسته و زبان ملتها را در مقابل آمریکا گشوده 

است که باید این نعمت را با استمرار انقلاب، قدر بدانیم.
جوانان به تقویت بنیه معنوی نیاز دارند 

حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه یک سفارش مهم به جوانان داشتند مبنی بر 
اینکه ببینید دشمن کدام نقطه را هدف گرفته است و شما در نقطه مقابل آن، حرکت 

و عمل کنید.
ایشان افزودند: دشمن امروز افکار عمومی به ویژه فکر و ذهن جوانها را هدف گرفته 
است تا با هزینه کردن میلیاردها دلار و با طراحی های مختلف در اتاق های فکرشان، 

بتوانند ملت ایران و به خصوص جوانان را از مسیر انقلاب برگردانند.
رهبر انقلاب اسلامی »فشار اقتصادی« و »عملیات رسانه ای« را دو ابزار اصلی 
استکبار برای جدا کردن مردم از نظام و دستکاری در فکر آنها برشمردند و گفتند: 
دروغ پردازی و تهمت زنی به ارکان انقلاب و مراکزی که در پیشرفت انقلاب تأثیر دارند، 

شیوه هایی است که در عملیات رسانه ای استفاده می شود.
حضرت آیت الله خامنه ای، تهمت زنی به مجلس، شورای نگهبان، سپاه و شهید 
بزرگوار سردار سلیمانی را نمونه هایی از این لجن پراکنی ها خواندند و خاطرنشان 
کردند: آنها اگر از خشم مردم نمی ترسیدند، به امام هم تهمت می زدند اما جرأت این 

کار را ندارند.
و  تهمت زنی  مقابل  در  باید  ایران  ملت  و  جوانها  اینکه  بر  تأکید  با  ایشان 
دروغ پردازی های رسانه ای و همچنین فشار اقتصادی بایستند، گفتند: راه مقابله با 
فشار اقتصادی، تلاش درونی و خنثی کردن تحریم ها است البته در کنار آن تلاش 
دیپلماسی نیز خوب است همچنانکه برادران خوب و انقلابی ما برای از بین بردن 

تحریم ها و مجاب کردن طرف مقابل مشغول کار هستند.
رهبر انقلاب تأکید کردند: کار عمده در مقابله با فشار اقتصادی، خنثی کردن 
تحریم ها از طریق تقویت تولید و تحرک اقتصادی است که در این زمینه حرکت 

دانش بنیان ها بسیار مهم است.
ایشان همچنین همگان به ویژه جوانان را به دعا، توسل و بهره مندی از برکات روز 
نیمه رجب فراخواندند و گفتند: ارتباط با خدا به زندگی، کشور و آینده انقلاب برکت 

می بخشد.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام والمسلمین آل هاشم نماینده 
و  فعالیت ها  از  تبریز، گزارشی  امام جمعه  و  آذربایجان شرقی  استان  ولی فقیه در 
برنامه های فرهنگی و انقلابی در استان و همچنین کمک به حل مسائل کلیدی کشور 
از جمله تولید بیان کرد و گفت: امروز آذربایجان همگراتر از همیشه نماد اتحاد کلمه، 

همبستگی ملی، غیرت ایرانی و شور انقلابی است.

رهبر معظم انقلاب در دیدار تصویری با جمعی از قشرهای مختلف مردم تبریز؛

رعایت نکردن برخی تذکرات در برجام به مشکلات بعدی منجر شد

 رئیس جمهور با اشاره به اهمیت نقش سازمان ملی 
استاندارد در زندگی مردم، گفت: نشان استاندارد ملی 
ایران باید برای همه مردم مایه اطمینان و در عرصه های 

داخلی و خارجی اعتمادآفرین باشد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز پنج شنبه در جلسه 
رحلت  سالروز  تسلیت  با  استاندارد  عالی  شورای 
حضرت زینب کبری )س( با قدردانی از آغاز اقدامات 
استاندارد،  ملی  سازمان  جایگاه  ارتقای  برای  ضروری 
اظهارداشت: شاخص های استاندارد کالا و خدمات باید 
بطور دقیق تدوین و با نظارت کامل اعمال شود تا هم برای 
مردم کشور و هم در عرصه  های منطقه ای و بین المللی 

اطیمنان بخش باشد.
رئیس جمهور با بیان اینکه سازمان ملی استاندارد ایران، 
نماینده مردم در حصول اطمینان از ایمنی، کیفیت و 
سلامت کالا و خدمات است، خاطرنشان کرد: بر همین 
اساس سازمان استاندارد نقش بسیار مهمی در صیانت از 
حقوق مردم، جلب رضایت عمومی و حفاظت از محیط 
زیست دارد. حق مردم این است که زندگی توام با آرامش 
و باکیفیتی داشته باشند و سازمان ملی استاندارد در 
احقاق این حق بنیادین نقش بسیار مهمی بر عهده دارد.
استاندارد یک سازمان  تاکید کرد: سازمان ملی  وی 
ملی و حاکمیتی است که وظیفه کنترل کالا و خدمات، 

اعتماد  جلب  و  داخل  تولید  کیفیت  سطح  از  صیانت 
مردم را بعهده دارد و بر همین اساس می توان گفت که 
این سازمان نقش مهمی در تقویت سرمایه اجتماعی ایفا 

می کند.
رئیس جمهور در پایان خاطرنشان کرد: صادرات باید روز 
به روز رونق و توسعه یابد و اینکار بدون ایفای نقش فعالانه 
و حرفه ای سازمان ملی استاندارد امکانپذیر نیست؛ لذا 
باشد  دقیق  بقدری  استاندارد  شاخص های  است  لازم 
که وقتی کالا و خدمات نشان ملی استاندارد دریافت 
می کند، عملا هیچ شبهه ای در خصوص سطح کیفی 

کالا یا خدمت مورد نظر وجود نداشته باشد.

رئیسجمهوردرجلسهشورایعالیاستاندارد:
علامتاستانداردملیایرانبایددرعرصههایداخلیوخارجیاعتمادآفرینباشد

عضو کمیسیون تلفیق مجلس در گفت وگو با ایرنا:

افزایشحقوقسربازاندرسالآیندهمنتفینشدهاست
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱40۱با رد برخی اخبار منتشر شده 
درخصوص منتفی شدن افزایش حقوق سربازان در سال آینده گفت: حقوق 
سربازان از محل جدول ۷ بودجه تامین می شود و ارتباطی به موضوع خرید 

سربازی ندارد. 
حجت الاسلام »محمدرضا میرتاج الدینی« افزود: مصوبه کمیسیون تلفیق 
درباره افزایش حقوق سربازان در سال آینده منتفی نشده است و در صورت 

تصویب مجلس و تایید شورای نگهبان در سال ۱40۱ اجرایی می شود.
 عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱40۱، از افزایش ۶0 تا 90 درصدی 
حقوق سربازان خبر داد و گفت: این افزایش بر مبنای وضعیت تاهل و منطقه 

ارائه خدمت آنها انجام می شود.
نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه  حقوق ماهیانه 
سربازان متاهل پنج میلیون تومان خواهد شد، گفت:  به طور میانگین حقوق 

سربازان نسبت به امسال سه برابر می شود؛ حقوق سربازان مجرد غیرعملیاتی 
نیز معادل ۶0 درصد یک پایور، سربازان مجرد عملیاتی معادل ۷۵ درصد یک 

پایور و سربازان متاهل معادل 90 درصد یک پایور خواهد شد.
عضو کمیسیون تلفیق اظهار داشت:  پارسال متوسط حقوق سربازان 300 
هزار تومان بود که این رقم امسال به ۱.۵ میلیون تومان رسید و سال بعد بالای 

3.۵ میلیون تومان خواهد شد.
وی ادامه داد: در سال ۱40۱، هیچ سربازی کمتر از سه میلیون و 3۵0 هزار 

تومان دریافتی نخواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه ستاد نیروهای مسلح نیز موافق این افزایش حقوق است، 
یادآور شد: افزایش حقوق سربازان و اعطای کارت معافیت رایگان برای سربازان 
با 30 سال سن و ۲ فرزند در سال آینده به تصویب در صحن علنی و تایید شورای 

نگهبان بستگی دارد.

عباس محمدی*
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بلاهاییکهبیتحرکیسرمامیآورد.چهبایدکرد؟ دم نوش های گیاهی برای کمک به کاهش وزن؛

چایودمنوشهایمفیدبرایکسانی
کهرژیملاغریدارند

همهٔ ما شنیده ایم که دم نوش های گیاهی کلًا برای سلامت جسمی و روانی مفیدند، 
مثلًا می توانند با افسردگی مقابله کنند، استرس را کاهش دهند، بی خوابی را برطرف 
کنند، با التهاب مقابله کنند و ریسک ابتلا به مشکلات قلبی و سرطان را پایین بیاورند. 
دم نوش های گیاهی برای کاهش وزن اضافی بدن، تقویت متابولیسم و سم زدایی از 
بسیار خوب  راهی  گیاهی  دم نوش های  و  فوق العاده اند. چای ها  نیز  بدن  سیستم 
برای سم زدایی بدن و کاهش وزن به شیوه ای طبیعی و سالم اند. همهٔ ما شنیده ایم 
که دم نوش های گیاهی کلًا برای سلامت جسمی و روانی مفیدند، مثلًا می توانند با 
افسردگی مقابله کنند، استرس را کاهش دهند، بی خوابی را برطرف کنند، با التهاب 
مقابله کنند و ریسک ابتلا به مشکلات قلبی و سرطان را پایین بیاورند. دم نوش های 
گیاهی برای کاهش وزن اضافی بدن، تقویت متابولیسم و سم زدایی از سیستم بدن نیز 
فوق العاده اند. دم نوش های گیاهی نوشیدنی هایی کم کالری هستند که ازاین جهت نیز 
برای لاغری مفیدند و این قابلیت را دارند که اشتها را کنترل کنند و سلول های چربی 
جدید بدن را از بین ببرند. بهترین دم نوش های گیاهی برای کاهش وزن، چای سبز، 

چای اولانگ، چای گل بامیه، چای بابونه، چای قاصدک و چای گل سرخ هستند.
چرا چای سبز؟

به فرایند چربی سوزی بدن کمک  آنتی اکسیدان هاست که  از  چای سبز سرشار 
می کنند. چای سبز می تواند بدن را مجبور کند از تمام انرژی خود استفاده کرده و 
لیپیدهای جذب شده در روده ها را کاهش دهد. چربی سوزی آنتی اکسیدان های چای 
سبز به عهدهٔ آنتی اکسیدان هایی به نام کاتچین و اپی گالوکاتچین گالات می باشد. 

چای سبز را با دارچین دم کنید و از فواید بی نظیر آن بهره مند شوید.
چرا چای اولانگ؟

اولانگ گیاهی چینی است که طعم ملایم گُل مانندی دارد. چای اولانگ به دلیل 
قدرتی که در افزایش متابولیسم بدن دارد معروف است و می تواند چربی های نواحی 
مختلف بدن مانند بازو و شکم را آب کند. اولانگ هم کافئین دارد و هم اپی گالوکاتچین 
که اکسیداسیون چربی را افزایش می دهند. این چای به تنظیم سیستم گوارش نیز 
کمک می کند و یک گوارش سالم نیز برای کاهش وزن لازم است. چای اولانگ هیچ 

کالری ای ندارد و ازاین جهت نیز برای لاغری خوب است.
چرا چای گل بامیه؟

چای گل بامیه برای رفع چاقی مفید است؛ زیرا فلاوونوئید، ترکیبات فنولیک و 
آنتوسیانین دارد. این ترکیبات می توانند باعث افزایش متابولیسم لیپید شوند و جلوی 
افزایش انباشت چربی را بگیرند و سایز سلول های چربی را کاهش دهند. از دیگر فواید 
چای گل بامیه می توان به این اشاره کرد که ضدسرطان است، فشارخون را کاهش 

می دهد و برای سلامت کبد مفید است.
چرا چای بابونه؟

بابونه نیز یک گل است. این چای گیاهی سرشار از آنتی اکسیدان هاست که خواص 
ضد چاقی دارند. دیگر فواید گل بابونه شامل ضدالتهاب بودن آن، مبارزه با افسردگی، 
رفع بی خوابی و ضداضطراب بودن آن می شود. همهٔ این فواید کمک می کنند فرد به 

دلیل استرس و اضطراب و خستگی به دام پُرخوری نیفتد.
چرا چای قاصدک؟

یعنی  می کند،  عمل  طبیعی  ادرارآور  یک  به عنوان  )شیردندان(  قاصدک  چای 
تولید ادرار را افزایش می دهد. ازاین رو وزن آب اضافی بدن را از بین می برد و نفخ را 
کاهش می دهد. قاصدک به کبدتان کمک می کند تا چند ساعت سریع تر کار کند 
و سرعت متابولیسمتان را افزایش می دهد که مسئول تخریب و جذب چربی، قند و 

کربوهیدرات هاست.
چرا چای گل سرخ؟

چای گل سرخ یکی از آب رسان ترین دم نوش هاست. چای گل سرخ در رفع کم آبی 
بدن عالی است. خیلی مهم است که در تلاش برای کاهش وزن و لاغری، بدنتان دچار 
کم آبی نشود و همیشه هیدراته باشد زیرا متابولیسم را با سرعت خوبی نگه می دارد و 
این مسئله از جهت چربی سوزی نیز اهمیت دارد. ثابت شده که ۵00 میلی لیتر آب 
می تواند متابولیسم را تا 30 درصد افزایش دهد. توصیه شده است پیش از غذا یک 
فنجان چای گل سرخ بنوشید تا احساس سیری کرده و اشتهایتان کنترل شود. از دیگر 

فواید چای گل سرخ می توان کاهش خواب آلودگی، افزایش تمرکز و انرژی را نام برد.

همهٔ ما در طول زندگی خود کسانی را می شناسیم که با درد و دردسرهای سنگ 
کلیه درگیرند و همین باعث می شود به این فکر کنیم که راه های پیشگیری از 
سنگ کلیه چیست. برای کم کردن احتمال تشکیل سنگ کلیه راهکارهایی 
وجود دارد؛ اما به طور کل تحقیقات علمی هنوز هیچ راه قطعی برای پیشگیری 
از سنگ کلیه ارائه نکرده است. 9۸ درصد از سنگ های کلیه ترکیبی از کلسیم، 
مواد شیمیایی و اسید اوریک هستند که در کلیه ها جمع شده و سخت می شوند. 
برخی از سنگ های کلیه در کلیه ها می مانند و دردسری ایجاد نمی کنند، اما بعضی 
از این سنگ ها از طریق مجرای ادرار از بدن خارج می شوند و در این مرحله دردی 
که ایجاد می کنند می تواند خفیف تا شدید باشد که بستگی به اندازهٔ سنگ دارد. 
سنگ کلیه نسبتاً شایع است. احتمال تشکیل سنگ کلیه در مردان ۱3 درصد و 
در زنان ۷ درصد است. اگر یک بار به سنگ کلیه دچار شوید احتمال اینکه باز هم 

تکرار شود زیاد است.
اگر سنگ کلیه دارید چه نوشیدنی هایی باید بنوشید

بهترین راه پیشگیری از سنگ کلیه، نوشیدن آب و مایعات فراوان است. توصیه 
می شود روزانه شش تا هشت لیوان آب بنوشید مگر اینکه بیماری کلیوی داشته 
باشید. همچنین اگر در حال حاضر سنگ کلیه دارید و سعی می کنید بدون 
مداخلات پزشکی آن را دفع کنید، نوشیدن آب فراوان بسیار مهم است. مطالعه ای 
نشان داده روزانه آب پرتقال نوشیدن هم احتمالًا بهتر از سایر مرکبات می تواند 

جلوی تشکیل مجدد سنگ کلیه را بگیرد.
اگر سنگ کلیه دارید چه غذاهایی باید بخورید

بیشتر اوقات سنگ کلیه از نمک )کلسیم( تشکیل می شود، بنابراین منطقی به 
نظر می رسد که مصرف کلی نمکتان را کم کنید. رژیم غذایی DASH )در ادامه 
توضیح خواهیم داد( می تواند ازاین جهت به شما کمک کند؛ زیرا نمک کمی در 
آن وجود دارد. بعلاوه بسیاری از غذاهای فرآوری شده پُر از نمک هستند، بنابراین 
همیشه برچسب غذایی محصولات غذایی منجمد، کنسروی و یا دیگر غذاهای 
بسته بندی شده را چک کنید. روی این برچسب ها دقیقاً گفته شده در هر وعده 

چه مقدار نمک وجود دارد.

شواهدی نیز وجود دارد که حاکی از این هستند که داروهای آنتی اسیدی که 
کلسیم دارند در صورت مصرف زیاد می توانند باعث سنگ کلیه شوند. اگر از این 

داروها استفاده می کنید، باید این مسئله را با پزشکتان مطرح کنید.
اغلب افرادی که سنگ کلیهٔ کلسیمی دارند تصور می کنند باید از مصرف لبنیات 
پرهیز کنند، اما این اشتباه است. شما به کلسیم در رژیم غذایی تان نیاز دارید تا 
از استخوان ها و عضلاتتان محافظت نمایید. چیزی که مشکل ایجاد می کند 
مصرف زیاد مکمل کلسیم است. برخی از مکمل های رایج غذایی مانند ویتامین 
C و زردچوبه و کلسیم می توانند احتمال تشکیل سنگ کلیه را افزایش دهند، در 
حالی که مکمل هایی مانند روغن ماهی و ویتامین B۶ می توانند این ریسک را پایین 

بیاورند. پیش از مصرف هر نوع مکملی حتماً با پزشکتان مشورت کنید.
دستورالعمل هایی بر اساس نوع سنگ کلیه ای که دارید

اگر سنگ کلیه دارید، دانستن اینکه از چه نوعی است، همراه با ایجاد تغییراتی در 
رژیم غذایی تان می تواند از تشکیل مجدد سنگ کلیه جلوگیری کند.

همان طور که گفتیم بیشتر سنگ های کلیه از نمک )کلسیم( و اسید اوریک 
 Dietry :مخفف( DASH ساخته شده اند. مطالعات نشان داده اند رژیم غذایی
Approaches to Stop Hypertension( می تواند ریسک سنگ کلیه را کاهش 
دهد. رژیم غذایی DASH یک برنامهٔ غذایی شامل مصرف متعادلی از میوه ها 
و سبزی ها، ماهی، بوقلمون، لبنیات کم چرب و غلات کامل است که مصرف 
چربی های اشباع و قندها در آن محدود شده است. پژوهش ها نشان داده اند 
داشتن اضافه وزن هم می تواند فرد را مستعد ابتلا به سنگ کلیه کند، پس کاهش 

وزن نیز برای پیشگیری از این عارضه مفید است.
یک درصد از سنگ های کلیه سیستینی هستند. این سنگ ها در بدن افرادی 
شکل می گیرند که دارای یک اختلال ژنتیکی به نام سیستینوریا می باشند. این 
اختلال باعث افزایش آمینواسیدی به نام سیستین در ادرار می شود و سنگ کلیه 
را تشکیل می دهد. کسانی که سیستینوریا دارند باید خیلی زیاد آب بنوشند تا 

سیستین تا جایی که ممکن است به طور مؤثر با ادرارشان دفع شود.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

فقط یک پزشک می تواند به طور قطعی تشخیص بدهد که در کلیه سنگ وجود 
دارد. بنابراین درصورتی که علائم زیر را دارید باید به پزشک مراجعه کنید:

. در هر وضعیتی که قرار می گیرید، چه نشسته، چه ایستاده یا چه درازکش، 
نمی توانید درد شکمتان را تسکین دهید.

. حالت تهوع و درد شدیدی در شکم یا پایین کمرتان دارید.
. در ادرارتان خون می بینید یا ادرارتان بدرنگ و کدر است.

. به سختی و با درد ادرار می کنید.
اگر سنگ کلیه خُرد شده و از کلیه خارج شود اما با ادرار دفع نشود، در مسیر 
حرکت خود در جاهای باریکی مانند مثانه یا میزنای گیر می کند. وقتی یک سنگ 
کلیه خیلی بزرگ می شود یا خیلی دردناک است و نمی تواند خودش دفع شود، 
پزشک درمان سنگ شکن یا لیتوتریپسی را توصیه می کند که روشی کمتر تهاجمی 
بوده و از امواج شوک یا لیزر برای خرد کردن سنگ در کلیه یا مجاری ادرار استفاده 

می شود.

چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

کووید ۱۹ و ریزش موها؛چند توصیه به افرادی که سنگ کلیه دارند

آیاکرونامیتواندباعثریزشموشود؟

اگر چیزی از پاندمی ویروس کرونا یاد گرفته باشیم این است که انتظار هر چیز 
غیرمنتظره ای را داشته باشیم. خیلی از افراد ماه ها پس از بهبودی از کرونا متوجه 
شده اند موهایشان به میزان زیادی ریزش پیدا کرده است. ابتلا به کووید ۱9 
می تواند فشار زیادی به بدن وارد کند، از قلب و مغز گرفته تا علائمی که تا مدت ها 
با فرد می مانند و مزمن می شوند. بدن درد، سرفه، ضعف، تنگی نفس علائمی 
هستند که می توانند مزمن شوند و علائم پوستی مانند خشکی پوست، کهیرها و 

ریزش مو نیز طبق گزارش ها جزئی از این علائم مزمن می توانند باشند.
ریزش موی موقت بعد از تب یا بیماری طبیعی است

تب یک علامت معمول از کووید ۱9 است و خیلی از افراد چند ماه پس از 
بهبودی از کرونا متوجه شده اند موهایشان به شدن ریزش گرفته است. هرچند 
خیلی ها تصور می کنند این ریزش موی دائمی است اما در واقع این طور نیست. 
این ریزش مو، تلوژن افلوویوم یا ریزش موی موقت در اثر شوک یا استرس نام دارد 
و قابل برگشت است. تب یا بیماری می تواند باعث شود موهای بیشتری وارد فاز 
تلوژن شوند. اگر شما هم به کووید ۱9 مبتلا شده باشید شاید بعد از دو یا سه ماه 
بهبودی متوجه شده باشید موهایتان در حمام یا هنگام برس زدن، دسته دسته 
می ریزند. این ریزش مو می تواند شش تا نُه ماه طول بکشد و سپس متوقف شود. 

وضعیت موهای شما بعدازاین مدت به حالت نرمال خود برمی  گردد.
استرس هم می تواند باعث ریزش موقتی موها شود

حتی اگر شما هرگز کرونا نگرفته باشید یا دچار تب نشده باشید ممکن است 
بازهم ریزش مو داشته باشید. استرس هیجانی نیز می تواند باعث شود موهای 
بیشتری نسبت به میزان نرمال وارد فاز تلوژن یا استراحت شوند و چه کسی است 
که طی پاندمی کرونا دچار استرس و اضطراب نشده باشد؟ این ریزش مو نیز بعد 

از دو تا سه ماه متوقف خواهد شد.
هرچند دیدن اینکه موهایتان دسته دسته می ریزند خودش می  تواند استرستان 
را مضاعف کند اما لازم است سعی کنید استرستان را کاهش دهید. فقط وقتی 

ریزش موها متوقف می شود که استرس شما هم تمام شود.
هرچند دیدن اینکه موهایتان دسته دسته می ریزند خودش می  تواند استرستان 
را مضاعف کند اما لازم است سعی کنید استرستان را کاهش دهید. فقط وقتی 

ریزش موها متوقف می شود که استرس شما هم تمام شود
موها خودشان به وضعیت طبیعی برخواهند گشت

وقتی علت ریزش موها تب، بیماری یا استرس است، موها خودبه خود به حالت 
نرمال برخواهند گشت، فقط باید صبور باشید. با رویش مجدد موها، موهای 
کوتاهی روی سرتان خواهید دید که دارای طول و خط رویش یکسان اند. در بیشتر 

افراد موها در عرض شش تا نُه ماه مثل قبل پرپشت می شوند.
اگر تردید دارید ریزش موهایتان علتی فراتر از تلوژن افلوویوم ناشی از استرس یا 

تب است، به پزشک مراجعه کنید تا علت اصلی تشخیص داده شود.
آیا ریزش مو می تواند از عوارض درمان کووید ۱۹ باشد؟

خیر، ریزش مو هیچ ربطی به درمان های کووید ۱9 ندارد، بلکه همان طور که 
گفتیم ناشی از تلوژن افلوویوم می باشد. 

ریزش موی ناشی از کووید ۱۹ معمولًا از کی شروع می شود؟
معمولًا ریزش موی ناشی از تلوژن افلوویوم حدود دو تا سه ماه بعد از ابتلا به 

کووید ۱9 یا دیگر عوامل استرس برانگیز زندگی شروع می شود.
آیا عارضه های خودایمنی مرتبط با کووید ۱۹ می توانند موجب ریز مو شوند؟
ارتباطی وجود  بیماری های خودایمنی  و  میان کووید ۱9  هرچند می دانیم 
دارد، اما تحقیقات در این مورد همچنان ادامه دارد. گاهی ریزش موی منطقه ای 
می تواند ناشی از یک عارضه خودایمنی باشد اما هنوز نمی دانیم آیا کووید ۱9 

علت آن می تواند باشد یا نه.
علائم اولیهٔ تلوژن افلوویوم چیست؟

ریزش ۱00 تار مو در روز کاملًا طبیعی است. در تلوژن افلوویوم معمولًا نزدیک به 
300 تار مو در روز می ریزد و این می تواند تا چند ماه ادامه پیدا کند. شاید متوجه 
شوید موهایتان هنگام شستشو یا برس زدن به شدت می ریزند. همچنین ممکن 

است احساس کنید موهایتان نازک تر شده اند.
تغذیهٔ خوبی داشته باشید

موها نیاز به تغذیهٔ خوب دارند تا رشد کنند و سالم باشند، خصوصاً به پروتئین و 
ویتامین ها و املاح ضروری. حتماً مواد مغذی زیر را یا از طریق تغذیه یا با مصرف 
 . C ویتامین . D مکمل، به اندازه کافی مصرف نمایید: . پروتئین . آهن . ویتامین

B۱۲ زینک )روی( . فولیک اسید . ویتامین
راه هایی برای کنترل استرس پیدا کنید

استرس می تواند علائم فیزیکی و هیجانی زیادی ایجاد نماید و کنترل استرس 
نیز می تواند چالش برانگیز باشد، اما راه هایی برای کاهش سطح استرس وجود 
دارد: . ورزش کردن . تمرین ذهن آگاهی . داشتن روابط سالم . خواب باکیفیت 

هفت تا هشت ساعت هر شب
از موهایتان مراقبت کنید

رفتاری که با موهایتان دارید خیلی مهم است. موهایتان را محکم دم اسبی 
نبندید یا به مدل هایی درنیاورید که موها تحت فشار و کشش زیاد باشند. همچنین 
به موها زیاد حرارت ندهید. صبور باشید تا موها دوباره به وضعیت و رشد نرمال 

خود برگردند.
چه زمانی لازم است برای ریزش موهایتان به پزشک مراجعه کنید؟

اگر ریزش موهایتان بیشتر از ۶ ماه طول کشید یا علامت دیگری مانند خارش، 
تحریک پوست سر و ... داشتید خوب است به پزشک مراجعه کنید.

ورزشبهتسکینعلائمخشکیوخارش
چشمکمکمیکند

محققان کشف کرده اند که افزایش قابل توجه ترشح اشک و ثبات لایه اشک پس 
از انجام ورزش هوازی می تواند راه حل دیگری برای تسکین خشکی و خارش 

چشم باشد.
به نقل از ساینس دیلی، هر بار که پلک می زنیم، چشمان ما با لایه اشکی پوشانده 
می شود که یک پوشش محافظ ضروری برای حفظ عملکرد سالم چشم است. لایه 
اشک سالم شامل سه لایه روغن، آب و موسین است که با هم کار می کنند تا سطح 
چشم را هیدراته کرده و در برابر عوامل تحریک کننده عفونت مانند گرد و غبار یا 
خاک محافظت کنند. هنگامی که قسمتی از لایه اشک ناپایدار می شود، سطح 
چشم می تواند لکه های خشک ایجاد کند که باعث علائم چشمی مانند خارش 
یا سوزش می شود. در این مطالعه ۵۲ شرکت کننده برای شرکت در یک جلسه 
تمرینی به دو گروه ورزشکار و غیر ورزشکار تقسیم شدند. شرکت کنندگان در گروه 
ورزشکاران حداقل پنج بار در هفته ورزش می کردند، در حالی که شرکت کنندگان 
غیر ورزشکار بیش از یک بار در هفته ورزش نمی کردند. محققان قبل و پنج دقیقه 
بعد از هر جلسه تمرین، معاینات چشمی را انجام دادند که در آن ترشح اشک و 
زمان قطع اشک ارزیابی شد. در حالی که شرکت کنندگان در گروه ورزشکاران 
بیشترین افزایش را نشان دادند، اما در همه شرکت کنندگان پس از جلسه تمرین 

افزایش معنی داری در کمیت اشک و ثبات لایه اشکی مشاهده شد.
این یافته ها نشان می دهد که فعالیت بدنی می تواند نه تنها برای سلامت کلی 

بدن ما، بلکه برای سلامت چشم ما نیز بسیار مهم باشد.

سلامت

بهترینغذاهادررفعمشکلاتگوارشی

غذاهای ملایم و غذاهایی که به راحتی هضم می شوند در 
زمان مشکلات معده و یا اسهال می توانند بهترین انتخاب 

برای رفع این مشکلات باشند. 
به نقل از هلث نیوز، همه افراد گاه گاهی ناراحتی معده 
به  می تواند  و  است  طبیعی  کاملا  که  کرده اند  تجربه  را 
و  آلرژی  انگل ها،  استرس،  موادغذایی،  مصرف  علت 
حساسیت های غذایی باشد. در ذیل برخی از مواد غذایی 

که برای ناراحتی معده مفید هستند معرفی شدند.

سوپ های رقیق مانند سوپ مرغ  به راحتی هضم می شوند 
بدن  نیاز  مورد  مغذی  مواد  سایر  و  پروتئین  ویتامین ها،  و 
را تامین می کنند. اگر از استفراغ یا اسهال رنج می برید، 

سوپ ها می توانند به هیدراته نگه داشتن بدن کمک کنند.
نان ساده با توجه به اینکه فرد با معده ناراحت ممکن است 
اشتهای زیادی نداشته باشد می تواند برای تامین نیاز روزانه 
بدن خود غذاهای سبک که هضم آسان دارند را مصرف 

کند.
زنجبیل اگر از حالت تهوع رنج می برید، زنجبیل می تواند به 
کاهش علائم کمک کند. نتایج تحقیقات نشان می دهد که 
زنجبیل دارای خواص آنتی اکسیدان است و آنتی اکسیدان ها 
با محافظت از سلول های سالم در برابر آسیب های ناشی از 
رادیکال های آزاد به پیشگیری از بیماری های مزمن کمک 

می کنند البته زنجبیل دارای اثرات ضد التهابی است.
برخی از گیاهان دارویی مانند شیرین بیان، بابونه و نعناع 
نیز برای آرامش معده موثر هستند زیرا بابونه دارای خواص 

تسکین  و  گاز  کاهش  به  و  است  ضدالتهابی  و  ضدتهوع 
ناراحتی معده کمک می کند. همچنین، ریشه شیرین بیان 
دارای ویژگی های تقویت کننده سیستم ایمنی است و به 

درمان درد معده کمک می کند.
برنج سفید ساده به راحتی هضم می شود و انرژی را تامین 

می کند زیرا حاوی کربوهیدرات است.
مرغ، بوقلمون یا ماهی بدون چاشنی و بدون پوست که 
آب پز یا کبابی شود به راحتی هضم می شود و پروتئین و 

احساس سیری ایجاد می کند.
تخم مرغ می تواند پروتئین و کربوهیدرات را برای بدن 

فراهم کند.
می توانند  معمولا  سبوس دار  غلات  و  دوسر  جو  بلغور 
به عنوان تسکین دهنده عمل کنند. جو دوسر منبع فیبر 
محلول است که می تواند حرکات روده را عادی کند و ممکن 
است بهتر از گندم که منبع قابل توجه فیبر نامحلول است 

تحمل شود.

جویدن آدامس بدون قند نیز ممکن است برای ناراحتی 
معده مفید باشد. نتایج برخی تحقیقات نشان می دهد که 
جویدن آدامس به مدت 30 دقیقه بعد از غذا می تواند مفید 
باشد. جویدن آدامس ترشح بزاق را افزایش می دهد و اسید 
را به معده باز می گرداند. بهتر است از آدامس هایی با طعم 
نعناع که ممکن است منجر به سوزش سر دل شود اجتناب 

کنید.
پوره سیب شیرین نشده، می تواند یک رژیم کوتاه مدت 
مفید برای افرادی باشد که از ناراحتی معده رنج می برند. پوره 
سیب برای معده ملایم است، اگرچه مقداری فیبر دارد. این 

فیبر در صورت ابتلا به اسهال می تواند مفید باشد.
باکتری های  که  پروبیوتیک هاست  عالی  منبع  ماست، 
مفیدی هستند که می توانند به هضم سالم کمک کنند 
همچنین منبع عالی از مواد مغذی مهم مانند پروتئین و 
کلسیم است البته ماست بدون چربی یا کم چرب برای معده 

ناراحت، ممکن است بهتر از انواع پرچرب باشد.
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استاندار قم تاکید کرد:

لزومگسترشعدالتدرمناطقروستایی
استاندار قم با حضور در چند روستای بخش مرکزی شهرستان جعفراباد بر لزوم 

گسترش عدالت در مناطق روستایی تاکید کرد. 
سید محمد تقی شاهچراغی در بازدید از روستاهای بخش مرکزی شهرستان 
جعفرآباد، طی دیدارهای چهره به چهره با مردم روستاهای شریف آباد، سعدآباد، 

صفدر و عبدل آباد این بخش، پای درد دل مردم نشست.
استاندار قم با اشاره به اهمیت توسعه متوازن روستاها بویژه در حوزه آب شرب، 
اضافه کرد: این که در یک روستا آب شرب و آب کشاورزی از یک چاه تامین می 
شود بدور از عدالت است و حضور مدیران استان نیز با هدف برخورداری عادلانه 

همه مناطق استان از امکانات حداقلی است.
شاهچراغی با اشاره به برنامه مستمر بازدید از بخش ها و روستاهای استان، 
افزود: تیم رصدی مستقل از سیستم اداری مسئول بررسی مشکلات و مسائل 
روستاها در بخش های مختلف است و پس از حضور در روستاها نیز مسئولیت 

پیگیری عملیاتی شدن مصوبات را بر عهده دارد.
وی با اشاره به لزوم پاسخگویی مدیران استان، تصریح کرد: اساسا قولی را می 
دهیم که عملیاتی باشد و این تصمیمات با توافق و تصمیم سازی اهالی روستاها 

اتخاذ می شود و بطور جد پیگیر اجرایی شدن آن ها هستیم.
نماینده عالی دولت در استان همچنین به مسأله کم آبی به عنوان یکی از 
مشکلات عمده در بازدید های امروز اشاره کرد و گفت: تامین حق آبه های استان 
بویژه در روستاها و مناطق پایین دست رودخانه ها، ارتباط مستقیم با موضوع 
بارندگی سالانه دارد و در شرایط کنونی کشور که با بحران کم آبی مواجه هستیم 

طبیعی است که در همه جا مشکل کم آبی وجود دارد.
استاندار قم با بیان اهمیت تامین آب شرب در اولویت اول روستاهای بازدید 
شده، اضافه کرد: با محوریت اداره کل آب منطقه ای استان و همکاری اهالی 
روستاها از خط لوله انتقال آب چاه های علی آباد به روستا لوله کشی خواهد شد.

وی ادامه داد: با دستور ریاست محترم جمهور مصوبات مربوط به وزارت نیرو در 
سفر به قم موکول به جمع بندی مشکلات استان در دیدار با وزیر نیرو شده است 
که برای حل مشکل روستاهای بازدید شده در برنامه ی روز جاری و سایر مشکلات 

مصوبات لازم را اخذ خواهیم کرد.
گفتنی است الحاق اراضی به طرح هادی روستاها، اصلاح و آسفالت راه های 
دسترسی و نیز تامین آب شرب و مشکلات چاه های کشاورزی از جمله عمده 
مسائلی بود که در بازدید های امروز از سوی مردم روستاهای شریف آباد، سعدآباد، 

صفدر و عبدل آباد مطرح شد.
همچنین استاندار قم پایگاه مقاومت بسیج شهید محمد مروتی روستای صفدر 

را نیز افتتاح نمود.
 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

خیابانهایپیرامونحرممطهر
جدارهسازیمیشود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: در ادامه 
آرم سازی پیرامون حرم مطهر، محورهای تاریخی منتهی به حرم نیز طی ۵ سال 
گذشته کف سازی شده و در حال جداره سازی است و در فاز بعدی خیابان های 

پیرامون حرم جداره سازی خواهد شد. 
روح الله امراللهی در حاشیه افتتاح پروژه پیاده راه سازی خیابان آیت الله مرعشی 
حوزه ادراکی در کانون های مذهبی شهرها را موردبررسی قرارداد و اظهار داشت: 
بوده  به رعایت سلسله مراتب تشرف  نیاز  کانون های مذهبی  ادراکی  در حوزه 
و در این سلسله مراتب تشرف در آیین شهرسازی و معماری اسلامی ۷ مرحله 
پیش بینی شده است. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر 
قم ایجاد فضاهای آرام بخش در کانون های فرهنگی مذهبی را نیز لازم دانست و 
تأکید کرد: باید فضای پیرامونی کانون های فرهنگی مذهبی آرامش داشته تا زائران 

بتوانند با درک و آرامش خاطر به این فضاها تشرف پیدا کنند.
وی طرح های شهرداری در هسته مرکزی شهر را از اواخر دهه 90 یادآور شد و 
گفت: طرح های شهرداری در هسته مرکزی شهر باهدف ساماندهی پیرامون حرم 

مطهر به فضای آرام بخش و با خروج خودروهای شخصی از این مسیر آغاز شد.
از  یکی  محوری  خودرو  به جای  انسان محوری  به  توجه  داد:  ادامه  امراللهی 
شاخص های مهم ساماندهی پیرامون حرم مطهر )س( بوده که در فاز اول و سال 
9۷ با پیاده راه سازی خیابان ارم آغاز شد و سپس خیابان انقلاب در فاز دوم و 

خیابان آیت الله مرعشی در فاز سوم نیز پیاده راه و آرام سازی شد.
وی ادامه داد: در ادامه آرم سازی پیرامون حرم مطهر، محورهای تاریخی منتهی 
به حرم نیز طی ۵ سال گذشته کف سازی شده و در حال جداره سازی است و در 

فاز بعدی  خیابان های پیرامون حرم جداره سازی خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اختصاص٧٠میلیاردریالبرایاجرای
سیستمآبیاریتحتفشار

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تلاش سازمان برای 
حذف آبیاری سنتی تانکری در فضای سبز شهر و اختصاص ٧٠ میلیارد ریال برای 

اجرای سیستم آبیاری تحت فشار در مناطق مختلف شهر خبر داد. 
پیام جوادیان با اشاره به افزایش بهره وری منابع آب با حذف حداکثری روش 
سنتی آبیاری تانکری گفت: در فضای سبز شهری یکی از روش های آبیاری 
خصوصا در حاشیه شوارع و معابر شهری استفاده از روش سنتی آبیاری تانکری 
به دلیل محدودیت شبکه آبیاری است؛ در سال های اخیر به دلیل نوسانات قیمت 
ارز و افزایش قیمت ماشین آلات و تجهیزات هزینه این روش به شدت افزایش یافته 

و از طرفی راندمان این روش به نسبت آبیاری تحت فشار به مراتب پایین تر است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: به همین خاطر 
در کارگروه های تخصصی سازمان پارک ها یکی از اولویت های فضای سبز شهر 
قم این موضوع قرار گرفته که با احداث شبکه آبیاری تحت فشار شاهد افزایش 
حداکثری بهره وری منابع آب و افزایش راندمان آبی در حوزه فضای سبز باشیم 
که در نتیجه افزایش کیفیت فضای سبز هم محقق می شود. مجوادیان با اشاره 
به گردآوری اطلاعات و آمار آبیاری سنتی سطح شهر گفت: جلسات هماهنگی و 
بررسی های اولیه در خصوص این پروژه انجام شده و اولویت هایی در این حوزه از 
جمله استفاده از شبکه آب خام، مسائل ترافیکی، هزینه های اجرا، محدودیت های 
زمانی و مکانی وجود دارد که در دستور کار قرار گرفته است. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه مراحل ابتدایی کار آغاز و بیش از 
٣٠ میلیارد ریال لوله و اتصالات خریداری شده است گفت: یکی از موارد مد نظر 
فصل اجرا است که در حال حاضر به دلیل سرمای هوا میزان آبیاری کمتر است و 
آسیب درختان کمتر است و بهترین زمان برای اجرای این پروژه در همین فصل 
سرما است. جوادیان گفت: برآورد هزینه این پروژه در مرحله نخست بیش از ٧٠ 

میلیارد ریال است و تلاش داریم عمده پروژه تا پایان امسال تکمیل شود.
 

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی قم:

۴طرحگردشگریدرقمبهتصویبرسید
مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی قم از صدور موافقت اصولی 

برای 4 طرح گردشگری در جلسه کمیته فنی سرمایه گذاری خبر داد. 
علیرضا ارجمندی روز چهارشنبه ۲۷ بهمن ۱400 با اشاره به موافقت اصولی 4 
طرح گردشگری در جلسه کمیته فنی سرمایه گذاری گفت: »این طرح  ها شامل 

یک مجتمع گردشگری، یک سفره خانه  سنتی و دو هتل است.«
به گفته او »این طرح های گردشگری در شهر قم، روستای میم در شهرستان 
کهک و جاده پردیسان به کهک واقع شده اند که موافقت اصولی خود را دریافت 
کرده اند.« مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی قم گفت: »حجم 
سرمایه گذاری در این 4 طرح بیش از ۷۷۵ میلیارد ریال است که با بهره برداری از 

این طرح ها برای 434 نفر اشتغال مستقیم ایجاد می شود.«

مدیرعامل گروه شرکت های شاتل :

قمبعنواننخستینشهربهشبکهملی
اطلاعاتمتصلمیشود

مدیرعامل گروه شرکت های شاتل گفت: قم اولین شهری در کشور است که 
به زودی تحت پوشش اینترنت پرسرعت و به شبکه ملی اطلاعات متصل خواهد 

شد.
احمدرضا نخجوانی در حاشیه افتتاح پروژه توسعه شبکه فیبرنوری »FTTx« در 
قم در گفت وگو با خبرنگار شهرنیوز، اظهار داشت: این پروژه ابتدا قرار بود به وسیله 
کابل های مسی انجام شود که به دلیل مسائلی این پروژه به وسیله فیبرنوری صورت 

گرفت.
به گفته وی، طبق قراردادی که با شهرداری قم منعقدشده، قرار است تمام شهر 
قم تحت پوشش سرویس پرسرعت فیبرنوری از ۱00 مگابیت تا 900 مگابیتی ارائه 
شود که به هیچ وجه قابل مقایسه با سرعت کنونی اینترنت نیست و یک تحول بزرگ 
در این عرصه خواهد بود. مدیرعامل گروه شرکت های شاتل ابراز کرد: شهرداری 
قم در خصوص توسعه زیرساخت های فیبرنوری در بین سایر شهرهای کشور از یک 
نگاه بسیار مترقی برخوردار است و مجموعه مدیریت شهری قم در پی این بوده تا 

زیرساخت های شهر هوشمند در این شهر نهایی شود.
تقدیر از نگاه جامع مدیریت شهری قم در توسعه شهر هوشمند 

وی با بیان اینکه تمام تجهیزات اولیه مورد نیاز توسعه شبکه فیبرنوری هم اکنون 
در شهر قم نصب شده است، تصریح کرد: پیش بینی می شود در شش ماهه نخست 
سال آینده شهروندان قمی بتوانند از این سرویس با قیمت مصوب کمیسیون 

تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی استفاده نمایند.
نخجوانی با تأکید بر اینکه در این سرویس، شهروندان باید مودم پشتیبان شبکه 
توسعه فیبرنوری را با ارائه تسهیلاتی تعویض کرده و از مودم دیگری استفاده کنند، 
گفت: قم نخستین شهری در کشور است که به زودی تحت پوشش اینترنت 

پرسرعت و به شبکه ملی اطلاعات متصل خواهد شد.
مدیرعامل گروه شرکت های شاتل با اشاره به اینکه شهرداری ها در توسعه شبکه 
فیبرنوری اثر بسیار زیادی دارند، ابراز کرد: رویکرد شهرداری قم در حمایت از 

توسعه شبکه فیبرنوری قابل ستایش است.
 

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد:

برطرفکردننیازهایترافیکی
معابرشهریدرماههایپایانیسال

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: خط کشی طولی 
معابر و رفع نیازهای ترافیکی مناطق هشتگانه در ماه های پایانی سال و قبل از ایام 
عید نوروز در اولویت کاری سازمان ترافیک قرار دارد. حسین شعبان زاده با اشاره 
به رفع مشکلات فنی و خودرویی این سازمان و توجه معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری به این موضوع اظهار داشت: با تکمیل و به روزرسانی خودروهای فنی 
و تخصصی، نیازهای ترافیکی معابر هشتگانه در اولویت کاری این سازمان بوده 
و در حال اجراست. سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: 
تجهیزات و نیروی متخصص خط کشی های طولی، طی جدول زمان بندی شده 
تا پایان سال در اختیار مناطق قرار دارند تا با رعایت زمان بندی و شناسایی نقاط 
موردنظر توسط مسئولان فنی مناطق، بتوانیم حداکثر نیازهای مناطق در این 

خصوص را تا قبل از پایان سال جاری به اتمام برسانیم. 
وی در خصوص تأمین رنگ جهت اجرای مسیرهای ویژه تردد عابرین پیاده ابراز 
کرد: سردی هوا و متغیر بودن شرایط اقلیمی و امکان بارندگی تا پایان سال، شرایط 
مناسب و استانداردی جهت اجرای رنگ های ترافیکی برای مسیر عابر پیاده نبوده 
و به محض بهبود و ثبات در شرایط اقلیمی و جمع بندی نیازمندی مناطق در این 

خصوص، نسبت به اجرای آن همچون سال های گذشته اقدام خواهد شد.
شعبان زاده بیشترین نقاط جهت اجرای خط کشی را معابری دانست که در 
سال های گذشته خط کشی شده و دارای خطوط ترافیکی هستند ولی به دلیل 
تردد زیاد و کم رنگ شدن نیاز به تجدید خط کشی داشته که این موضوع با مساعد 

شدن وضعیت جوی و با جدیت بیشتر به مرحله ی اجرا خواهد رسید.
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خبرداد:

تخفیف۵0درصدیدورههایآموزشی
درمناطقکمبرخوردار

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم از تخفیف ۵0 
درصدی دوره های آموزشی این سازمان در مناطق کم برخوردار خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین سید احمد طباطبایی نژاد در حاشیه برگزاری جلسه 
رسمی شورای اسلامی شهر قم در گفت وگویی به مصوبات فرهنگی بیست و 
هفتمین جلسه شورای اسلامی شهر قم اشاره کرد و اظهار داشت: در این جلسه 
دو مصوبه ای که از طرف سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی مطرح شده بود 

موردبررسی قرارگرفته و تصویب شد.
وی از اختصاص زمین به موسسه لاله های آسمان که به صورت ویژه و تخصصی 
به موضوع شهدا می پردازد خبر داد و افزود: با توجه به فضاسازی جدید شهری، 
تخفیفی برای این موسسه در نظر گرفته شد و از فعالیت های این نهاد که برگزاری 
کنگره و یادواره شهدا است، حمایت لازم انجام گرفت. سرپرست سازمان فرهنگی، 
اجتماعی ورزشی شهرداری قم مصوبه دوم شورای اسلامی شهر قم برای سازمان 
را تشریح کرد و گفت: دومین مصوبه شورای اسلامی شهر مربوط به تعرفه های 
آموزشی این سازمان بود، و با توجه به اینکه سازمان مراکز فرهنگی داشته که 
دوره های  همچنین  و  مهارت آموزی  توانمندسازی،  برای  آموزشی  دوره های 
فرهنگی و هنری را برگزار می کند که تعرفه های آن در شورا تصویب شد. وی نگاه 
سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی را نگاهی حمایتی دانست و ابراز کرد: نگاه 
سازمان، نگاه درآمدسازی نبوده و باهدف گسترش فعالیت های هنری و فرهنگی و 
توانمندسازی در جامعه و با نگاهی حمایتی برای مناطق کم برخوردار تخفیف ۵0 
درصدی در نظر گرفته شده که شورا نیز این موضوع را تصویب کرد. طباطبایی نژاد 
برگزاری کلاس ها را به صورت حضوری و غیرحضوری عنوان و خاطرنشان کرد: 
تعرفه کلاس های غیرحضوری نسبت به کلاس های حضوری ۱0 درصد ارزان تر 
بوده و تمام هزینه های سازمان نسبت به آموزشگاه های آزاد بسیار پایین تر است و 

برای سال آینده در بعضی از موارد ۱0 تا ۲0 درصد افزایش داشته است.
 

مدیرعامل سازمان میادین ساماندهی مشاغل شهری قم خبرداد:

انتقالروزبازارخیابانمحتشمکاشانی
بهمکانجدید

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از انتقال و ساماندهی روزبازار خیابان محتشم کاشانی واقع در منطقه یک، بعد 

از گذشت ۲0 سال خبر داد.
علیرضا مظفری اظهار داشت: ساماندهی و انتقال روزبازارها یک فرآیند زمان بر 
است و باید زمین مناسب و مکان لازم برای این کار اختصاص داده شود و در این 
خصوص می بایست دستورالعمل های لازم برای اشخاصی که در این مکان ها 
انتقال  و  ساماندهی  به  اشاره  با  وی  شود.  تدوین  و  برنامه ریزی  کرده  فعالیت 
دست فروشان خیابان محتشم کاشانی بعد از گذشت ۲0 سال ابراز کرد: روزبازارها 
ازجمله مکان هایی بوده که بیشترین مراجعین را دارد و در همین راستا و در 
جهت اجرای طرح ساماندهی، مکان جدید با هماهنگی منطقه یک شهرداری 
انتخاب و درآینده نیز پیمانکار ذی صلاح جهت نظم بخشی، نگهبانی و نظارت بر 
فعالیت این روزبازار انتخاب خواهد شد. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با درخواست از شهروندان و مراجعین به 
این روزبازارها برای رعایت فواصل فیزیکی، زدن ماسک و شرایط بهداشتی جهت 
پیشگیری از شیوع بیماری کرونا افزود: شاید تنها و بهترین راه مقابله و ریشه کنی 
این بیماری و قطع زنجیره آن، به دست خودِ ماست و همه باید تلاش کنیم که 
زنجیره این بیماری را قطع و در نتیجه آمار مبتلایان به این بیماری را کاهش دهیم.

پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی قم که فاز سوم پیاده راه  سازی اطراف حرم 
کریمه اهل بیت)س( محسوب می شود نه فقط آرامش را به زائران و مجاورین 
هدیه می کند بلکه با افزایش حضور زائران و شهروندان پیاده، رضایت کسبه را نیز 

به دنبال خواهد داشت.
روزافزون  اهمیت  و  برنامه شهرها  بی  دنبال گسترش  به  اخیر  در دهه های 
اتومبیل، نقش عابر پیاده در فضاهای شهری کمتر شده که این امر سبب ایجاد 
محیط های کسل کننده در شهرها و کاهش سرزندگی فضاهای شهری شده 
است و در این راستا برنامه ریزان شهری قم تلاش کردند تا با اجرای پروژه های 
پیاده راه سازی در اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( از بار کسالت مردم 
کاسته و در کنار افزایش نشاط و سرزندگی؛ آرامش روحی را برای یک زیارت با 

کیفیت به آنان اهدا کنند.
بعد از اجرای پیاده راه بهار و خیابان انقلاب که در طول ۶ سال گذشته با هدف 
آرام سازی اطراف حرم مطهر انجام شد حالا نوبت خیابان آیت الله مرعشی نجفی 
است که آرامش را به زائران و مجاوران حضرت هدیه کند؛ خیابان آیت الله مرعشی 
نجفی که در طول سال های گذشته به دلیل بافت قدیمی که داشت تردد را برای 
خودروهای عمومی سخت کرده بود تا جایی که صدای بوق و دیدن ترافیک 

فشرده موجب کلافگی مغازه داران و مردم شده بود.
علیرضا خاکی مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر با اشاره 
به اجرای پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی بیان کرد: سال ها پیش صحن های 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( به صحن های اتابکی و امام رضا )ع( محدود 
می شد اما با توسعه حرم مطهر لازم بود خیابان ارم از حالت شلوغی و صدای بوق 

ماشین ها به فضایی آرام برای تشرف به زیارت تبدیل شود.
خیابان آیت الله مرعشی نجفی به دلیل نزدیکی به حرم مطهر و قرار گرفتن مرکز 
تجاری فرهنگی قدس و نزدیکی به بیوت مراجع عظام تردد بسیاری را به دنبال 
دارد که طولانی شدن اجرای این پروژه می توانست برای کسبه و مردم نگران 

کننده باشد.
عباس حلوایی زاده معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به محدوده 
»پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی«گفت: این طرح که از خردادماه سال جاری 

آغاز شد به مناسبت دهه مبارک فجر امسال افتتاح شد.
وی با عنوان اینکه پیش بینی برنامه ریزان شهری برای افتتاح و بهره برداری 
از این پروژه در خوش بینانه ترین حالت ممکن آخرین روزهای اسفندماه سال 
در  با تلاش مضاعفی که  بود، تصریح کرد:  بهار سال ۱40۱  اوایل  یا  جاری 
این پروژه صورت گرفت پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی دو ماه زودتر از زمان 

پیش بینی شده به بهره برداری رسید.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم مشخصات این پروژه را حدود 330 متر و 
عرض آن را ۲0 متر ذکر کرد و گفت: در این پروژه یک مسیر با عرض ۶ متر برای 
تردد خودرو های امداد و نجات، آتش نشانی، اورژانس و … پیش بینی شده است. 
همچنین سیستم برق رسانی و فاضلاب نیز به صورت زیرسطحی در این پروژه 

انجام شده است.
وجود حیوانات موذی، آب گرفتگی پس از بارش باران در کنار آلودگی صوتی 
و آلودگی هوا از جمله معضلاتی بود که پیش از این در  خیابان آیت الله مرعشی 

نجفی وجود داشت.
حلوایی زاده با اشاره به مهندسی به کار رفته در نهر های دفعی در پیاده راه های 
تمام  و  نشده  ایجاد  آن ها  در  آب گرفتگی  از  موردی  گفت: هیچ  حرم  اطراف 

مشکلات سابق نیز به صورت کامل برطرف شده است.
یکی از معضلات و نگرانی هایی که معمولًا پس از ایجاد پیاده راه در خیابان های 
پرتردد وجود دارد، نهادینه نشدن فرهنگ پیاده روی و تغییر الگوی رفتاری است 
که می شود در این راستا به یکی از پیاده راه های تهران اشاره کرد که این تغییر 
الگوی رفتاری سه سال زمان برد اما بنا به گفته مسئولان، در قم این نگرانی وجود 

ندارد.
خاکی با اشاره به مدت زمان تغییر الگوی رفتاری در فاز اول و دوم اجرای طرح 
آرام سازی اطراف حرم گفت: برخلاف پیش بینی ها و تجربه به دست آمده در 
دیگر استان ها تغییر الگوی رفتاری در قم به سرعت و در کمتر از سه ماه صورت 

گرفت و براساس آمارهای واقعی تردد در این مسیرها سه برابر افزایش یافت.
اکنون که مسیر پیاده روی توام با آرامش در خیابان آیت الله مرعشی نجفی 
ایجاد شده است پیش بینی می شود که کسب و کار مغازه داران این مسیر به 
زودی رونق بالایی داشته باشند و در همین راستا با چند تن از کسبه این مسیر 

هم صحبت شدیم.
محمد فرهادی که به انگشتر فروشی در این خیابان مشغول است، می گوید: 
حدود 40 سال است که در خیابان آیت الله مرعشی نجفی مغازه داریم اما با بالا 
رفتن تردد و گسترش شهر و انفجار جمعیت کار کردن در این خیابان غیر قابل 
تحمل شده بود که اکنون با آرام سازی که انجام شده تمرکز بیشتر در کاسبی 

داریم و امیدواریم به زودی با رونق کاسبی آرامش خیال بیشتری داشته باشیم.
مریم رحیمی که کمی پایین تر از مجتمع تجاری قدس به سرامیک فروشی 
اشتغال دارد، ۲0 ماهی می شود که در این خیابان به کسب و کار مشغول است و 

ایجاد پیاده راه را اقدامی مناسب در جذب گردشگر می داند.
محمد مهدوی که از سال ۱3۶۵ در این خیابان به آبمیوه فروشی اهتمام دارد، 
عنوان کرد: از اجرای این طرح در محدوده خیابان آیت الله مرعشی نجفی 
استقبال می کنیم و امیدواریم همانگونه که آلودگی این خیابان پایان یافت و از سر 

و صدا خلاص شدیم سایر مشکلات نیز برطرف شود.
حمید راد که در مجتمع تجاری قدس به مهرسازی اشتغال دارد هم، گفت: از 
زحماتی که در این راستا کشیده شده سپاسگزاریم و امیدواریم با توجه به افزایش 

پیاده روی ها در آینده نزدیک نیز کاسبی ها هم رونق پیدا کند.
با توجه به ظرفیت قم در گردشگری به ویژه گردشگری مذهبی می توان پیش 

بینی کرد که گردشگران استقبال شایانی از این پیاده راه داشته باشند.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر گفت: ایجاد پیاده 
راه برای گردشگران بویژه گردشگران خارجی جذابیت های فراوانی دارد و افراد 
با مقایسه عکس های قبل و فعلی این فضاها به شگفت می آیند که مشابه آن را در 

پیاده راه ارم و خیابان انقلاب شاهد بودیم.
این روزها اگر از پیاده راه های اطراف حرم مطهر گذر کنیم شاهد خواهیم بود 
که فضایی دل انگیز برای عکاسی همه رهگذران را به وجود آورده است و زندگی 

در این مسیرها بیش از پیش جریان دارد.

کاسبان امیدوار به رونق اقتصادی ؛

پیاده راه »آیت الله مرعشی« قم الگویی در تأمین آرامش زائران

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر 
قم از افزایش ٣٠ درصدی نرخ کرایه در ناوگان تاکسیرانی 
خبر داد و گفت: مدیریت شهری باوجود هزینه های سنگین 
از  استفاده  برای  مردم  تشویق  برای  اتوبوسرانی،  ناوگان 
را 15٠٠  اتوبوس  الکترونیکی  کرایه  عمومی  حمل ونقل 
تومان تعیین کرده اما در پرداخت غیر نقدی این هزینه بالاتر 

در نظر گرفته شده است.
جلسه  برگزاری  حاشیه  در  دهناد  محمدحسین  سید 
رسمی شورای اسلامی شهر قم در گفت وگو با خبرنگاران، به 
نرخ گذاری برای تاکسیرانی و اتوبوسرانی در شورای اسلامی 
ناوگان  برای  نرخ گذاری  اظهار داشت:  و  اشاره کرد  شهر 
حمل ونقل عمومی یکی از  وظایف شورای اسلامی شهر 
قم بوده که در آخرین جلسه رسمی و علنی شورا به بحث 

گذاشته شد.
تاکسیرانی  ناوگان  کرایه  نرخ گذاری  در  را  عامل  دو  وی 
برای  نرخ گذاری  در  افزود:  و  دانست  مؤثر  اتوبوسرانی  و 
تاکسی و اتوبوس باید به دو وجه توجه کرد؛ یکی توجه به 
شرایط عموم مردم بوده که از سیستم استفاده می کنند و 
امروز سهم ناوگان تاکسیرانی از شبکه حمل ونقل شهری 
یک سهم قابل توجه ای است که بر اساس آمارگیری ها ۱4 

درصد و برای اتوبوسرانی در حدود ۸ درصد است.
اسلامی  و حمل ونقل شورای  رئیس کمیسیون عمران 
شهر قم بر دیده شدن شرایط اقتصادی مردم در نرخ گذاری 
تأکید کرد و گفت: باید نرخ گذری به گونه ای باشد که برای 
عمومی  حمل ونقل  شبکه  از  روزانه  به صورت  که  کسانی 

استفاده می کنند هزینه سنگینی نداشته باشد.
وی بعد دوم موردتوجه در نرخ گذاری را توجه به رانندگان 
تاکسی و امرارمعاش آن ها دانست و ابراز کرد: در ناوگان 
تاکسیرانی چون هم حمل ونقل بار و هم حمل ونقل مسافر 
از ۶ هزار تاکسی و 4 هزار وسیله  انجام می شود و بیش 

حمل ونقل بار در این ناوگان فعالیت دارند باید به این بعد نیز 
توجه کافی شود.

دهناد، خانواده ناوگان تاکسیرانی را در حدود ۶0 هزار 
نفر اعلام کرد و گفت: باید علاوه بر درنظر گرفتن شرایط 
در  که  زیادی  هزینه های  بزرگ  خانواده  این  اقتصادی 
سال های گذشته به این خانواده تحمیل شده نیز نظر گرفته 
شود البته ما نمی توانیم تمام این افزایش هزینه را در نرخ 

کرایه بیاوریم.
وی از افزایش 30 درصدی نرخ کرایه در ناوگان تاکسیرانی 
خبر داد و تصریح کرد: نرخ کرایه تاکسی های گردشی، 
تاکسی ویژه و خطی و همچنین ون ها هرکدام به تناسب 
شرایط افزایش قیمت خواهند داشت اما به طور میانگین 
این افزایش قیمت 30 درصد خواهد بود. رئیس کمیسیون 
به  عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم، سپس 
افزایش قیمت ها در ناوگان اتوبوسرانی اشاره کرد و ادامه 
داد: در حال حاضر کرایه اتوبوس که پرداخت غیر نقد و با 
قم کارت انجام می شود عدد یک هزار و ۵0 تومان بوده که 

در سال آینده به یک هزار و ۵00 تومان خواهد رسید.
شهروندان یک سوم کرایه واقعی

 را پرداخت می کنند 
وی سیاست مدیریت شهری را تشویق مردم در استفاده از 
حمل ونقل عمومی مطرح و خاطرنشان کرد: برای تشویق 
شهروندان در استفاده از ناوگان اتوبوسرانی، مدیریت شهری 
بیشتر هزینه کرایه را به صورت سوبسید پرداخت کرده و باید 
بدانیم هزینه جابه جایی هر مسافر حدود 4 هزار ۵00 تومان 
بوده که باوجود افزایش کرایه در سال آینده شهروندان تنها 
واقعی  هزینه  دهناد،  می کنند.  پرداخت  را  آن  سوم  یک 
نگهداری  هزینه  کردن  لحاظ  با  را  مسافر  هر  جابه جایی 
و  کرد  اعلام  تومان  هزار  حدود ۱۶  اتوبوس  استهلاک  و 
گفت: مدیریت شهری باوجود هزینه های سنگین ناوگان 

اتوبوسرانی، برای تشویق مردم برای استفاده از حمل ونقل 
عمومی  این یارانه را در نظر گرفته اما در پرداخت غیر نقدی 
این هزینه بالاتر در نظر گرفته شده است. وی بالاتر بودن 
پرداخت نقدی نسبت به پرداخت الکترونیکی را در جهت 
تشویق مردم در استفاده از قم کارت و پرداخت غیر نقدی 
از دو هزار  کرایه  نرخ  نقدی  پرداخت  در  افزود:  و  دانست 
تومان به 3 هزار تومان رسیده که ۵0 درصد افزایش قیمت 
در سال آینده دارد. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
از  را  جدید  نرخ های  اجراشدن  قم  شهر  اسلامی  شورای 
اول اردیبهشت سال ۱40۱ اعلام و بیان کرد: البته لازم به 
ذکر است نرخ های مشخص شده در شهر قم نسبت به سایر 
امیدواریم  و  را داشت  نرخ گذاری  پایین ترین  کلان شهرها 

شرایط بهتری برای خانواده تاکسیرانی ایجاد شود.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

افزایشکرایهتاکسیدرقمازاردیبهشتماه

برنامه  بر  تأکید  با  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 
شهرداری در توسعه پیاده راه ها و ادامه آرام سازی هسته 
مرکزی شهر، گفت: طرح های متنوعی در این خصوص در 
حال بررسی است که به محض تصویب در شورای اسلامی 

شهر به مرحله اجرا گذاشته خواهد شد. 
پیاده راه  پروژه  افتتاح  به  اشاره  با  زاده  حلوایی  عباس 
آیت الله مرعشی نجفی)ره(، اظهار داشت: پیش ازاین دو 
فاز از پروژه های پیاده راه سازی اطراف حرم مطهر تکمیل 
و به بهره برداری رسیده بود و در هفته جاری فاز سوم آن 

به صورت رسمی در اختیار شهروندان قرار گرفته است.
از  شهر  مرکزی  هسته  آرام سازی  اینکه  بیان  با  وی 

اولویت های شهرداری قم است، اضافه کرد: ارتباط طرفین 
خیابان، رونق اقتصاد کسبه و حفظ امنیت عابران پیاده از 
اهداف و اولویت های شهرداری قم در ایجاد پیاده راه ها در 
هسته مرکزی شهر است. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم با تأکید بر افتتاح پیاده راه  آیت الله مرعشی نجفی)ره( 
دو ماه زودتر از برنامه زمان بندی شده، خاطرنشان کرد: 
۱۸ میلیارد تومان برای احداث این پروژه در طول 330 
متر و عرض متوسط ۲0 مترمربع هزینه شده است. وی با 
اشاره به به کارگیری مبلمان، سکوهای نشیمن، روشنایی 
شهری، نیمکت ها، سیستم صوت، سیما و منظر و سیر 
الزامات شهری در پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی)ره(، 

گفت: هر طرف این پیاده راه ۶ متر عرض و یک مسیر 
اضطراری برای خودروهای امدادونجات پیش بینی شده 
رؤیت  غیرقابل  زیرسطحی  هدایت  زاده  حلوایی  است. 
انهار و آب های سطحی در این پروژه را موردتوجه قرارداد 
و یادآور شد: تأسیسات روشنایی این پروژه نیز به صورت 
کاملًا دفنی انجام شده است، این فاز بدون اینکه حتی 
یک روز تعطیلی کسبه را در پی داشته باشد، اجرا گردیده 
است. وی با بیان اینکه مرحله کاشت فضای سبز آخرین 
مرحله فاز سه این پیاده رو بود که به صورت کامل انجام شده 
است، ابراز داشت: یکی از ویژگی های مهم این پیاده راه ها 

پیش بینی مسیرهای ویژه تردد نابینایان است.

معاونفنیوعمرانیشهرداریقممطرحکرد:

بررسیطرحهایمتنوعافزایشپیادهراهسازیهادربودجهسالآینده
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معاون وزیر نفت عنوان کرد:

راهکارهایقانونیبرایتوسعه
صنعتپالایشازمنابعدولتی

معاون وزیر نفت گفت: دو راهکار قانونی حضور ۲0 درصدی در پروژه ها و 
شرکت در طرح های توسعه ای برای ساخت پتروپالایشگاه توسط دولت وجود 
دارد. همچنین در لایحه بودجه سال ۱40۱ نیز ساخت پتروپالایشگاه 300 هزار 

بشکه ای از منابع دولتی عنوان شده است. 
»جلیل سالاری« با اشاره به اینکه برای ساخت پتروپالایشگاه ها به وسیله 
افزود: همچنین اگر  را داده است،  دولت، قانون مجوز حضور ۲0 درصدی 
نگاه توسعه ای وجود داشته باشد، بر اساس سیاست های کلی اصل 44، اگر 
فراخوان داده شود اما سرمایه گذار اعلام آمادگی نکند، دولت اجازه ورود و 

سرمایه گذاری خواهد داشت.
وی با تاکید بر اینکه این دو راهکار قانونی برای ساخت پتروپالایشگاه توسط 
دولت وجود دارد، ادامه داد: همچنین در لایحه بودجه سال ۱40۱ نیز ساخت 

پتروپالایشگاه از منابع دولتی وجود دارد.
سالاری گفت: این موضوع در کمیسیون تلفیق مطرح شده و در صورت 

تصویب به قانون تبدیل خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه تجربه های قبلی نشان می دهد که بخش خصوصی 
نمی تواند در ساخت پالایشگاه به صورت مستقل وارد شود، افزود: نگاه این 
است که از ظرفیت دولت در این بخش استفاده شود و زمانی که بخشی از 
زیرساخت ها ایجاد شد، بخش خصوصی با انگیزه بیشتری ورود کرده تا از 

ظرفیت شرکت ها و بخش خصوصی استفاده کنیم.
معاون وزیر نفت درباره احتمال حضور بانک های خصوصی برای ساخت 
پتروپالایشگاه 300 هزار بشکه ای »شهید سلیمانی«، گفت: بانک ها می توانند 

برای تامین مالی اقدام و این طرح را فاینانس کنند.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: انتظار داریم 
به منظور تأمین منابع مالی موردنیاز مگاپروژه های آینده صنعت پالایش، از 

ظرفیت همه بانک ها در قالب کنسرسیوم استفاده کنیم.
رایزنی  در حال  پتروپالایشگاه  این  مکان یابی  در خصوص  کرد:  تاکید  وی 
هستیم و هنوز مشخص نیست که این پتروپالایشگاه در همان مکان پالایشگاه 

هرمز تاسیس خواهد شد یا خیر.
سالاری ادامه داد: با صدور مجوز از سوی مجلس و دولت و همچنین دریافت 

مجوز شورای اقتصاد، کار آغاز خواهد شد.

مدیرکل هماهنگی توزیع وفروش شرکت بازرگانی دولتی ایران:

ذخایرراهبردیکالاهایاساسیکشور
دربالاترینسطحاست

اعلام  ایران  دولتی  بازرگانی  شرکت  وفروش  توزیع  هماهنگی  مدیرکل 
کرد: هیچ گاه ذخایر کشور به این مقدار نبوده و هیچ گونه کمبودی در خصوص 

ذخایر راهبردی کشور نداریم. 
»حجت براتعلی« مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی 
ایران گفت: با توجه به سیاست های دولت در خصوص کنترل قیمت ها اقدامات 
و عملیات اجرایی توزیع برنج وارداتی از بیستم دی ماه در کشور آغاز شده و 

همچنان ادامه دارد.
وی با اعلام اینکه از ابتدای دی ماه تاکنون مقدار ۱۷0 هزار تن برنج وارداتی 
مردم  دسترسی  قابل  و  عرضه  مختلف  شبکه های  اختیار  در  دولت  توسط 
قرارگرفته افزود: تأمین برنج برای عرضه در بازار تا بعد از ایام نوروز و پایان ماه 

مبارک رمضان ادامه دارد.
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران در خصوص 
موجودی و امکانات کشور در قالب ذخایر راهبردی دولت و بخش خصوصی 
اظهار داشت: هیچ گاه ذخایر کشور به این مقدار نبوده و هیچ گونه کمبودی در 

خصوص ذخایر راهبردی کشور نداریم.
وی افزود: همچنین در ۶ ماهه اول سال ۵۲۸ هزار تن برنج وارداتی توسط 

بخش خصوصی از گمرک ترخیص و وارد شبکه توزیع شده است.
براتعلی مجموع ترخیص برنج توسط بخش خصوص را تاکنون حدود 900 

هزار تن اعلام کرد.
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: نیاز 
سالیانه برنج کشور 3 میلیون و ۲00 هزار تن است که امسال به دلیل خشکسالی 
ما حدود ۱0 درصد کاهش تولید داشته ایم و نیازمند واردات یک میلیون و 400 

هزار تن واردات برنج بوده ایم.
وی با بیان اینکه سیاست اصلی دولت این نیست که به صورت مداوم در بازار 
دخالت کند گفت: دولت در صورت نیاز با حضور در صحنه به تنظیم بازار و تأمین 

نیاز کشور خواهد پرداخت.

یک کارشناس حوزه کار :
قدرتخریدکارگراندر۱۴0۱

بایدحفظشود
یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه قدرت خرید کارگران برای سال آینده باید 
حفظ شود، تاکید کرد: ترمیم دستمزد کارگران در نیمه دوم سال زمانی قابل 
پذیرش است که در زندگی کارگران تاثیر داشته باشد و جنبه اجرایی و عملیاتی 

پیدا کند. 
حمید نجف اظهار کرد: کارگران در سال جاری شرایط سختی را پشت سر 
گذاشتند و قدرت معیشت آنها به شدت افت کرد، لذا برای سال آینده قدرت 

خرید کارگران حتما باید حفظ شود، حتی اگر دستمزدها افزایش پیدا نکند.
وی درباره پیشنهاد ترمیم حقوق کارگران در سالجاری، گفت: معتقدم ترمیم 
دستمزد در آن سوی سال کار درستی نیست هر چند که پیشنهاد خوبی است. 
اگر به دنبال تقویت و بهبود معیشت و دستمزد کارگران هستیم همین حالا که 
مذاکرات دستمزد در شورای عالی کار در جریان است می توان به بحث افزایش 

دستمزد پرداخت.
نجف ادامه داد: با توجه به شرایط اقتصادی و نوسانات نرخ ارز که در چند سال 
گذشته داشتیم، تورم از سوی دولت ها قابل کنترل نبود و لذا توان خرید اقشار 
کم درآمد و محروم و آسیب پذیر به شدت افت کرد بنابراین اگر هدف افزایش 
دادن دستمزد کارگران در سال آینده است باید دستمزدها بالاتر از نرخ تورم 

تعیین شود.
وی گفت: اینکه نمایندگان کارگری را با این وعده که در شش ماهه دوم سال 
دستمزدها ترمیم شود، به درصد ناچیزی راضی کنیم، قابل پذیرش نیست مگر 
آنکه در حقوق کارگران تاثیری داشته باشد و مهمتر آنکه این پیشنهاد جنبه 

عملی به خود بگیرد و ضمانت اجرایی داشته باشد.
به گفته این کارشناس حوزه کار، اگر قرار به ترمیم دستمزد کارگران در نیمه دوم 
سال باشد و شرکای اجتماعی با آن موافقت کنند، این پیشنهاد باید در شورای 

عالی کار به طور مکتوب صورتجلسه و تصویب شود.

با وجود گذشت ۲۲روز از ابلاغ این ۵ فرمان کماکان لایحه بودجه ۱40۱ اصلاح نشده 
است؛ روندی که سرمایه گذاران را سردرگم کرده است و منجر به نااطمینانی ها در بازار 

شده است.
به موجب این ۵ فرمان و از زمان ابلاغ مصوبه، نرخ گاز خوراک پتروشیمی ها براساس 
فرمول ابلاغی وزارت نفت و با اعمـال سقف نرخ گازی صادراتی)حداکثر پنجاه هزار ریال 
( تعیین می گردد.نرخ گاز سوخت پتروشیمی ها پالایشگاه ها و صنایع پایین دستی، 
مجتمع های احیاء فولاد و مصارف مربوط به تأسـیسـات عمـومی پتروشیمی ها و پالایشگاه 
ها شامل برق، آب، اکسیژن و غیره معادل 40درصـد نـرخ خـوراک گاز پتروشیمی ها 
)حداکثر بیست هزار ریال ( و همچنین صنایع سیمان و سایر صنایع معادل ۱0 درصد نرخ 

خوراک پتروشیمی ها تعیین می گردد.
در سال ۱40۱  فرمول نحوه محاسبه حقوق دولتی معادن تغییر پیدا نخواهد کرد.

وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلفنـد زمـان بـندی عرضه 
اوراق دولتی را به گونه ای تنظیم کنند که فروش اوراق مالی اسلامی نقدی در بازار سرمایه 
بدون لحاظ فروش به صندوق های با درآمد ثابت حداکثر معادل ۵0 درصد جریان نقدی 

ورودی بازار سرمایه در هرماه باشد.
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران موظف است نرخ تسعیر دارایی های ارزی بانک ها 

و مؤسسات اعتباری غیربانکی را حداقل معادل 90 درصد نرخ ارز سامانه نیما در شش ماه 
گذشته اعلام نماید. سازمان امور مالیاتی کشور مکلف است مالیات سود ناشی از تـسعیر 
دارایی های ارزی مذکور را بر مبنای نرخ اعلامی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

محاسبه و اخذ نماید.
با پیشنهاد بانک مرکزی مقرر گردید این بانک با مداخله فعال در بازار بین بانکی به گونه 

ای اقدام کند که میانگین ماهانه نرخ سود در بازار بین بانکی حداکثر ۲0 درصد باشد.
بورس چه روندی را پیش گرفت؟

در زمان ابلاغ این ۵ فرمان شاخص کل بورس از عقبگردی دوباره جان سالم به در برد و 
رشد بیش از ۲۱ هزار واحدی را تجربه کرد اما طولی نکشید که با عدم پیگیری های مجلس 
شورای اسلامی در اصلاح لایحه بودجه ۱40۱ این ابلاغیه بی اثر شد و شاخص کل بورس 

از رسیدن به کانال یک میلیون و 300 هزار واحدی بازماند.

بازار سرمایه می تواند بازدهی خوبی داشته باشد؟
سید حمید میرمعینی، کارشناس بازار سرمایه، در گفت و گویی  در پاسخ به این پرسش که 
چرا ۵ فرمان ابلاغ شده توسط معاون اول رئیس جمهور نتوانست تاثیر خود را بر بازار سرمایه 
بگذارد؛ گفت:۱0 فرمان در ستاد هماهنگی اقتصادی به تصویب رسید اما در بحث تنظیم 

بودجه به آن توجهی نشد و معاون اول رئیس جمهور پس از ریزشی که بازار سرمایه تجربه 
کرد ۵ فرمان را که مهم ترین ۱0 فرمان بود را دوباره ابلاغ کرد و دستور اصلاح بودجه را با این 
۵ فرمان دادند که وزارت نفت در خصوص خوراک پتروشیمی ها ابلاغیه ۵ فرمان را اجرایی 
کرد اما در بحث صندوق تثبیت بازار آن بودجه ای که مدنظر بود تخصیص داده نشد و نرخ 
بهره بانکی همچنان در هاله ای از ابهام است و تسعیر ارزی که بانک ها باید آن را اجرایی می 
کردند نیز کماکان اجرایی نشده است و اعداد و ارقام بودجه نیز به تصویب مجلس نرسیده 
است و در این بین کمیسیون تلفیق کار خود را انجام داده است اما بحث بودجه قطعی 

نشده است و اعداد و ارقام و تغییرات آن قطعی نشده است.
وی در ادامه افزود: ابهاماتی که در خصوص آینده وجود دارد بسیار تعیین کننده است و 
روشن شدن آنها بسیار حائز اهمیت است و در سیاست های اقتصادی و سیاسی بلاتکلیفی 
های خیلی عمیقی را داریم که در تصمیم گیری سرمایه گذاران اختلال ایجاد کرده است. 
نقدینگی هایی که وجود دارد و می تواند بازار سرمایه را متحول کند در دست سرمایه گذاران 
است تا تکلیف اوضاع سیاسی و سیاست گذاری های اقتصادی مشخص شود و تا زمانی که 
پول جدید وارد بازار سرمایه نشود و تقاضای جدید ایجاد نشود بازار سرمایه صعودی نخواهد 
شد. بازار سرمایه این پتانسیل را دارد که در صورت تحقق برخی از وعده های سیاسی و 
اقتصادی بازده خوبی را به سرمایه گذاران بدهد اما سرمایه گذاران در حال حاضر اطمینان 
ندارند و تردید آنها نیز با توجه به در نظر گرفتن ریسک سرمایه گذاری منطقی است و هیچ 
کس نمی تواند پیش بینی دقیقی در خصوص سیاست های اقتصادی و سیاسی داشته 

باشد.
شاخص کل مصنوعی صعودی است؟

در روزهای اخیر انتقادات نسبت به روند شاخص کل بورس شدت گرفته است و عده 
زیادی از کارشناسان معتقدند روند جریان بازار سهام و نوع رفتار بورس بازان نشان می دهد 
که حرکت شاخص کل بورس نه طبیعی بلکه مصنوعی است و فشار به چند سهام موجب 

شده است که شاخص کل بورس در مسیر صعودی قرار گیرد.
حمید میرمعینی در این خصوص گفت: علی رغم اینکه خود فعالان بازار این نوع مدیریت 
شاخص را متوجه شده اند و انتقاداتی را در این خصوص مطرح کرده اند اما در دوره های 
مختلف این اتفاق می افتد. درک فعالین اقتصادی و مسئولین اشتباه است و این افراد 
بر این باورند که افکار عمومی بیشتر متوجه رفتار شاخص است در صورتی که نباید هیچ 
حساسیتی نسبت به شاخص وجود داشته باشد و شاخص هیچ ارتباطی به عملکرد سازمان 
بورس ندارد و این عوامل بیرونی و سیاست های کلان هستند که در حال حاضر روی روند 

بازار اثرگذاشته اند.
وی در ادامه افزود: دلیل اصرار دولتمردان برای صعودی نشان دادن شاخص کل بورس 
به صورت نمایشی مشخص نیست و در حال حاضر شاخص کل حال روز اصلی بازار را نشان 

نمی دهد.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه با اشاره به اینکه به نوعی حمایت هایی از شاخص 
کل بورس در حال صورت گرفتن است؛ گفت: هر گروه در حال حمایت از سهم های خود 
هستند اما تا زمانی که روند سیاسی و سیاست گذاری های اقتصادی اصلاح نشود و اداره 
بازار سرمایه به صورت علمی به وقوع نپیوندد این مسائل تکرار خواهد شد و تاریخ نشان 
داده است که چرخه باطلی که هر دوره اتفاق می افتد جز اینکه باعث افزایش ناامیدی ها و 

سرخوردگی ها خواهد شد بازده دیگری ندارد.

یک کارشناس اقتصادی: 

شاخص کل بورس مصنوعی صعودی است؟
 چرا ۵ فرمان مخبر برای بورس کارساز واقع نشد؟

رییس اتحادیه املاک:
ریزششدیدقیمتمسکنبعیداست

رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه بازار مسکن 
تحت تاثیر مذاکرات هسته ای با افت قیمت مواجه شده 
و  آماری  اگر سایتهای فروش مسکن، مراکز  است گفت: 
برخی غیرکارشناس ها باعث ایجاد تلاطم و تشنج نشوند، 
انتظار افت بیشتر قیمت خانه وجود دارد اما نمی توان توقع 

ریزش شدیدی داشت. 
مصطفی قلی خسروی در گفت وگویی اظهار کرد: متوسط 
قیمت مسکن در تهران طبق آمار رسمی حدودا متری 3۲ 
میلیون تومان است اما میانگین قیمتهای پیشنهادی در 
سایتهای فروش بیش از ۵0 میلیون تومان است. این یعنی 
هر کس هر قیمتی دلش می خواهد برای خانه خود تعیین 

می کند و مدیران این سامانه ها هیچ نظارتی بر آن ندارند. 
بارها اعلام کردیم نرخهای دلبخواه باعث ایجاد تنش در 
بازار مسکن می شود اما کماکان شاهد قیمتهای کاذب در 

سامانه های ملکی هستیم.
مسکن  بازار  اخیر  ماههای  در  خوشبختانه  افزود:  وی 
به ثبات رسیده است. مقدار زیادی از این آرامش مرهون 
تلاش دولت سیزدهم در طرح نهضت ملی مسکن و اخبار 
امیدوارکننده از مذاکرات هسته ای است. با کاهش قیمت 
دلار، قیمت طلا، خودرو و مسکن نیز پایین آمد و بررسی های 
ما از کاهش حدود نیم درصدی قیمت خانه در تهران طی دو 

هفته گذشته حکایت دارد.

رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه آرامش فعلی 
و مسئولان حفظ شود  مردم  با همدلی  باید  بازار مسکن 
مراکز  افراد غیرکارشناس،  گفت: معمولا سه گروه شامل 
آماری و سامانه های فروش ملک باعث ایجاد تنش در بازار 
املاک می شوند. تقاضای ما این است که افراد غیرکارشناس 
از انجام مصاحبه های تنش زا در رسانه ها خودداری کنند. 
سامانه های فروش نیز بعضا فقط به ضریب نفوذ و منافع 
خودشان فکر می کنند و برایشان اهمیت ندارد که با اعلام 

نرخهای نجومی چه بلایی بر سر بازار می آید.
کاهش ضریب امنیت معاملات از طریق سامانه های 

فروش مسکن
پرمخاطب  سامانه های  از  یکی  ما  کرد:  تاکید  خسروی 
فروش ملک را تحریم کردیم. حدود ۵0 نفر به دلایل مختلف 
از این سایت شکایت کردند. مثلا عنوان می شود که سامانه 
مورد نظر با دور زدن مشاوران املاک اقدام به عقد قرارداد 
می کند که ضریب امنیت را به شدت کاهش می دهد. البته 
این سایت تکذیب کرد اما به هر حال این شکایات به ما 
واصل شده است. بنای ما بر تعامل بود و اعلام کردیم بیایند 
مذاکره کنند که نیامدند. اما آنچه باعث دلخوری مردم از این 
سامانه ها می شود اعلام قیمتهای پرت است که به افزایش 
قیمت مسکن می انجامد. وی گفت: برخی سایت ها باعث 
ایجاد رقابت کاذب در بازار مسکن شده اند. فردی که وارد 
موبایلش می شود و می بیند همسایه او قیمت خانه اش را 
متری 40 میلیون تومان گذاشته، او هم متری 4۵ میلیون 
تومان تعیین می کند. شخص سوم در کوچه بغلی متری ۵0 

میلیون تومان می گذارد و این روند افزایشی ادامه می یابد. 
این موضوع باید ساماندهی شود. رییس اتحادیه مشاوران 
املاک در پاسخ به این سوال که چقدر می توان به ریزش 
قیمت مسکن امیدوار بود، تصریح کرد: همانطور که بعد 
از جهش قیمتها انتظار افزایش مجدد وجود ندارد، طبیعتا 
انتظار ریزش شدید هم غیرمنطقی است. همین که بازار 
مسکن به ثبات رسیده اتفاق خوبی است که می تواند در 
آینده به افزایش قدرت خرید متقاضیان منجر شود. با طرح 
نهضت ملی مسکن بسیار امیدواریم که عرضه و تقاضا به 

تعادل برسد و نرخها منطقی شود.
به طرح نهضت ملی مسکن خوشبینیم

ملی  نهضت  واحدهای  قیمت  اینکه  بیان  با  خسروی 
مسکن، تناسب چندانی با توان مردم ندارد گفت: دولت باید 
منابع بیشتری به این پروژه اختصاص دهد و بانکها به تعهد 
قانونی خود مبنی بر اختصاص سالیانه 3۶0 هزار میلیارد 
تومان به این طرح عمل کنند. الان هر از گاهی 40 میلیون 
تومان از متقاضیان مطالبه می شود. اگر مردم چنین پولهایی 

داشتند که اصلا نیاز نبود در این طرح ورود پیدا کنند.
وی اظهار کرد: در عین حال من به پشتکار آقای رئیسی 
ایمان دارم و مطمئن هستم اگر قول داده شده دولت سالیانه 
یک میلیون مسکن بسازد، این وعده را عملیاتی خواهد 
کرد. آشنایی بنده با آقای رئیسی به سالها قبل برمی گردد 
و می دانم که در همه سطوح بخش مسکن از کد رهگیری 
گرفته تا ساماندهی بازار و افزایش ساخت و ساز، دغدغه و 

برنامه دارد.

مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی به جزییات سود سال 99 سهام عدالت اشاره کرد 
و گفت: افرادی که سال گذشته به دلیل وجود برخی از مشکلات قادر به دریافت سود سال 
9۸ سهام عدالت نبودند، این سود در اسفند ماه امسال همراه با سود سال 99 به حساب 

آنها واریز می شود. 
پرداخت سود سهام عدالت به حساب مشمولان این سهام در اسفند ماه از جمله اتفاقات 
مثبتی تلقی می شود که از ۵ سال گذشته آغاز شد و امسال هم با نزدیک شدن به ماه پایانی 
سال، سهامداران به رسم سال های گذشته در انتظار تعیین تکلیف و اعلام جزییاتی دقیق از 

این پرداختی هستند.
به دنبال پیگیری سهامداران، در چند روز گذشته رقم سود پرداختی سال 99 سهام عدالت 
از سوی وزیر اقتصاد و دارایی و نیز رییس سازمان خصوصی سازی اعلام شد که براساس 

صحبت های انجام شده قرار است این واریزی تا پایان اسفند ماه انجام شود.
نشانگر رشد  پرداختی سود سال ٩٩ سهام عدالت  برای  اعلام شده  اعداد  همچنین 
چشمگیر آن نسبت به سود سال های گذشته است و این امر توانست نقطه امیدی را در میان 

مشمولان این سهام که اکثر آنها جزو قشر ضعیف جامعه محسوب می شوند، ایجادکند.
با وجود شفاف سازی های صورت گرفته درخصوص رقم و زمان احتمالی پرداخت سود 
سهام عدالت اما اعلام جزییات دقیق آن از سوی مسوولان و اطلاع رسانی به مشمولان 
سهام عدالت جزو خواسته های اکثر سهامداران بوده که با پیگیری های مداوم خود به دنبال 
پیدا کردن پاسخ برخی از ابهامات موجود در این حوزه هستند، در این خصوص "محمد 
باغستانی"، مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه گفت و گو 
باایرنا با ارائه توضیحاتی دقیق از جزییات واریزی سود سال 99 سهام عدالت، ابهامات ایجاد 
شده در این زمینه را برطرف و اطلاعات دقیقی را در اختیار مشمولان سهام عدالت قرار داده 

است.
سود سال ۱۳۹۹ مشمولان سهام عدالت چقدر است؟

براساس آخرین محاسبات، سود سهام منتهی به ۲9 اسفندماه سال ۱399 مشمولان 
سهام عدالتی که ۵3۲ هزار تومان در سبد سهام خود دارد، مبلغی بیش از ۵۵0 هزار تومان 

خواهد بود.
نکته حائز اهمیت این است که اگر شرکت های سرمایه پذیر در زمان مقرر مبالغ سودهای 
خود را به حساب شرکت سپرده گذاری مرکزی واریز کنند، سودها تا پایان امسال به حساب 

سهامداران واریز خواهد شد.
برخی از شرکت های سرمایه پذیر اقدام به افزایش سرمایه کرده اند و به همین علت مبالغ 
افزایش سرمایه از سود تقسیمی کسر می شود اما سهام جدید به سهامداران تعلق خواهد 

گرفت.
در چند روز گذشته خبری مبنی بر واریز سود سهام عدالت از اول اسفندماه به 

حساب دارندگان منتشر شد که امیدواری های زیادی را در بین سهامداران برای انجام 
این واریزی در هفته آینده ایجاد کرده است، آیا این خبر صحت دارد یا خیر؟

چنین صحبتی نمی تواند درست باشد، زیرا شرکت ها تا اوایل اسفندماه فرصت دارند سود را 
به حساب شرکت سپرده گذاری واریز کنند؛ اما تاکنون فقط ۶ شرکت از این 3۶ شرکت سود 

سهامداران را به حساب این شرکت واریز کرده اند.
امیدواریم سایر شرکت ها هر چه سریعتر بتوانند سود سهامداران را پرداخت کنند، در 
مجموع برآورد زمانی ما این است که در بهترین حالت در دهه سوم اسفند ماه می توان سود را 

به حساب مشمولان سهام عدالت واریز کرد.
امسال سود سهام عدالت در چند مرحله پرداخت می شود؟

از سوی شرکت های سرمایه پذیر، سود  واریزی سود سهام  دلیل عدم  به  سال گذشته 
سهامداران در ۲ مرحله پرداخت شد اما امسال در تلاش هستیم با همکاری شرکت های 

سرمایه پذیر همه سودها را یکجا دریافت و در یک مرحله پرداخت کنیم.
تکلیف افرادی که سود سال ۱۳۹۸ خود را دریافت نکرده اند، چه می شود و چه 

اقدامی باید انجام بدهند؟
براساس آخرین آمارها، بیش از ۲ میلیون و 300 هزار سهامدار مشمول سهام عدالت 
نتوانسته اند سود سهام سال ۱39۸ خود را دریافت کنند که شماره شبای نامعتبر، مسدود، 
راکد، مشترک )دو امضاء(، ارزی و بلندمدت مهم ترین دلایلی بودند که باعث شد تا برخی از 

سهامداران قادر به دریافت سود سال ۱39۸ سهام عدالت خود نباشند.
شرکت  سامانه های  در  را  خود  معتبر  شبای  شماره  طریق   ۲ از  می توانند  افراد  این 

سپرده گذاری مرکزی ثبت و سود سهام خود را دریافت کنند.
ثبت نام و احراز هویت درسامانه جامع اطلاعات مشتریان )sejam.ir(  و درج شماره شبای 
معتبر در سایت sahamedalat.ir، از جمله روش هایی است که مشمولان سهام عدالت 

می توانند شماره شبای بانکی خود را اصلاح کنند.
همچنین همه سهامداران سهام عدالت می توانند با مراجعه به سامانه سجام یا سایت سهام 
عدالت از وجود شماره شبا معتبر خود نزد شرکت سپرده گذاری مرکزی اطمینان حاصل 

کنند.
براساس تصمیمات اتخاذ شده، قرار بر این است تا سود سهام این افراد را به همراه سود 

سال 1٣٩٩ به صورت یکجا به حساب آنها واریز کنیم.
سودها از کدام شرکت ها پرداخت می شود و در مجموع میزان سود این شرکت ها 

چقدر است؟
سودها از مجموع 3۶ شرکت بورسی اخذ و به حساب سهامداران واریز خواهد شد، براساس 
آخرین گزارش ها سود شرکت های بورسی در سال منتهی به ۲9 اسفندماه ۱399 مبلغی 

بیش از ۲9 هزار میلیارد تومان است.

تکلیف سود شرکت های غیربورسی سهام عدالت چیست و سود این شرکت ها به 
چه شکل باید به سهامداران برسد؟

شرکت سپرده گذاری مرکزی مسئولیت پرداخت سود شرکت های بورسی را برعهده دارد و 
هنوز درباره شرکت های غیر بورسی تصمیم گیری نشده است.

تعیین تکلیف سود متوفیان سهام عدالت به کجا رسیده است؟
شرکت سپرده گذاری مرکزی در حال فراهم کردن زیر ساخت های لازم و همکاری با سایر 
دستگاه های ذیربط برای اجرایی کردن فرایند انتقال سهام متوفیان سهام عدالت به وراث 

است.
سود سهام متوفیان سهام عدالت نیز پس از انتقال سهام به وراث به حساب آنها واریز خواهد 

شد.
سود سهام عدالت سهامداران هر ۲ روش مستقیم و غیرمستقیم به چه نحوی 

پرداخت خواهد شد؟
سود سهام دارندگان سهام شرکت های سرمایه پذیر که روش مستقیم سهامداری را انتخاب 
کرده و در تاریخ برگزاری مجمع هر شرکت، مالکیت سهام خود را حفظ کرده باشند، توسط 
شرکت سپرده گذاری مرکزی تجمیع شده و به تناسب سهام هر یک از آنها به سهامداران 

پرداخت خواهد شد.
در مورد سهامداران سهام عدالتی که روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند، باید گفت از 
آن جایی که تاریخ مجامع شرکت های سرمایه گذای استانی مشخص نیست در جلسه اخیر 
شورای عالی بورس تصویب شد که اول اسفند امسال، تاریخ مجمع شرکت های سرمایه 
گذاری استانی در نظر گرفته شود؛ بنابراین افرادی که تا اول اسفندماه سهام خود را نگه 
داشته باشند، می توانند سود را دریافت کنند و اگر قبل از این تاریخ سهام خود را به فروش 

برسانند، سودی دریافت نخواهند کرد.

مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرد:

سودسهامعدالتجاماندگانسال۹۸همراهباسودسال۹۹پرداختمیشود
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مدیرکل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

اختصاص2۴2میلیاردریالبه۱0پروژه
ورزشیقم

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت:در راستای احداث، تکمیل، تجهیز و راه 
اندازی ۱0 پروژه ورزشی در استان قم، مبلغی بالغ بر ۲4۲ میلیارد ریال از اعتبارات 

سال جاری اختصاص یافت. 
رسول منعم اظهار داشت: یکی از دغدغه های بانوان قم در عرصه ورزش عدم 
وجود فضای اختصاصی به این قشر فعال جامعه بوده که بحمدالله با سفر پرخیر 
و برکت رییس جمهور به استان و با پیگیری های صورت گرفته از طریق اداره کل و 
با همراهی مسئولین ارشد و نمایندگان مردم شریف استان قم در مجلس، به طرح 
مناسب سازی مجموعه ورزشی تختی در سال جاری ۵0 میلیارد ریال از مجموع 

اعتبار ۲00 میلیارد ریال آن اختصاص یافت.
وی یادآور شد: در اولین تخصیص پروژه، بزودی این طرح اجرایی خواهد شد 
و بانوان استان قم برای فعالیت های همگانی و قهرمانی خود در فضای روباز و 

میدانی این مجموعه ورزشی، دغدغه نخواهند داشت.
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم عنوان کرد: همچنین به منظور بهینه سازی 
و مرمت اماکن ورزشی که سالها بلا استفاده بود، اعتبار مناسبی در سفر رییس 
جمهور به استان قم پیش بینی گردید که می توان به مرمت و بازسازی استخر 
مجموعه ورزشی شهدای ۷ تیر با مبلغی بالغ بر ۵0 میلیارد ریال اشاره کرد که در 

سال جاری ۱0 میلیارد آن نیز به این پروژه اختصاص یافت.
منعم ادامه داد: تکمیل پروژه سالن ورزشی 4۵00 نفره امام رضا)ع( در پردیسان 
که از اعتبارات ملی و مجری آَن شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی است، از سال 
93 بدلیل عدم تخصیص بودجه، تعطیل و با پیگیری های مکرر با عقد قراردادی 
با اعتبار ۱4۸ میلیارد ریال بابت اجرای سقف، مجددا در دستور کار آن شرکت قرار 

گرفته و شروع به فعالیت کرد.
وی اضافه کرد: جدای از منابع تخصیصی عنوان شده، در ریاست جمهوری نیز 
برابر درخواست و پیگیری این اداره کل، مبلغ ۶00 میلیارد ریال از منابع ملی در 
سالهای ۱400 و ۱40۱ پیش بینی شد که در بهمن ماه سال جاری مبلغ ۱00 
میلیارد از اعتبارات پیش بینی شده محقق گردید که امیدواریم با تخصیص کامل 

اعتبار فوق، شاهد تسریع در ساخت این پروژه باشیم.
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم افزود: امیدواریم با احداث، راه اندازی، 
مرمت و مناسب سازی مجموعه های مذکور گامی هرچند کوچک در راستای 
توسعه و زیر ساخت های ورزش استان برداشته شود تا به زودی مردم قم بتوانند از 

این اماکن ورزشی بهره لازم را ببرند.
گفتنی است از محل تخصیص اعتبارات سالجاری در بخش توسعه و تکمیل 
پروژه های ورزشی استان قم شامل: آغاز اجرای پروژهای خانه جوان شهر قم 
و جعفریه، تکمیل و راه اندازی خانه ورزش های رزمی مجموعه ۷ تیر ، محصور 
و  سازی سالن های ورزشی، احداث مجموعه زمین های روباز ولایت، تکمیل 
راه اندازی استخر قایقرانی مجموعه ۷ تیر، احداث سالن ژیمناستیک مجموعه 
ورزشی قدس، احداث زمین چمن مصنوعی فوتبال در سطح استان، مناسب 
سازی مجموعه ورزشی تختی ویژه بانوان استان قم و تکمیل پروژه 4هزار و ۵00 
نفره امام رضا)ع( در پرسان مبلغی بالغ بر ۲4۲ میلیارد ریال به پروژه های مذکور 

اختصاص یافت.
  

این مسابقات با حضور شرکت کنندگانی از ۵ استان کشوربرگزار شد ؛

معرفینفراتبرترمسابقاتجایزهبزرگ
تنیسدرقم

مرحله نهایی مسابقات جایزه بزرگ تنیس روی میز با حضور شرکت کنندگانی از 
۵ استان کشور در قم برگزار شد. 

آخرین مرحله مسابقات جایزه بزرگ تنیس روی میز رده سنی آزاد سال ۱400 
به مناسبت میلاد امیرالمؤمنین علی )ع( و  روز  پدر امروز با حضور ورزشکارانی از 
استان های اصفهان، مرکزی ،قزوین ،مازندران و تهران به میزبانی  خانه تنیس روی 

میز شهدای هفت تیر قم برگزار شد.
این مسابقات که با حضور ۶4نفر برگزار شد بعد از یک ماه تعطیلی وبازسازی 
مجدد برای آماده سازی ورزشکاران و باحضور ورزشکاران قهرمانی مسابقات برگزار 

شد.
نتایج مسابقات جایزه بزرگ تنیس روی میز به این شرح  است:

مقام اول میلاد عابدینیان از اصفهان-مقام دوم سید علی سجادیان از قم
مقام سوم علیرضا رضایی فرد از قم-مقام چهارم پویا جوادی از قزوین

حسین  حبیبی-امیر  حسن  ایمانی-محمد  مشترک:-مرتضی  پنجم  مقام   
خیرانی-مهدی حشم بان

 مقام نهم مشترک:-فرشاد عابدینیان-علیرضا درچه ای-حسین رییسی
سید محمد جواد حجازی-احمد رضا جمالو-عباس آرامی-محمد رضا سیفی

سینا طاهری

با قبولی در آزمون های مربوطه :

»ابوالقاسمپایدار«اولینداورجهانی
تاریخکاراتهاستانقمشد

با قبولی در آزمون های مربوطه ابوالقاسم پایدار اولین داور جهانی تاریخ کاراته 
استان قم شد  به گزارش روابط عمومی هیئت کاراته استان قم ،ابوالقاسم پایدار 
مربی و داور مطرح کاراته استان قم با حضور در کلینیک داوری جهانی کاراته که 
در شهر فجیره کشور امارات برگزار شد، با قبولی در آزمون های مربوطه توانست 
درجه JB داوری کاتای جهانی را اخذ و نام خود را به عنوان اولین داور جهانی تاریخ 
کاراته استان قم ثبت نماید. لازم به یادآوری است که تمام داوران ایرانی که دارای 

درجه داوری جهانی هستند، در رقابت های کاراته وان امارات قضاوت می کنند.
اولین دوره مسابقات لیگ برتر کاراته وان در سال ۲0۲۲ طی روز های ۲9 بهمن 

الی یک اسفند ماه در فجیره امارات برگزار میگردد.

 نفراتبرترمسابقاتتیراندازیباکمان
قممعرفیشدند

کمان  با  تیراندازی  استانی  رنکینگ  مسابقات  از  مرحله  آخرین  برتر  نفرات 
مشخص شدند. براساس این گزارش، آخرین مرحله از مسابقات رنکینگ استانی 
تیراندازی با کمان برگزار و نفرات برتر معرفی شدند. با برگزاری این مرحله / محمد 
حسین صادقی در مجموعِ سه مرحله/ بر سکوی قهرمانی بخش مردان ایستاد؛ 
مسعود سیلانی نایب قهرمان شد و سینا بصیری هم عنوان سومی را از آن خود 
کرد. در بخش بانوان هم فاطمه اکبری به عنوان قهرمانی رسید؛ ندا اکبری بر 
سکوی دومی ایستاد و نگین حسینی هم در جایگاه سوم قرار گرفت. در این دوره 
از مسابقات 30 تیرانداز در دو بخش آقایان و خانم ها با یکدیگر به رقابت پرداختند.

 

گزارش / مهدی حاجیلو
ابتدای فصل ۱400 فوتسال باشگاه های  تیم فوتسال بزرگسالان فردوس در 
کشور، با تغییرات بسیاری وارد رقابت ها شد. فردوس علاوه بر جدا شدن بازیکنان 
متعددی از جمله سعید قاسمی، مجتبی نعمتی و دیگر بازیکنان، کادر فنی این تیم 
نیز که در راس آنها حسین صبوری به عنوان سرمربی فعالیت می کرد راهی سن ایچ 

ساوه شد.
فردوس به عنوان تنها نماینده قم در لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور حضور 
دارد و قم به عنوان یکی از خاستگاه های فوتسال ایران استعدادهای فراوانی را 
در خود جای  داده است. بازیکنی مانند علی اصغر حسن زاده کاپیتان تیم ملی، 
فوتسال خود را از قم آغاز کرده و به نقطه  شکوفایی رسیده است. اما اکنون وضعیت 
نماینده قم در این فصل مناسب نیست و توانسته از ۲۲ بازی انجام شده تنها ۲۲ 

امتیاز کسب کند.
 فردوس این فصل را تحت هدایت علی زندی پور سرمربی گرمساری و یکی از 
تئوریسن های برجسته فوتسال کشور آغاز کرد، این سرمربی جوان که خود اعتقاد 
به جوان گرایی داشت، در قرعه کشی مسابقات با بدشانسی رو به رو شد و شش هفته 
ابتدایی را در مقابل تیم های قدرتمندی مثل سن ایچ ساوه و کراپ الوند که مدعی 

شانس قهرمانی بودند، قرار گرفت.
علی زندی پور ۶ هفته در قامت سرمربی فردوس حضور داشت که توانست فقط 
۶ امتیاز کسب کند و 4 هفته متوالی محکوم به باخت شد و پس از تحمیل شکست 
در آخرین بازی طبق توافقات با مدیرعامل فردوس بالاخره 3 آبان ماه ۱400 از این 

تیم جدا شد.
پس از گذشت چند روز از جدایی علی زندی پور، رسول قلی زاده مدیرعامل 

باشگاه فردوس رضا زرخانلی را به عنوان سرمربی جدید قمی ها معرفی کرد.
*مشکلات مالی وعدم جذب بازیکن، دلیل ناکامی های فردوس است

رسول قلی زاده در مصاحبه با رسانه ها درباره عدم نتیجه گیری فردوس و جدایی 
زندی پور گفت: تامین هزینه ها به صورت شخصی خیلی سخت است و بیشتر 
باشگاه هایی که با عدم نتیجه گیری مواجه می شوند به دلیل مشکلات مالی است 
که دارند چرا که نمی توانند طبق نظر مربی یارگیری کنند و در نهایت این موضوع 

باعث عدم نتیجه گیری مناسب آن ها می شود.
وی افزود: کادر به طور مداوم برای نتیجه گیری تیم تلاش کردند و مشکلات ما 
مشکلات فنی نبود بلکه به دلیل کمبود بازیکن این نتایج کسب شده است، علی 
زندی پور و دستیارانش به صورت توافقی از فردوس جدا شدند؛ هر چند این جدایی 
بر خلاف میل باطنی بنده بود و امیدوارم هر دو طرف در ادامه، مسیر موفقی را 

پشت سر بگذاریم.
*عدم نتیجه گیری فردوس به مسائل بیرون از زمین  ارتباط دارد

امیر شمسایی کارشناس فوتسال که سابقه سرمربی گری در تیم های قمی مانند 
کیش ایر و صبا را در کارنامه کاری خود دارد، درباره عدم نتیجه گیری فردوس و 

توانایی فوتسال قم، در گفت وگو با خبرنگار فارس قم اظهار کرد: نتیجه نگرفتن 
فردوس در این فصل مربوط به مسائل مالی تیم است، تیمداری برای هر شخص 
مشکلات فراوانی را دارد و مدیرعامل تیم باید هزینه های بالایی را بپردازد، من 
مدیرعامل فردوس را می شناسم، ایشان با مشقت هزینه های تیم را تامین می کند.

شمسایی ادامه داد: اداره کل ورزش و جوانان قم باید هرچه سریع تر برنامه ای 
را برای برون رفت از این مشکل در نظر بگیرد، استاندار قم، ارگان های دیگر دولتی 
مانند شهرداری و یا حتی بخش خصوصی که صاحبان سرمایه در این استان 

هستند، کمک کنند تا فردوس سقوط نکند.
وی افزود: من سال های زیادی در قم کار کرده ام، این شهر جوانان با استعداد 
زیادی را دارد، وقتی کاپیتان تیم ملی ما قمی است باید متوجه این موضوع شویم 
که از این شهر می توان ستاره های زیادی را به فوتسال ایران معرفی کرد و با قاطعیت 

می گویم فوتسال قم قهرمانی در آسیا را کم دارد.
*بدشانسی و مشکلات مالی گریبان فردوس را گرفته است

رضا زرخانلی سرمربی تیم فردوس در رابطه با عدم نتیجه گیری فردوس در این 
فصل رقابت ها در مصاحبه با فارس بیان کرد: مهم ترین مشکل تیم ما عدم تقویت 
از لحاظ جذب بازیکن است، متاسفانه ما نتوانستیم بازیکنان خوبی را در فصل نقل 
و انتقالات جذب کنیم و این موضوع مربوط به مسائل مالی باشگاه است. ما در 
جا به جایی های نیم فصل علاوه بر اینکه تقویت نشدیم بازیکنان دیگری هم از جمع 

ما جدا شدند که این باعث شد دست ما خالی تر از قبل شود.
سرمربی فردوس ادامه داد: علاوه بر مشکلات مالی، تیم ما در این فصل دست به 
جوان گرایی زده است، بازیکنان تیم ما کم تجربه هستند. ما متاسفانه با بدشانسی 
روبه رو هستیم به دلیل بیماری سرماخوردگی و کرونا در بازی مقابل چیپس کامل، 

لیست بازیکنان ما با 3 دروازه بان به حد نصاب ۱۲ نفر رسید.
زرخانلی در رابطه با اینکه چه برنامه ای برای خروج از این بحران در نظر گرفته اند، 
پاسخ داد: به دلیل مشکلات مالی ما همچنان نمی توانیم بازیکن جدیدی را جذب 
کنیم، اما همه تلاش خود را انجام داده ایم تا بازیکنان را از نظر تکنیکی و تاکتیکی 
به شرایط مناسبی بر سانیم و از لحاظ روحی و روانی این باور را داشته باشند که 
می توانند بهترین عملکرد را از خود نشان دهند و روحیه توانستن را در آن ها تقویت 

می کنیم.
زرخانلی در پایان تصریح کرد: من توقعات نا بجایی از مدیریت فردوس ندارم، و 
مشکلات را درک می کنم هدف من از آمدن به فردوس این بود که بتوانم به فوتسال 
قم و مجموعه فردوس کمک کنم، ولی اگر مدیریت، بازیکنانی که از این تیم جدا 
شده اند مانند علی رضا وفایی، قاسم عروجی و سعید تقی زاده را به فردوس برگردانند 

قطعا می شود نتیجه قابل قبولی را کسب و هوادارن قمی را خوشحال کرد.
*بد شانسی چاشنی اصلی ناکامی های فردوس

روح الله ایثاری کاپیتان تیم فوتسال فردوس هم در گفت وگو با خبرنگار ورزشی 
فارس قم  اظهار داشت: تیم ما از لحاظ تاکتیک و تکنیک در سطح خوبی قرار 

گرفته، ما در هر بازی نمایش قابل قبولی را ارائه داده و زیبا بازی می کنیم اما 
متاسفانه بدشانسی در این مدت یار و یاور ما بوده و به همین خاطر نتایج به نفع 

ما تمام نمی شود.
ایثاری افزود: تیم ما به دلیل مشکلات مالی نتوانست در فصل نقل و انتقالات 
موفق ظاهر شود، علاوه بر اینکه بازیکن جدید به تیم اضافه نشد ما چند بازیکن 
دیگر را در پنجره نقل و انتقالات نیم فصل از دست دادیم، از نظر تعداد بازیکن واقعا 

ما کمبود داریم و این موضوع ما را اذیت می کند.
کاپیتان فردوس ادامه داد: ما در هر بازی با سختی لیست ۱۲ نفره خود را پر 
می کنیم، لیست ۱۲ نفره ما با بازیکنان امیدمان تکمیل می شود. علاوه بر این 
بعضی از بچه ها با مصدومیت دست و پنجه نرم می کنند، برای مثال بنده تمام 
بازی های نیم فصل دوم را با مصدومیت کشاله بازی کرده ام و شرایط مان واقعا 

سخت است.
وی افزود: علاوه بر کمبود بازیکن و مصدومیت ها، فردوس در مقابل تیم های 
قدرتمندی حاضر شده و ما در نیم فصل دوم 3 باخت داشته ایم، که هر کدام از 
آن ها در مقابل تیم های قدرتمند این فصل سری مسابقات بوده است. کراپ و 
گیتی پسندی که هر کدام از آن ها مدعی اصلی قهرمانی هستند و آخرین باخت ما 

مقابل چیپس کامل مشهد بود که با بدشانسی باختیم.
ایثاری در رابطه با وضعیت پرداختی های مالی گفت: درباره وضعیت قراردادها، 
مدیریت تیم در تلاش است که پرداختی ها را به نصاب برساند. ما تا به اینجای فصل 
۶0 درصد از قراردادمان را دریافت کرده ایم، مدیران تیم قول داده اند تا پایان ماه 

مقداری دیگر از مطالبات ما را پرداخت کنند.
کاپیتان فردوس درباره ارتباط سرمربی تیم با بازیکنان بیان کرد: رابطه همه 
بازیکنان با آقای زرخانلی مناسب بوده و تمرینات ما هر هفته در حال برگزاری است 
و در هر تمرین نکات فنی مدام توسط کادر فنی به ما ارائه می شود، مشکلی بین 

سرمربی و بازیکنان وجود ندارد.
*لزوم استفاده از سرمربی بومی در فردوس

ابوالفضل ثانی سرمربی سابق تیم هیئت فوتبال قم و کارشناس مسائل فوتسال 
نیز در گفتگو با خبرنگار ورزشی فارس قم اظهار کرد: به نظر من نتیجه نگرفتن یک 
تیم دو دلیل دارد، عدم حضور بدنساز حرفه ای در تیم و نداشتن انگیزه بازیکنان و با 
توجه به مسائل مختلف این دو مورد باعث شده که تیم فردوس نتیجه قابل قبولی 

را در این فصل نگیرد.
ثانی ادامه داد: در استان قم سرمربیان فوق العاده ای وجود دارد اما نمی دانیم چرا 
مدیران فردوس اصرار بر جذب سرمربی غیربومی دارند. مربیان قمی از لحاظ فنی 
و تکنیکی قابل قبول هستند، به نظر من سرمربی فعلی فردوس در حد بازیکنان 

این تیم نیست.
سرمربی سابق تیم هیئت فوتسال قم افزود: پتانسیل قم از نظر بازیکن بسیار 
به محض  معرفی می شود  فوتسال  به  قم  در  که  بازیکنی  است، هرچند  خوب 
پیشرفت به دلیل مسائل مالی تیم شهرش را ترک می کند، با مدیریت مالی می توان 
این بازیکنان که سرمایه های استان هستند را در همین شهر نگه داشت و از آن ها 

استفاده کرد.
ثانی در پایان بیان کرد: در کل باید از این تیم حمایت کرد و باید همه آنهایی که 
می توانند به تیم کمک کنند وارد میدان شوند و نگذارند سرنوشت این تیم مثل ارم 
کیش شود، سطح فوتسال قم در درجه بالایی قرار دارد ولی متاسفانه نه مدیریت 
ونه اسپانسرهایی که وارد می شوند هیچ کدام به فکر پیشرفت و قهرمانی نیستند. 
فقط برای این وارد می شوند که اسم و رسمی برای خود دست و پا کنند بدون اینکه 

سرمایه ای را برای این تیم هزینه کنند.
ثانی افزود: برای موفقیت یک تیم باید هم بازیکنان کیفیت لازم را داشته باشند 
که الحمدالله بچه های قم در سطح بالایی قرار دارند ولی از لحاظ مدیریت و فنی و 

اسپانسر، آقایان در سطح تیم مبتدی عمل می کنند.
*مسئولان به کمک فردوس بیایند تا آرزوی جوانان قمی بر باد نرود

فردوس تا به اینجای فصل از ۲۲ بازی ۲۲ امتیاز کسب کرده و در رده دهم جدول 
قرار دارد، اگر مسئولان قم به داد این تیم نرسند تنها نماینده قم در لیگ برتر طعم 
سقوط را خواهد چشید. استانداری، شهرداری و همه کسانی که می توانند از لحاظ 

مالی این تیم را کمک کنند، باید تا فرصت هست به داد این تیم برسند.
قهرمانی برای هر مربی و مدیرعاملی دستاوری بزرگ محسوب می شود، هیچ 
اقتصادی حاکم در کشور  اما در شرایط  ناراحت نمی شود،  اتفاق  این  از  فردی 
تیم داری با توجه به هزینه ها بسیار سخت شده و مدیرعامل فعلی فردوس با مشقت 

هزینه های تیم را تامین می کند.
فردوس تا پایان فصل 4 بازی دیگر را دارد که حداقل باید ۲بازی را با پیروزی پشت 
سر بگذارد تا در لیگ ابقا شود. این تیم در هفته بیست و سوم مسابقات که 30 بهمن 

ماه برگزار می شود باید در قم از تیم حفاری اهواز میزبانی کند.
امیدواریم مدیریت، سرمربی و بازیکنان فردوس برنامه ای را برای خارج شدن ازاین 
بحران داشته باشند، تا سرنوشت فردوس مانند ارم کیش نشود، این تیم در حال 

حاضر تنها دلخوشی جوانان فوتسال دوست قمی است.

فرصت ۴ هفته ای برای جلوگیری ازسقوط فوتسال قم ؛

مسئولین به یاری فردوس بیایند !

شهاب عزیزی خادم بعد از 3۵3 روز مدیریت در فوتبال با 
فدراسیون خداحافظی کرد. 

براساس این گزارش ، شهاب عزیزی خادم روز پنجشنبه 
با رای قاطع و ۸ نفره اعضای هیات رئیسه از سمت خود 
عزل شد تا تنها 3۵3 روز در این فدراسیون مدیریت کرده 

باشد.
انتخاباتی  شعارهای  در  که  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
خود وعده خادمی در فوتبال را داده بود هرگز نتوانست 
در قامت یک مدیر به فوتبال خدمت کند.او در این مدت 
با اشتباهات عجیب و غریب باعث شد تا فوتبال کشور به 

سراشیبی برود.
که  یورویی  میلیون  های  وعده  نکردن  پیدا  تحقق  از 
شعار انتخاباتی وی بود تا پررنگ شدن حضور رمالان در 
سطح مدیریتی فوتبال کشور گرفته تا مشورت نکردن با 
فدراسیون  های  برنامه  اجرای  برای  فوتبال  کاربلد  افراد 

اشتباهاتی بود که عزیزی خادم مرتکب آنها شد.

علی فتح الله زاده با اشاره به رویه غلط عزیزی خادم در 
فدراسیون فوتبال گفت: عزیزی خادم باید با افراد کاربلد 
به فوتبال می آمد ولی فکر کرد حالا که انتخاب شده همه 
چیز تمام شده و با با یکسری افراد کوتوله و کارنابلد جلو 
رفت و عزل شد. من از رفتن او ناراحت هستم اما به هر حال 

عملکرد خود وی دلیل این کار بود.
امیر رضا واعظ آشتیانی نیز ضمن انتقاد از رویه کاری 
رئیس فدراسیون در یک سال گذشته گفت: در این یک 
سال بارها اعلام کردم اگر تصمیمات عزیزی خادم یکسویه 
باشد او پایان سال را نخواهد دید. ضمن آنکه ادبیاتی که 
وی وارد فوتبال کرد مناسب نبود.با برکناری وی از ریاست 
فدراسیون فوتبال ثابت شد که خوبان عالم هم نتوانستند 

کاری برای عزیزی خادم انجام بدهند
قاسمپور  ابراهیم  منقد فدراسیونِ عزیزی خادم  دیگر 
بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران است. او می گوید: 
هر کسی خلافی می کند باید تبعاتش را بپذیرد، من این 

اتفاق را به فال نیک می گیرم و امیدوارم همه سازمان ها نیز 
همینطور عمل کنند تا فساد کنترل و جلوی آن گرفته شود
دهد  می  نشان  مختلف  های  حوزه  در  افراد  انتقاد 
هیچکس از رویه کاری عزیزی خادم رضایت نداشت. در 

واقع او نه خادم فوتبال شد و نه عزیز در بین اهالی این 
رشته. در نهایت هم با ۸ رای از سمت خود برکنار شد تا 
دوران تاریک حضور 3۵3 روزه وی بر مدیریت فوتبال به 

پایان برسد.

برکناری بعد از ۳۵۳ روز مدیریت درفدارسیون فوتبال؛

پایانفردیکهنهعزیزبودنهخادم!

عزل  به  رای  اعضا  همه  اینکه  بیان  با  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  هیات  عضو 
»شهاب الدین عزیزی خادم« دادند گفت: »سیدمیرشاد ماجدی« به عنوان سرپرست 

فدراسیون انتخاب شد. 
رئیسه  هیات  ساعته  هشت  جلسه  اتمام  از  پس  پنجشنبه   روز  اصولی  احسان 
فدراسیون فوتبال که به عزل »شهاب الدین عزیزی خادم« از ریاست فدراسیون انجامید 
در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: جلسه بسیار طولانی بود و بحث های کارشناسی 
متعدد صورت گرفت. جلسه اول بحث عزل موقت رئیس فدراسیون بود. مستندات 
گذشته مجددا طرح شد و عزیزی خادم دفاعیت خود را ارائه کرده و طبق اساسنامه 

جلسه را ترک کردند.
وی افزود: موضوع به رای گیری گذاشته شد و هشت نفر حاضر بودند که همگی به 

اتفاق آرا به عزل ایشان رای دادند.
اصولی ادامه داد: سپس وارد بحث انتخاب سرپرست شدیم که طبق اساسنامه نواب 
اول تا سوم می توانند جانشین رئیس شده و سرپرست شوند. نایب رئیس اول و دوم 

نداریم و آنها سرپرست هستند. خانم موسوی هم مسوولیت سرپپرستی را نپذیرفت.
وی گفت: افراد باقی مانده در ترکیب هیات رئیسه همه برابر بودند و در دوره جاری 
عضو بودند. جنبه های مختلف را بررسی کردیم و در نهایت با اتفاق آرا سیدمیرشاد 

ماجدی به عنوان سرپرست فدراسیون انتخاب شدند.
ما چیزی در خصوص انتخاب سراجی اعلام نکردیم 

اصولی در خصوص اینکه چرا چند ساعت قبل »مهداد سراجی« به عنوان سرپرست 
انتخاب شد اما در نهایت ماجدی این مسوولیت را برعهده گرفت، گفت: ما چیزی در 

خصوص انتخاب سراجی اعلام نکردیم.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در خصوص شرایط دبیرکل نیز گفت: دبیرکل 

فدراسیون )حسن کامرانی فر( به کارش ادامه خواهد داد.
وی در خصوص انتشار اخبار مختلف از جلسه، توضیح داد: برخی گمانه زنی و 
اخباری از هیات رئیسه بیرون می آمد که نمی دانم چرا در رسانه ها مطرح شد. قرار 

است از این پس من خدمت شما برسم و اخبار را در اختیار رسانه ها قرار دهم.

مجمع فدراسیون در اولین فرصت برگزار خواهد شد
اصولی در خصوص زمان برگزاری مجمع فدراسیون گفت: ابتدا اردیبهشت ماه را 
در نظر داشتیم که اکنون باید دستور جلسه تغییر کند. تشریفاتی نیاز است تا طبق 
اساسنامه جلو برویم. این مجمع است که باید تصمیم نهایی را در خصوص عزل عزیزی 

خادم بگیرد. به طور قطه مجمع سال آینده و در اولین فرصت برگزار خواهد شد.
وی گفت: اکنون تصمیم این است تا میرشاد ماجیدی با قدرت به عنوان سرپرست 
فدراسیون فعالیت کند. در خصوص پست های دیگر که وی فعالیت می کند هم 

تصمیم گیری می شود.
اصولی در خصوص اقدام شجاعانه هیات رئیسه فدراسیون فوتبال برای عزل رئیس، 
اظهار داشت: این اختیار از سوی مجمع به هیات رئیسه داده شده است. این اعضا 
هرجا مشکلی باشد با مستندات ورود می کنند. این می تواند برای استفاده از خرد 
جمعی یک الگو در فضای مدیریت ورزش باشد. این اقدام جدیدی بود و پیام آن اتکاء 

به خرد جمعی در چارچوب قانون است.

اصولی: »ماجدی« سرپرست فدراسیون فوتبال شد؛

همهاعضایمجمعرایبهعزلعزیزیخادمدادند
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اتکای واشنگتن بر ضرب الاجل های ساختگی؛

توافقدربارههمهیاهیچ

مذاکرات وین این روزها در حالی ادامه دارد که واشنگتن در تلاش است با بکارگیری 
تاکتیک ضرب الاجل های ساختگی برای مذاکرات وین به منظور دستیابی به هرگونه 
توافق، بر ایران فشار وارد کند؛ مذاکره کننده ارشد ایران تاکید دارد؛ تا وقتی درباره 

همه چیز توافق نشده باشد، درباره هیچ چیز توافق نشده است. 
به گزارش خبرنگار سیاست خارجی ایرنا، مذاکرات لغو حریم ها در وین این روزها 
به نقطه حساسی رسیده است و علی باقری مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی 
ایران به همراه تیم مذاکره کننده کشورمان روزهای پرکار و سختی را در وین سپری 
می کنند. علی باقری مذاکره کننده ارشد کشورمان روز چهارشنبه با انریکه مورا 
هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام دیدار کرد. مذاکرات وین پس از ۱0 روز 
وقفه، بار دیگر از روز سه شنبه گذشته آغاز شده است و در همین خصوص دیدارهای 
دو جانبه و چندجانبه میان مذاکره کنندگان ارشد کشورها و همچنین به موازات آن، 
جلسات کارشناسی برگزار می شود. مذاکره کننده ارشد کشورمان در طول مدتی که 
در تهران حضور داشت با عالی ترین سطوح کشور دیدار کرد و جزئیات ۱00 درصدی 
گفت وگوها را در اختیار آنها قرار داد. به واسطه همین دیدارها موضع جمهوری 
اسلامی ایران در موضوعات هسته ای، تحریم ها، تضمین و راستی آزمایی کاملًا 
به صورت کاملٌا مشخص و روشن بیان شده است. البته مذاکره کننده کشورمان 
به  عنوان نماینده جمهوری اسلامی به صورت روزانه جزئیات دیدارهای خود را با 
عالی ترین سطوح کشور در میان می گذارد. علی باقری چهارشنبه شب در این توییت 
در مورد روند مذاکرات وین نوشت: بعد از هفته ها مذاکرات فشرده، بیش از هر زمان به 
توافق نزدیک شده ایم اما تا وقتی درباره همه چیز توافق نشده باشد، درباره هیچ چیز 
توافق نشده است. وی افزود: واقع بینی، خودداری از زیاده خواهی و توجه به تجربه 
چهار سال گذشته، لازمه تحقق این هدف است؛ زمان تصمیم گیری طرف های 
مذاکراتی ما فرا رسیده است. همان طور که حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان در کنفرانس خبری مشترک پس از دیدار با وزیر امور خارجه ایرلند، تصریح 
کرد: ما معتقدیم که اگر طرف آمریکایی و سه کشور اروپایی در بازگشت به اجرای 
کامل تعهداتشان ذیل برجام جدی باشند، رسیدن به یک توافق خوب در کوتاه مدت 
در دسترس است. در همین حال، به رغم اینکه دولت آمریکا به عنوان کشوری که از 
برجام خارج شده و تعهدات خود را در برجام و قطعنامه ۲۲3۱ زیر پا گذاشته، باید 
طبق توافقات تحریم ها را لغو کند، اما تلاش دارد تا بر ایران فشار وارد کرده و توپ را در 
زمین ایران بیاندازد. این در حالی است که ایران دستور کار خود را در وین مشخص 
کرده و تصمیمات سیاسی خود را گرفته است و حالا زمان آن رسیده که آنان با اتخاذ 

تصمیمات سیاسی، برای رسیدن به توافق نهایی اقدام کنند.
در همین راستا جین ساکی سخنگوی کاخ سفید روز چهارشنبه به وقت محلی 
از تلاش ها و فرصت جهت تعامل  در نشستی خبری در واشنگتن گفت: قطعاً 
مستقیم با ایرانی ها حمایت می کنیم. وی در حالی که هیأت ایرانی بر اساس اصول 
و دستورالعمل ها پیشنهادات و خواسته های روشن خود در موضوعات باقی مانده 
را روی میز قرار داده و اکنون توپ در زمین طرف های غربی است، افزود: تمرکز ما 

همچنان به توافقی است که به نگرانی های همه طرف ها رسیدگی کند.
این مقام کاخ سفید بار دیگر با بکارگیری تاکتیک ضرب الاجل های ساختگی برای 
مذاکرات وین به منظور فشار بر تیم ایران، ادعا کرد: اگر در چند هفته آینده به این 
توافق دست نیابیم، پیشرفت های هسته ای ایران، بازگشت به برجام را غیر ممکن 
می سازد. ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا نیز روز چهارشنبه به وقت محلی 
در نشستی خبری در واشنگتن مدعی شد: مذاکرات مستقیم به نفع تلاش های 
ما برای بررسی امکان بازگشت به پایبندی مشترک به برجام خواهد بود. در همین 
حال مقامات آمریکا در دور اخیر مذاکرات همواره در تلاشند تا دیدار مستقیمی با 
مذاکره کنندگان کشورمان داشته باشند؛ اما سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه در یک نشست خبری همزمان با آغاز مذاکرات در دولت جدید گفت: 
ما با اراده جدی و حسن نیت وارد وین شده ایم و اگر ایالات متحده برای رفع واقعی 
تحریم ها بیاید، قطعاً می تواند بلیط بازگشت به اتاق برجام را دریافت کند وگرنه 
همچنان خارج از میز برجام خواهد ماند. با گذشت سه ماه و نیم از آغاز دور هفتم 
مذاکرات در دولت سیزدهم، با وجود آنکه تیم های مذاکره کننده اذعان دارند که 
عامل وضع فعلی برجام، آمریکاست، اما غربی ها تلاش دارند توپ را در زمین ایران 
بیاندازند. همچنین آنها تلاش دارند تا با افزایش فشار بر مقامات جمهوری اسلامی 
ایران موضوعات فرابرجامی را وارد متن پیش نویس ها کنند. در همین پیوند، علی 
شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در توییتی نوشت: »آمریکا و اروپا در آزمون 
اجرای تعهداتشان در برجام مردود شدند. اکنون برجام برای ایران در حوزه اقتصادی 
و رفع تحریم ها به پوسته ای خالی تبدیل شده است.« دبیر شورای عالی امنیت 
ملی کشورمان اضافه کرد: »با آمریکای بدعهد و اروپای بی عمل هیچ گونه مذاکره 
فرابرجامی صورت نخواهد گرفت.« جمهوری اسلامی ایران به این مذاکرات به عنوان 
یک فرصت برای تامین منافع ملی نگاه می کند. رئیس تیم مذاکره کننده کشورمان 
نیز با اختیارات کامل در وین حضور دارد و با تمام قوت در راستای تامین منافع ملی و 
اولویت رفع تحریم ها تلاش می کند. با این حال در دکترین جمهوری اسلامی ایران 
مذاکرات و لغو تحریم ها در اولویت قرار ندارند؛ بلکه بر اساس فرمایش مقام معظم 
رهبری، دکترین جمهوری اسلامی ایران بر پایه خنثی سازی اثر تحریم ها با اتکا به 

توان داخلی است.
دور هشتم مذاکرات که از ۶ دی سال جاری در وین آغاز شده، یکی از طولانی ترین 
دورهای مذاکرات است و شرکت کنندگان سرگرم تکمیل پیش نویس متن توافق و 

تصمیم گیری در مورد برخی موضوعات اختلافی بوده اند.

آیت الله استادی  گفت :مردم کسی را می خواهند که ملأ باشد، عالم به زمان 
باشد بداند آسیب ها چه هستند و چه کاری برای کاهش آسیب ها وجود دارد و در 
مسائل بی تفاوت و بی توجه نباشد. بعضی ها می گفتند که دخالت نکردن فضیلت 
است، اما آیت الله صافی ثابت کرد که دخالت کردن فضیلت است، در سیاست و 

دین روحانیون شیعه نباید بی تفاوت باشند و باید توجه داشته باشند.
مراسم بزرگداشتی به مناسبت ارتحال حضرت آیت الله صافی گلپایگانی از 
طرف بیت مرحوم آیت الله العظمی بروجردی با حضور علما، مسئولان و قشرهای 
مختلف مردم و با سخنرانی آیت الله استادی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 

در مسجد اعظم برگزار شد.
آیت الله  رضا استادی در این مراسم که  در شام وفات حضرت زینب کبری 
)س(  برگزار گردید در ابتدا به مقام آن حضرت و ایراد خطبه ایشان در مجلس یزید 
پرداخت و در ادامه به ابعاد شخصیتی و زندگانی حضرت آیت الله صافی اشاره کرد 
و اظهار داشت: زندگی مرحوم حضرت آیت الله صافی را اگر بخواهیم به عنوان 
کتاب مطرح کنیم این کتاب بخش های مختلفی دارد، جامعیت ایشان باعث شده 
تا عنوان های مختلفی داشته باشد که برای هر عنوان باید جلسه ای برای آن گرفته 

شود هر عنوانش می تواند یک قسمت بزرگ از یک کتاب باشد.

وی افزود: ابتدا از خاندان ایشان از پدر، مادر، برادر و این خاندان دوست داشتنی 
هستند که باید راجع به این آنان صحبت بشود. فصل بعدی ایام تحصیلی ایشان 
در گلپایگان، شاید ده سال یا بیشتر که در زمان رضا خان و در زمانی که شدت 
مخالفت و اذیت زیاد بوده است کمتر کسی در آن دوران حاضر می شود درس 
بخواند اینها برای ما طلاب درس است. شدت، زحمت، اذیت، عدم اقبال مردم، 

مسخره کردن اما آنکه تشخیص داده به اسلام خدمت کند کار خود را می کند.
استاد حوزه علمیه قم در ادامه بیان داشت: پس از آمدن آیت الله العظمی 
بروجردی، ایشان شانزده سال در درس ایشان شرکت کرد و به معنای دیگر کمک 
ایشان بوده و به معنای دیگر معتمد ایشان. بعد از رحلت آیت الله بروجردی 34 
سال در کنار آیت الله العظمی گلپایگانی. هم استفاده می کرد هم مورد مشورت 
ایشان کمک می کرد و 30 سال هم دوران  به  تمام قضایا  بود و هم در  ایشان 

مرجعیت ایشان است.
از این فصل ها، شایسته است  اینکه هر کدام  بیان  با  عضو جامعه مدرسین 
درباره اش بحث بشود، افزود: همه آنها جهات آموزندگی برای حوزه ها، اهل علم، 
فضلا، علما و … دارد، ایشان از اوایل جوانی تا روزهای آخر زندگی به مدت هشتاد 
سال به نویسندگی پرداخت. نوشته های ایشان همه هدفمند است. کتاب منتخب 

الاثر را در جوانی نوشته و کسانی که اهل تألیف باشند می دانند که ایشان چه کرده 
از چهار صد کتاب شیعه و سنی روایات مربوط به دوازده امام استخراج شده در زمان 
ما برای این جور کارها، یک تیم و گروه آن را انجام می دهند، اما ایشان یک نفره در 
جوانی این کار را کرده، ایشان با این کار می خواستند عقیده شیعه را محکم کنند، 
بعضی از علمای بزرگ درباره این کتاب گفته اند خوب بود در هر خانه از خانه های 

شیعه یا روحانی شیعه، یکی از این کتاب وجود داشت.
این استاد حوزه علمیه، فصل بعدی زندگی آیت الله صافی را تألیفات ایشان 
برشمرد که بیشتر از صد مورد است و گفت: یکی دیگر از کارهای ایشان این بوده 
که مردم را با امامت آشنا کند یکی از روشنفکرانی است که باید نامش برده شود که 

هم روشنفکر بود هم عالم و هم فقیه و از همه روشنفکران، روشنفکر تر بود.
آیت الله استادی، در مورد حمایت ایشان از نظام اسلامی ادامه داد: حمایت 
ایشان از نظام اسلامی نه فقط در این دوران، بلکه از اول نظام یکی از حامیان نظام 
اسلامی بود. در مسائل نظام ورود می کرد، و مواظب بود چیزی کم یا زیاد نشود 
با اخلاص و خلوص، کسانی را که با ایشان دیدار می کردند راهنمایی می کرد. 
حمایت یعنی همین، حمایت یعنی تعریف به جا و انتقاد به جا. حمایت از اسلام 
و مردم یعنی همین ارتباط با مردم ایشان به مسائل اجتماعی ورود می کرد و 

می دانست که چه می گذرد.
وی افزود: فصل بعدی زندگی ایشان، راجع به اخلاق ایشان با دوست و دشمن 
بزرگوار  آن  از کارهای  یکی دیگر  بگیریم.  بزرگواران درس  این  از  باید  ما  است. 
استقلال حوزه بود، بعضی این استقلال حوزه را بد معنی می کنند، استقلال حوزه 
به این معنا نیست که به حوزه علمیه قم کمک مالی نشود،کمک مالی به حوزه 
صرفا برای اداره آن است؛ مستقل بودن به این معنا است که حوزه علمیه به این 
طرف و آن طرف وابسته نباشد، وابستگی به این دولت و آن دولت نداشته باشد در 
یک جلسه ایشان تصریحاً فرمود، وقتی ما به این طرف و آن طرف وابستگی نداشته 
باشیم روزهایی که از نظام حمایت می کنیم مردم حرف ما را قبول می کنند. اگر کار 
خوبی کردند حمایت کنیم و اگر کار بدی کردند انتقاد کنیم. معنی استقلال همین 
است، یعنی حوزه باید فکراً مستقل باشد، اما اگر کمکی به حوزه شود به طلاب 
داده نمی شود و فقط برای اداره حوزه است و اینهای که می گویند، مستقل شوید 
منظورشان مالی نبوده معنی استقلال این است که به جناحی وابستگی ایجاد 
نشود. و این سبکی است که عقل و منطق می پذیرد، ما باید ناظر بوده و مترصد این 
باشیم، خوب را خوب بگوییم و بد را بد. در جای خود تعریف و در جای خود انتقاد و 

راهنمایی این طور حمایت از دولت، نظام و رهبری است.
آیت الله استادی در پایان با بیان اینکه چه کار کنیم که مردم به ما گرایش پیدا 
کنند، ادامه داد: ما باید کاری کنیم که مردم به ما گرایش پیدا کنند و به ما علاقه 
مند شوند، مردم کسی را می خواهند که ملأ باشد، عالم به زمان باشد بداند 
آسیب ها چه هستند و چه کاری برای کاهش آسیب ها وجود دارد و در مسائل بی 
تفاوت و بی توجه نباشد. بعضی ها می گفتند که دخالت نکردن فضیلت است، 
اما آیت الله صافی ثابت کرد که دخالت کردن فضیلت است، در سیاست و دین 

روحانیون شیعه نباید بی تفاوت باشند و باید توجه داشته باشند.

آیت الله استادی در آیین گرامیداشت آیت الله العظمی صافی)ره(:

روحانی شیعه نباید نسبت به مسایل اجتماعی و سیاسی بی تفاوت باشد

کنعانی مقدم ، فعال سیاسی اصولگرا  گفت :هنوز ، دو پایه 
اصلی سیاسی که اصلاح طلب و اصولگراها هستند با شدت 
و ضعف در سیاست حضور دارند اما جریان جدیدی ورود پیدا 
کرده و به دنبال ایجاد یک فضای جدید سیاسی در کشور است 
و این افراد عمدتا کسانی هستند که اسم  آنها را باید قدرت طلب 
گذاشت که به دنبال کسب قدرت بیشتر هستند و در  ذهنشان 

این است که تمرکز قوا ، راه حل مشکلات کشور است. 
اما در چند سال گذشته و بویژه  دو سال اخیر ، فضای سیاسی 
اکنون،  زیرا  را تجربه می کند  تازه ای  ، تحول  ایران  بر  حاکم 
جناح هایی که قبلا ، بازیگر اصلی میدان رقابت سیاسی بودند 
به حاشیه رانده شده اند و چهره های شاخص آنها ، وادار یا 
مجاب به گوشه نشینی شده اند و هم زمان، گروه ها و افرادی 
در جایگاه های مختلف قدرت مستقر هستند که ریشه  و پیشینه 
یا  شان چندان مشخص نیست و در نتیجه ، جناح ، جریان 
افراد مشخصی هم مسئولیت اقدامات و تصمیمات آنان را نمی 

پذیرند.
این تحول ، چرا و چگونه رخ داده ؟ پیامدهای آن برای کشورما 
چیست؟ آیا این دگردیسی ، پایدار است یا میان پرده ای کوتاه 
در تاریخ  سیاسی ایران خواهد بود؟ این ها، موضوعاتی است که 
با  حسین کنعانی مقدم ، دبیر سیاسی جبهه ایستادگی و فعال 

سیاسی اصولگرا مطرح کردیم که باهم می خوانیم:
با توجه به این که اصولگراهای سنتی نقش آفرینی موثری 
در فضای سیاسی ندارند و از طرفی اصلاح طلبان نیز کنار 
گذاشته شده اند، بازیگران کنونی سپهر سیاسی  ایران چه 

کسانی هستند؟
تغییرات  دچار  هرازچندگاهی  کشور  سیاسی  هندسه 
می شود، خصوصا بعد از انتخابات رباست جمهوری ما شاهد 
بر  حاکم  جناح  از  نگاه  از  ناشی  که  هستیم  صف آرایی هایی 
ساختار سیاسی کشور است. تا کنون اصلاح طلبان و اصولگرایان 
دو رقیب اصلی سیاسی ایران بودند و مدتی نیز مستقل ها و 

اعتدالی ها وارد رقابت شدند . 
پایه اصلی سیاسی که اصلاح طلب و اصولگراها  هنوز ، دو 
هستند با شدت و ضعف در سیاست حضور دارند اما جریان 

جدید  فضای  یک  ایجاد  دنبال  به  و  کرده  پیدا  ورود  جدیدی 
سیاسی در کشور است و این افراد عمدتا کسانی هستند که اسم 
 آنها را باید قدرت طلب گذاشت که به دنبال کسب قدرت بیشتر 
هستند و در  ذهنشان این است که تمرکز قوا ، راه حل مشکلات 

کشور است. 
به همین دلیل ، دنبال تمامیت طلبی و تمامیت خواهی و 
قدرت طلبی هستند و یکه تاز میدان رقابت شده اند. البته ممکن 
است تا مدتی موفق باشند اما به محض این که ناچار شوند که به 
آرای مردمی رجوع کنند آن زمان مردم به راحتی به این افراد و با 

نگرش رای نمی دهند.
ریشه شکل گیری این جریان قدرت طلب چیست؟

 اصولگرایان و اصلاح طلبان  هیچ کدام نتوانستند به وعده هایی 
در دست  را  که قدرت  زمانی  و  کنند  دادند عمل  مردم  به  که 
گرفتند، مشی ای را انتخاب کردند که چندان مورد توجه مردم 
قرار نگرفت و کارنامه شان ، مقبول مردم نیست و آنان درحال 
رسیدن به این جمع بندی هستند که  حل مشکلات کشور ، 

بدون استقرار  قدرت متمرکز ، امکان پذیر نیست .
این تحول، ممکن است ، از زوایایی مثبت باشد زیرا هم افزایی و 
تجمیع قدرت ، امکان حل مشکلات را فراهم می کند اما از سوی 
دیگر، ممکن است زیرساخت های استبداد را در کشور ایجاد کند 

که در تعاض کامل با روح قانون اساسی است.
پیامدهای چنین رویه ای برای مردم در طولانی مدت چه 

خواهد بود؟
حضرت امام)ره( به گونه ای انقلاب را معماری کردند که سه 
باید وجود داشته  ضلع استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی 
باشد و میان این مثلث مردم قرار دارند. نقش آفرینی هر کدام از 

این اضلاع کم شود، مردم شرایط را تنظیم خواهند کرد .
بنابراین، هر بازیگر صحنه سیاسی اگر نتواند این سه ضلع 
را متناسب با مطالبه مردم تنظیم کند، از صحنه بازی سیاسی 
کنار گذاشته خواهدشد و اگر مقاومت کند نیز مردم روبه رو او قرار 
خواهند گرفت. کسانی که تفکر »قدرت برای قدرت« را دارند 
بدانند که مردم آنها را تحمل نخواهند کرد و از کسانی حمایت 

خواهند کرد که به ایده »قدرت برای خدمت«  ، باور و پایبندی 
دارند.

شناخته  چهره های  جلسات  درباره  اخباری 
می رسد.  گوش  به  سیاسی  مختلف  شدهجریان های 
برگزاری این نشست ها تا چه حد امکان شکل گیری »جریان 

سوم« را ایجاد می کند؟
زمانی، امکان این وجود داشت که جریان سوم ظهور و بروز 
پیدا کند اما عملکرد اصلاح طلبان و اصولگرایان باعث شد که 
عملا جریان سوم به دنیا نیامده، سقط شود . الان اگر قرار باشد 
جریان سومی شکل بگیرد این ها به علت این که امتحان خود 
را پس داده اند، نمی توانند این جریان را شکل دهند. جریان 
سوم قاعدتا جریانی خواهد بود که در گام دوم انقلاب تعریف 
شده و گسانی می توانند گام دوم را برای چهل سال آینده تدوین 
کنند که از مقبولیت و مشروعیت مردمی لازم برخوردار باشند یا 

حداقل، کارنامه شان نزد اکثریت مردم ، منفی و ضعیف نباشد.
پیش بینی شما از آینده جریان اصولگرایی چیست؟

جریان اصولگرایی ، دیگر نمی تواند با »شعاردرمانی« خود را 
مدافع انقلاب، اسلام و کشور و میهن معرفی کند و اگر نتواند 
خود را متناسب با مطالبات مردم تطبیق دهد و مشکلات مردم را 
حل نکند،  طبیعتا توسط مردم کنار گذاشته خواهند شد و روانه 

موزه تاریخ خواهد شد.
جریان اصولگرایی اگر بتواند سرمایه و اعتماد اجتماعی را 
بازگرداند ، قاعدتا ، قادر است حرف اول و آخر  را در گام دوم 
انقلاب بزند. البته تحقق این هدف ، بسیار دشوار است زیرا 
آسیب شناسی  اصولگرایی  جریان  درون  که  است  آن  نیازمند 
انجام شود و کسانی که در مسیر انقلاب و مردم قرار دارند بمانند 
و افرادی که در این مسیر نیستند از اردوگاه اصولگرایان ، حذف 

شوند. 
پیگیر  باید  به جای »دولت سازی«   ، انقلاب  ما در گام دوم 
»ملت سازی« باشیم . 40 سال است دولت هایی روی کار آمدند 
که کارنامه چشمگیر و خروجی ماندگاری برای ملت ایران نداشته 
اند اما اگر به »ملت سازی« اولویت دهیم ،  داشتن دولت های 

قوی و کارآمد نیز دور از دسترس نیست.   

کنعانی مقدم ، فعال سیاسی اصولگرا: 

قدرتطلبان،یکهتازمیدانسیاستشدهاند
اصولگرایان مراقب باشند روانه موزه تاریخ نشوند

سیاسی

رییس شورای عالی جامعه مدرسین با اشاره به اهمیت اعتماد مردم به دولتمردان 
گفت: این اعتماد آسیب دیده است و باید با کار جهادی و تلاش مداوم ترمیم شود و 

مردم دغدغه مندی مدیران در مسیر حل مشکل ها را به خوبی احساس کنند. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار سید محمد تقی شاهچراغی 
اظهار داشت: شیوه  )ع(  به شیوه حکومت حضرت علی  اشاره  با  قم  استاندار 
حکومت امیرالمومنین و دستورالعمل ها و آرمان های آن حضرت در عهدنامه مالک 
اشتر، سرلوحه کار مدیران قرار گیرد و از دل آن برنامه های مناسب برای مدیریت 

جامعه استخراج شود.
او با تاکید بر لزوم ایجاد یک زنجیره واحد در بخش های اجرایی استان ادامه داد: 
استاندار به عنوان معتمد دولت در استان نقش هماهنگ کننده و اتصال اداره ها و 
دستگاه های اجرایی را دارد تا در راه خدمت به مردم عملکردی صحیح داشته باشند.
دبیر شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در ادامه عنصر اعتماد مردمی 
به دولتمردان را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: این اعتماد آسیب دیده است و 
باید با کار جهادی و تلاش مداوم ترمیم شود، باید به گونه ای عمل شود که مردم 

دغدغه مندی مدیران در مسیر حل مشکل ها را به خوبی احساس کنند.
امام جمعه قم، حل بسیاری از مشکل های موجود در استان را در استفاده از 
ظرفیت های موجود دانست و تصریح کرد: فهرستی از تمامی مشکل ها و در کنار آن 
ظرفیت ها و توانمندی های استان را به طور دقیق احصا کنید تا با جمع آوری در یک 

قالب، ظرفیت های حل مشکلات استان بارز شود.
داشت:  بیان  و  دانست  مردم  به  رسانی  خدمت  در  مهم  عاملی  را  نظارت  وی 

وجود یک نظارت جامع و دقیق بر عملکرد مدیران، نقش مهمی در پیشگیری از 
تصمیم های سلیقه ای و سستی در عمل به قانون دارد.

وی همچنین به شرایط کنونی کشور و مسائل موجود اشاره و خاطر نشان کرد: 
اگرچه در شرایط سختی قرار داریم، اما دشمنان نیز به خوبی توان و استقامت مردم 
ایران در برابر کارشکنی ها و ستیزه جویی معاندان را درک کرده اند و با یاری خداوند 

گشایشی در امور حاصل خواهد شد.
استاندار قم:

ستاد احیای واحدهای اقتصادی قم راه اندازی می شود
استاندار قم نیز دراین دیدار گفت: اشتغال، ازدواج و مسکن خانواده ها در بستر 
رونق اقتصادی استان رقم می خورد، که درصدد هستیم، با راه اندازی ستاد احیای 

واحدهای اقتصادی این موضوع مورد توجه قرار گیرد. 
سید محمد تقی شاهچراغی با اشاره به موقعیت فرهنگی و مذهبی قم اظهار 
داشت: توجه به مسائل مهمی چون عفاف و حجاب و مساله نماز و نیز سبک زندگی 
اسلامی از برنامه های مهم مدیریت استان است و امیدواریم با بهره گیری از توان و 

ظرفیت همه بخش ها، گام های موفقی در این راستا برداریم.
او با بیان ضرورت توجه به معیشت و اقتصاد خانوار گفت: اشتغال، ازدواج و مسکن 
خانواده ها در بستر رونق اقتصادی استان رقم می خورد، که درصدد هستیم، با 
راه اندازی ستاد احیای واحدهای اقتصادی این موضوع بیش از پیش مورد توجه 

قرار گیرد.
شاهچراغی اهمیت تعامل و هماهنگی همه بخش ها به صورت یک واحد را مورد 

توجه قرار داد و افزود: پیگیری مطالبه های مردمی با حضور در بین مردم و دیدارهای 
چهره به چهره، تلاش جهادی و خدمت صادقانه عوامل مهم در ایجاد اعتماد مردم 

به دولتمردان است.
استاندار قم زیرساخت های آموزشی و ارتقای نیروی انسانی در حوزه آموزش و 
پرورش را یکی دیگر از چالش های استان دانست و تصریح کرد: افزایش ارتباط و 
تعامل بین مدارس و حوزه های علمیه و نیز برگزاری کارگاه های آموزشی فرهنگی 
برای دانش آموزان می تواند در زمینه پرورش دین و فرهنگ در نسل جوان نقشی 

بسزایی ایفا کند.
وی در بخشی از سخنان خود به سفر آیت الله رییسی به قم اشاره کرد و گفت: 
مصوبه های سفررییس جمهوری به قم مشتمل بر دو بخش پیگیری طرح های 
عمرانی با پیشرفت بالای ۶0 درصد و نیز صدور مجوزهای لازم برای حل مشکل های 
معطل مانده استان از جمله سکونتگاه های غیر رسمی و بافت فرسوده بود و با 
تخصیص قریب به ۵هزار میلیارد ریال اعتبار به استان تاکنون، این سفر منشا خیر و 

برکت های فراوانی برای قم بوده است.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار استاندار قم: 

اعتمادمردمبهدولتمردانباکارجهادیترمیمشود
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رونمایی از مستند مداح پیشکسوت در قم 
یادنامه و مستند زندگی مرحوم حاج علی خورشیدی از مداحان پیشکسوت امروز در مسجد مقدس 
جمکران رونمایی شد.براساس  این گزارش ،آئین رونمایی از یادنامه و مستند چهار قسمتی مداح با اخلاص 
اهل بیت )ع( مرحوم حاج علی خورشیدی امروز همزمان با نخستین سالگرد درگذشت این پیرغلام حسینی 
در مسجد مقدس جمکران برگزار شد.در این مراسم که با حضور مردم، شاعران و مداحان اهل بیت )علیهم 
السلام( همراه بود، مستند زندگی حاج علی خورشیدی به نام ستایشگران خورشید ۱ به نمایش درآمد.این 
مستند 4 قسمتی که به همت جامعه ایمانی مشعر تولید شده، گفته ها و یادداشت های پیرامون شخصیت 
این مداح پیشکسوت را روایت می کند که به زودی از شبکه های مختلف صدا و سیما پخش می شود.حاج 
علی خورشیدی از مداحان قدیمی و پیشکسوت قم که بیش از 30 سال مراسم قرائت دعای توسل مسجد 
مقدس جمکران با نوای گرم او همراه بود.این پیرغلام حسینی چهارم اسفند پارسال دعوت حق را لبیک 

گفت.

استاندار اسبق آذربایجان شرقی درگذشت
اسماعیل جبارزاده، استاندار اسبق آذربایجان شرقی امروز چهارشنبه، ۲۶ بهمن ماه، بر اثر ایست قلبی، 
دار فانی را وداع گفت.اسماعیل جبارزاده )زاده ۱339 در شهرستان خوی(، معاون سیاسی وزیر کشور در 
دولت دوازدهم و نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس در ادوار چهارم، پنجم، ششم و هفتم، عضو 
هیأت رئیسه مجلس ششم و نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس هفتم بود.وی دوره دبیرستان را 
در شهر خوی سپری کرد و سپس وارد سپاه و مسئول بهداری سپاه عاشورا شد.جبارزاده در دولت یازدهم به 

استانداری آذربایجان شرقی منصوب شد و چهار سال عهده دار این سمت بود.

۳۰ هزار میلیارد تومان چک برگشت خورد 
تازه ترین گزارش بانک مرکزی از وضعیت چک های برگشتی در دی ماه امسال نشان می دهد که بالغ 
بر ۵۵3هزار فقره چک به ارزش 30۵هزار میلیارد ریال برگشت خورده که نسبت به آذرماه از حیث تعداد 
۱.۶درصد و از حیث مبلغ ۱9.۶درصد رشد داشته است.در ماه گذشته در استان تهران حدود ۱۵۷هزار 
فقره چک به ارزش بیش از ۱3۵هزار میلیارد ریال به دلایل مختلف از جمله کمبود یا کسری وجه پاس نشده 
که از نظر تعداد ۷.۶درصد و از نظر ارزش 9.۸درصد کل چک های مبادله شده در کشور را به خود اختصاص 

داده است.

تکذیب تخریب 2۰۰ خانه تاریخی در شیراز 
 رییس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری برخی خبرها در فضای مجازی و رسانه ها درباره تخریب 
بیش از ۲00 خانه تاریخی در شیراز و ساخت مجتمع های تجاری به جای آن را رد کرد.مصیب امیری درباره 
طرح اتصال دو حرم شاهچراغ )ع( و سید علاء الدین حسین)ع( در بافت تاریخی فرهنگی شیراز، گفت: 
این طرح در خرداد امسال از سوی وزارت راه و شهرسازی تحت عنوان سامان دهی و اتصال این دو حرم به 

مشاور واگذار شد.

بازگشت پنج ایرانی گرفتار در بنغازی لیبی به کشور 
 تلاش های انجام شده از سوی وزارت امور خارجه و سفارت جمهوری اسلامی ایران در تونس و همچنین 
همکاری خوب و مثبت دفاتر سازمان بین المللی مهاجرت در تهران، بنغازی و طرابلس، پنج نفر از ایرانیان 
گرفتار در شهر بنغازی لیبی، بامداد روز )پنجشنبه( وارد کشور شدند.شایان ذکر است افراد مذکور که قصد 
مهاجرت از طریق دریای مدیترانه به اروپا را داشتند، بر اثر طوفان قایق آن ها به سواحل لیبی در شهر بنغازی 

کشانده می شود که به مدت چهار ماه در بازداشت بودند.

دستگیری یک مدیرکل توسط اطلاعات قوه قضاییه
مدیرکل یکی از ادارات استان کرمانشاه روزپنجشنبه توسط حفاظت اطلاعات دادگستری استان کرمانشاه 
بازداشت شد.  یک منبع آگاه با بیان اینکه این مدیرکل از چندی پیش تحت نظر و نظارت نیروهای اطلاعاتی 
بوده است، گفت: دستگیری این فرد توسط حفاظت و اطلاعات دادگستری استان کرمانشاه صورت گرفته 
است.این منبع افزود: دستگیری این فرد به علت تخلفات مالی و اداری صورت گرفته و  با همکاری های 
سازمانی لازم، دستگیر شده است.پیش از این نیز تعدادی از کارمندان این اداره کل بازداشت شده بودند.  

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

اجرای۱۴0پروژهعمرانی
ترافیکیوفضایسبز

مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: در سال جاری ۱۶۷ میلیارد تومان بودجه 
پروژه های عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فضای سبز در سطح منطقه چهار بوده که 

تاکنون بیش از 90 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است .
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات منطقه چهار شهرداری در سال جاری 
اظهار داشت: با برنامه ریزی انجام شده و در راستای اجرای ۱40 پروژه منطقه، 
حدود ۱۶۷ میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده که تاکنون با تلاش و پیگیری 
همکاران منطقه چهار شهرداری روند خوبی داشته و 90 درصد پیشرفت فیزیکی 

پروژه ها را تاکنون شاهد هستیم.
به گفته وی، در سال جاری پروژه های متعددی در منطقه افتتاح و به بهره برداری 
رسیده که شاخص ترین آن ها افتتاح و بهره برداری از مجموعه فرهنگی ورزشی 
شهیدان جعفری نیا، فاز نخست بوستان خضر نبی)ع(، تکمیل بلوار شهید سپهبد 
سلیمانی، تکمیل روشنایی بلوار شهید آوینی، فاز نخست بوستان زائر، تکمیل و 
تجهیز ابنیه و امکانات بوستان های سطح منطقه و… بوده و امیدواریم تا پایان 
سال جاری نیز باقی پروژه های عمرانی، خدماتی رفاهی، فضای سبز و ترافیکی به 

بهره برداری رسیده و در اختیار شهروندان محترم قرار خواهد گرفت.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم خاطرنشان کرد: در سال جاری ۲ میلیارد ریال 
قرارداد نصب سامانه های ویلچررو در منطقه منعقد گردیده که در حال حاضر از 

سمت میدان مفید در بلوار شهید صدوقی در حال انجام است.
وی با بیان اینکه در ابتدای بلوار شهید کریمی ساماندهی بوستان مفید در 
دست اقدام است، تصریح کرد: در سال گذشته عملیات عمرانی این پروژه به اتمام 
رسید و تسهیلات رفاهی مورد نیاز شهروندان ازجمله سرویس بهداشتی و…  آن 
در سال جاری بااعتباری بالغ بر ۸ میلیارد ریال در حال اجرا بوده و تا پایان سال به 

بهره برداری خواهد رسید.
مسیر  احداث  نیز  گمنام  شهدای  بوستان  در  شد:  یادآور  اصفهانیان مقدم 
دسترسی ایمن به مقبره شهدای گمنام بااعتبار 3۵ میلیارد ریال در حال اجرا بوده 
و در بوستان علوی نیز احداث سکوهای نشیمن، مسیرهای تندرستی، سایبان و 

آلاچیق نیز بااعتباری بالغ بر ۶0 میلیارد ریال  در دست اقدام است.
وی با تأکید بر اینکه در زمینه آسفالت نیز در سال جاری خدمات قابل توجهی 
صورت گرفته است، اضافه کرد: خیابان های بنیاد و بلوار شهید کریمی لاین رفت 

به صورت کامل روکش آسفالت آن انجام شده است.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم ادامه داد: یکی از عوامل مؤثر در ارتقاء کیفیت 
خدمات و گردشگری در بوستان های شهری، وجود امکانات و تسهیلات رفاهی 
استاندارد و کافی بوده که با اقداماتی که در سال جاری در بوستان ها و مکان های 
تفریحی سطح منطقه صورت گرفته در تلاشیم تا محیطی آرام و امن را جهت گذران 

اوقات فراغت شهروندان و زائرین فراهم سازیم.
 

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

ضرورتاحداثپیادهراهها
درمعابرپرترددعابران

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ضرورت توسعه پیاده راه ها 
در مراکز عمده خرید و پرتردد عابران پیاده، گفت: خیابان هایی مانند شهید 
زنگارکی و حافظ می توانند در اولویت شهرداری قم در توسعه پیاده راه ها قرار 

بگیرند.
به  مدیریت شهری  پروژه های مجموعه  افتتاحیه  به  اشاره  با  نیازمند  نرجس 
مناسبت دهه فجر، اظهار داشت: در همین خصوص و تا پایان سال جاری ۱00 
پروژه با اعتبار ۱000 میلیارد تومانی افتتاح، بهره برداری و وارد آغاز فاز اجرایی 

می شود.
وی با بیان اینکه افزایش نشاط شهروندی و آرام سازی هسته مرکزی شهر از 
اولویت های مجموعه مدیریت شهری قم است، ادامه داد: بهره برداری از پیاده 
راه آیت الله مرعشی نجفی)ره( از پروژه هایی مهمی بود که در آرام سازی، افزایش 
ضریب ایمنی و سیما و منظر معنوی شهر قم اثرگذار بود که با همکاری قابل توجه 

کسبه و مردم دو ماه زودتر از برنامه اعلامی به مرحله بهره برداری رسید.
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: ایجاد پیاده راه و آرام سازی 
هسته مرکزی شهری محیط، بستر مطلوبی برای پیاده روی و پویایی شهری در بین 

زائران و شهروندان قمی به وجود آورده است.
وی با اشاره به جمع آوری زیرسطحی روان آب ها در پیاده راه های هسته مرکزی 
شهر، خاطرنشان کرد: شیوه هدایت و جمع آوری غیرسطحی آب های سطحی در 
پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی)ره( می تواند الگویی برای سایر طرح های عمرانی 

قم به خصوص در محلات و خیابان های پرتردد شود.
نیازمند با تأکید بر ضرورت توسعه پیاده راه ها در مراکز عمده خرید و پرتردد عابران 
پیاده، تصریح کرد: خیابان هایی مانند شهید زنگارکی و حافظ و غیره که بورس 
خریدوفروش برخی کالاها و حضور پرتعداد عابران پیاده هستند می توانند در 

اولویت شهرداری قم در توسعه پیاده راه ها قرار بگیرند.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

تلاشبرایاتمامبررسیبودجه
شهرداریتاقبلاز۱۵اسفند

خدمات  بهای  تعرفه  نهایی  تصویب  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
شهرداری و عوارض ساختمانی سال ۱40۱ در کمیته انطباق خبر داد.

محسن محرری در حاشیه جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم در گفت وگو 
با خبرنگاران، از بررسی لوایح شهرداری در بودجه سال ۱40۱ خبر داد و اظهار 
داشت: شورای اسلامی شهر قم در ماه های پایانی سال ۱400 در حال بررسی 
لوایح مربوط به تعرفه بهای سال ۱40۱ و بودجه پیشنهادی مربوط به شهرداری و 

سازمان های تابع است.
وی ادامه داد: شهرداری در زمان مقرر و قانونی، لوایح مربوط به بودجه را به شورای 
اسلامی شهر قم تقدیم کرده و شورای اسلامی نیز در کمیسیون های تخصصی و 

تلفیق و همچنین جلسات رسمی به صورت فشرده در حال رسیدگی به آن است.
شهرداری  بودجه  در  موضوع  مهم ترین  قم،  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
را تعرفه بهای سال ۱40۱ دانست و تصریح کرد: خوشبختانه در زمان معین به 
موضوع تعرفه بهای خدمات شهرداری و عوارض ساختمانی رسیدگی شده و برای 

اخذ مجوزهای قانونی و نهایی به کمیته انطباق فرستاده و تصویب شد.
وی رسیدگی به بودجه را زمان بر دانست و خاطرنشان کرد: بودجه در حال بررسی 
است، زیرا حجم لوایح زیاد بوده و بودجه شهرداری و ۱3 سازمان تابع آن به تدریج 
در کمیسیون ها رسیدگی می شود و حتی بعضی از لوایح به کمیسیون تلفیق هم 

رسیده است.
محرری ادامه داد: هرکدام از لوایح که در کمیسیون ها بررسی می شود به جلسات 
رسمی فرستاده شده تا ان شاءالله در زمان قانونی بودجه تصویب و تا زمان ۱۵ 

اسفند بتوانیم بودجه را به کمیته انطباق داده و به تصویب نهایی برسانیم.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

تحقق۱00درصدیدرآمدهای
شهرداریقم

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از تحقق ۱00 درصدی درآمدهای 
شهرداری قم تا پایان دی ماه سال جاری خبر داد.

محمد وحیدنیا با اشاره به عملکرد ۱0 ماهه شهرداری قم در خصوص وصول 
درآمد اظهار داشت: در سال ۱400 بیش از ۱00 درصد درآمدهای شهرداری قم با 

سیاست های عملیاتی مجموعه مدیریت شهری محقق شده است.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم ابراز داشت: تحقق و وصول درآمد 
۱0 ماهه شهرداری قم بیش ازپیش بینی های انجام شده که حاصل تلاش ها، 

ارشادات مدیران مجموعه مدیریت شهری بوده است.
وی با اشاره به رشد تعرفه عوارض در بودجه سال آینده، یادآور شد: از شهروندان 
درخواست می شود بدهی خود در خصوص عوارض را تا پایان سال پرداخت کنند تا 

مشمول تعرفه جدید در سال جدید نشوند.
وحیدنیا خاطرنشان کرد: از شهروندان تقاضا داریم تا با پرداخت عوارض نوسازی، 
اصناف و خودرو شهرداری را در تأمین نیازمندی های شهری، احداث و توسعه 

معابر، نوسازی محلات و مراقبت در رشد متناسب و موزون شهر همراهی نمایند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم مطرح کرد؛

عاقبترجزخوانیوقدرتنماییاوباشمجازی
جانشین فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری 3۲ تن از اراذل و اوباش گفت: ۱۵ تن از 
افراد دستگیر شده در فضای مجازی رجز خوانی و قدرت نمایی می کردند که توسط پلیس دستگیر 
شدند.  سردار بهادر اسماعیلی اظهار کرد: در راستای ابلاغ تدابیر و تاکید فرمانده کل انتظامی کشور 
مبنی بر برخورد قاطع با اراذل و اوباش در استان ها، چهارشنبه شب گذشته طرح اقتدار پلیس در قم با 
حضور مأموران یگان امداد، یگان ویژه، پلیس امنیت عمومی و مأموران انتظامی شهرستان با هماهنگی 
دستگاه قضایی اجرا و 3۲ تن از اراذل و اوباش دستگیر شدند. وی با اشاره به کشف ۷ قبضه سلاح 
سرد از افراد مذکور، افزود: ۱۵ تن از این افراد در فضای مجازی اقدام به قدرت نمایی و برای یکدیگر 
رجز خوانی کرده بودند که شناسایی و دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به 
اینکه 9 تن از افراد دستگیر شده دارای سوابق کیفری و شرارت هستند، از اهتمام پلیس قم در برخورد با 
عاملان ناامنی خبر داد و گفت: با کسانی که بخواهند امنیت خاطر مردم را سلب کنند به شدت برخورد 
خواهیم کرد. اسماعیلی تاکید کرد: افرادی که بخواهند چه در فضای مجازی و چه در فضای حقیقی 

موجب سلب آسایش مردم شوند، قطعاً با برخورد قاطع پلیس و دستگاه قضایی مواجه خواهند شد.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

پلمب2شرکتهرمیوبازاریابیشبکهایغیرمجاز
رئیس پلیس آگاهی استان از شناسایی و پلمب ۲ شرکت هرمی و بازاریابی شبکه ای غیر مجاز در استان خبر 
داد  سرهنگ میکائیل قهرمانپور اظهارداشت: نظر به اینکه طی سال های اخیر شرکت های هرمی با استفاده 
از عناوین مختلف بازاریابی شبکه ای یا بازاریابی چند سطحی فعالیت خود را در راستای کلاهبرداری آغاز و 
با توجه به اینکه هنوز برای بسیاری از افراد جامعه ناشناخته و تبلیغات شان نظر اکثر افراد را به خود جلب می 
کند، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی با بیان اینکه این قبیل فعالیت ها و 
دسیسه های هرمی طی چند سال اخیر آثار زیان بار و جبران ناپذیری را عموم جامعه وارد کرده است، افزود: 
در این راستا و با تلاش های صورت گرفته ۲ شرکت هرمی و بازاریابی شبکه ای غیر مجاز در استان شناسایی، 
پلمب و مدیران آن نیز پس از انجام تحقیقات به دستگاه قضائی استان معرفی شدند. رئیس پلیس آگاهی 
استان قم تاکید کرد: ضروریست ماهیت و عملکرد این شرکت ها روشن تا در صورت وقوع جرم با افراد قاطعانه 
برخورد شود. سرهنگ قهرمانپور از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از فعالیت غیرمجاز اینگونه شرکت ها 

بلافاصله از طریق شماره تماس ۱۱0 به پلیس اطلاع تا در اسرع وقت اقدامات لازم انجام شود. 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشفمحموله۵.۱میلیاردریالیپارچهقاچاق
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف یک محموله پارچه قاچاق به ارزش پنج میلیارد و ۱۵۵ 
میلیون و ۸۲۸ هزار و ۲۵4 ریال در این استان خبر داد.  مهدی ریاضی در گفت وگویی اظهار داشت: 
ماموران کاشف در پی کسب خبر واصله مبنی بر انتقال  پارچه قاچاق توسط یک دستگاه خودروی 
کامیون ایسوزو به محل موردنظر که گاراژی در حومه شهر بود اعزام، و در بازرسی از این خودرو مشاهده 
شد، مقادیر قابل توجهی پارچه به ظن قاچاق به ارزش پنج میلیارد و ۱۵۵ میلیون و ۸۲۸ هزار و ۲۵4 
ریال کشف، و مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال شد. او 
افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلف های قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن 
احضار متهم، استماع اظهارها و گرفتن آخرین دفاعیه های متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک 
مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته، متهم را علاوه بر ضبط محموله مکشوفه 
قاچاق به نفع دولت، در مجموع به پرداخت مبلغ پنج میلیارد و ۱۶0 میلیون ریال جزای نقدی در حق 
دولت محکوم کرد. ریاضی همچنین خاطرنشان کرد: بر اساس قانون کلیه محمولهِ مکشوفه قاچاق 

توسط مرجع کاشف، به اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان تحویل داده شد.

جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیریسارقپرایدهایمدلپایین
جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری یک سارق حرفه ای خودروهای پراید مدل پایین 
حین سرقت خبر داد.  سرهنگ حبیب ا... منصوری متین اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
خودروهای پراید مدل پایین در قم، رسیدگی به موضوع در دستور کار مأموران انتظامی استان قرار گرفت. 
وی افزود: در ادامه و با تلاش مأموران کلانتری ۲0 شهید فاطمی، متهم حین سرقت یک دستگاه خودرو 
پراید شناسایی و دستگیر شد. جانشین فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: نامبرده در تحقیقات 

پلیس به 3 فقره سرقت اعتراف و جهت تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان منتقل شد.

با حضور مسئولان ملی و استانی و قشرهای مختلف مردم ؛

مراسمتشییعوخاکسپاریفرماندهاسبقسپاهقمبرگزارشد

 استاندار قم گفت: همه ظرفیت های استان با نگاه جهادی برای حل مشکلات 
مردم و پیشبرد شایسته برنامه ها به خصوص در بخش های اقتصادی بسیج شود. 
معاونت  جدید  سرپرست  معارفه  آیین  در  شاهچراغی  تقی  محمد  سید 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم که در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید استان و در محل سالن کرامت استانداری برگزار شد طی سخنانی، ارزش و 
منزلت خدمت به مردم از منظر دین را مورد توجه قرار داد و بر لزوم تلاش مدیران 

برای بهره مندی از این فرصت ارزشمند برای گره گشایی از مشکلات تأکید کرد.
استاندار قم معاونت اقتصادی را یکی از معاونت های مهم و دارای مسؤلیت های 
کلیدی استانداری برشمرد و بیان داشت: ایجاد هم افزایی و هماهنگی در بین 
همه مجموعه های اقتصادی استان باید به عنوان یک اصل در دستور کار این 

معاونت باشد.
شاهچراغی همچنین استفاده از همه امکانات برای حل مشکلات مردم را 
بسیار مهم و ضروری خواند و اظهار امیدواری کرد: معاون جدید اقتصادی با 
چنین نگاهی بتوانند به فرایند رونق و شکوفایی اقتصاد استان و شتاب بخشی به 

روند تولید و اشتغال کمک نمایند.
استاندار قم در پایان این جلسه، ضمن قدردانی از زحمات و تلاش های مهرداد 
غضنفری معاون سابق هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم، محسن امیدیان 

را به عنوان سرپرست جدید این معاونت معرفی کرد.
سیاست قطعی استان قم عدم ارائه مجوز به صنایع آلاینده است

 وی در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان قم با بیان اینکه سیاست 
قطعی استان قم عدم ارائه مجوز به صنایع آلاینده است اظهار کرد: پیش از 
اینکه مجوز و زمین برای کارخانجات تخصیص داده شود، بایستی مسائل زیست 

محیطی و زیرساختی بررسی شوند. 
شاهچراغی با اشاره به جلسه قریب الوقوع خود با رئیس بانک مرکزی اظهار 
کرد: مدیران دولتی درخواست های خود را مشخص کرده و برای پیگیری به 

معاونت اقتصادی استانداری قم ارایه دهند.
وی عدم ورود صنایع آلاینده را یک اصل قطعی در قم دانست و گفت: پیش از 
اینکه مجوز و زمین برای کارخانجات تخصیص داده شود، بایستی مسائل زیست 

محیطی و زیرساختی بررسی شوند.
شاهچراغی تامین زیرساخت برق شهرک صنعتی الغدیر طی یک ماه آینده را 
ضروری دانست و بیان کرد: در صورتیکه طی فرصت تعیین شده مشکل برق این 
شهرک صنعتی حل نشود، از مسیر قضایی مطالبه ی استان را پیگیری خواهیم 

کرد.

استاندار قم با بیان این که برق منطقه ای تهران باید حق استان قم را ادا نماید 
افزود: مدیران استان باید به جد زمینه اجرایی شدن مصوبات و درخواست ها را 

فراهم نمایند.
از ورود صنایع پاك در شهرك های صنعتی استقبال می کنیم 

روز چهارشنبه در برنامه بازدید میدانی استاندار قم از منطقه صنعتی امید دو 
واحد صنعتی با سرمایه گذاری هزار و ۲۷0 میلیارد ریال و اشتغالزایی 9 نفر 
افتتاح شد.  شاهچراغی در این بازدید با تاکید بر سیاست استان برای جلوگیری 
از استقرار واحدهای آلاینده جدید در شهرك های صنعتی استان قم اظهار کرد: 
با توجه به موقعیت استان و فراهم بودن زیرساخت ها، از ورود صنایع پاك در 

شهرك های صنعتی استقبال می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به برخی مشکلات شهرك صنعتی امید در حوزه ی زمین و 

آب گفت: مسائل این شهرك باید در اسرع وقت حل و فصل شوند.
استاندار قم تمرکز واحدهای مرتبط با صنعت کفش در این منطقه صنعتی را 
مورد توجه قرار داد و بیان کرد: مسئولان باید ظرفیت ها برای توسعه خوشه ی 

کفش در استان قم شناسایی و عملیاتی کنند.
شایان ذکر است در برنامه حضور میدانی استاندار قم شرکت "رهام لاستیك" 
تولیدکننده ی شیلنگ های فشار قوی با سرمایه گذاری ۵30 میلیارد ریال و 
اشتغالزایی 40 نفر و شرکت "آریاپوشش صدرا  زیتون" با سرمایه گذاری ۷00 

میلیارد ریال و اشتغالزایی ۵0 نفر افتتاح شدند.
استاندار قم همچنین از شرکت شهاب کارتن و یك طرح صنعتی دیگر واقع در 

سه راه لنگرود بازدید کرد.

استاندارقم: 

همه ظرفیت ها برای حل مشکلات مردم بسیج شود

 پیکر سردار شهید مهدی مهدوی نژاد از فرماندهان دفاع مقدس و 
جانشین معاونت بازرسی ستاد کل سپاه روز پنجشنبه همزمان با سالروز 
رحلت حضرت زینب)س(  با حضور مسئولان و قشرهای مختلف مردم 
و همرزمان اش از حرم مطهر حضرت معصومه)س(  تا گلزار شهدای 
علی بن جعفر)ع(  تشییع و در کنار همرزمان شهیدش به خاک سپرده 

شد. 
براساس این گزارش، آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید 
در جوار بارگاه ملکوتی حضرت معصومه)س(  بر پیکر این سردار سرافراز 

نماز را اقامه کرد.
در آیین تشییع پیکر سردار شهید مهدوی نژاد، جمعی از فرماندهان 

سپاه از جمله سردار »اسماعیل قاآنی« فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی حضور داشتند.

مراسم نخستین شب خاکسپاری این سردار شهید نیز پنجشنبه 
شب بعد از نماز مغرب و عشا از سوی خانواده وی و سپاه امام علی 
بن ابی طالب )ع(، در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( برگزار شد.
پرشور  حضور  با  روزچهارشنبه  مهدوی نژاد  سردار  پیکر  همچنین 
مسئولان و مردم ولایت مدار در سمنان تشییع و آیین وداع با پیکر این 
سردار سرافراز نیز عصر روز چهارشنبه در حسینیه شهدای سرخه برگزار 

شد.
روز سه شنبه، بیست و ششم بهمن ماه امسال و در زادروز مولای متقیان 
امیرالمومنین حضرت علی )ع( روح پر فتوح جانباز عالیقدر سردار رشید 
سپاه اسلام سرتیپ دوم پاسدار مهدی مهدوی نژاد جانشین معاونت 
بازرسی ستاد فرماندهی کل سپاه و از فرماندهان و پیشتازان هشت 
دفاع مقدس به دلیل عوارض ناشی از جراحات شیمیایی زمان جنگ، 

آسمانی شد.
وی در بیش از ۱00 ماه فرماندهی موثر و صادقانه در مناطق عملیاتی 
و فرماندهی در تیپ قائم آل محمد )عج( استان سمنان، تیپ الغدیر 
استان یزد، لشکر ۱۶ قدس گیلان، لشکر ۱۷ علی بن ابیطالب )ع( 
و سپاه استان قم و سپس در جایگاه جانشینی معاونت بازرسی ستاد 

فرماندهی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی فعالیت داشت.

قم  استانداری  زائران  امور  هماهنگی  معاون 
،مهمترین عامل در هرچه باشکو تر شدن جشن 
های نیمه شعبان را بکارگیری ظرفیت های مردمی 
در برپایی جشن های سالروز میلاد حضرت مهدی 

موعود)عج( عنوان کرد. 
ابوالقاسم مقیمی در دومین جلسه هماهنگی 
قم  استان  مهدوی  اجتماعات  مردمی  ستادهای 
با اشاره به در پیش بودن جشن های نیمه شعبان 
اظهار کرد: مدیران استان بایستی آمادگی لازم برای 
برگزاری هرچه باشکوه تر این جشن ها را داشته 

باشند.
جشن های  بکارگیری  در  استان  سیاست  وی 
میلاد  سالروز  های  جشن  برپایی  در  مردمی 
حضرت مهدی موعود)عج( را مورد توجه قرار داد 
و افزود: با برنامه ریزی دقیق می بایست از ظرفیت 

مهیانمودن  برای  مردم  و  اجرایی  دستگاههای 
مقدمات برپایی جشن های نیمه شعبان استفاده 
شود. به گزارش ایرنا ، استاندار قم  نیز هفته گذشته 
در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم گفته 
و  ملی  ابعاد  و  جایگاه  اهمیت،  به  توجه  با  بود: 
فراملی جشن های نیمه شعبان در شهر مقدس قم، 
باید ستادی در سطح ملی برای این رویداد عظیم 
تشکیل شود. سید محمدتقی شاهچراغی  افزود: 
نیمه  جشن های  باشکوهتر  هرچه  برگزاری  برای 
شعبان در مسجد مقدس جمکران، هماهنگی ها 
در سطح گسترده در حال انجام است و با نهادها و 

دستگاههای ملی مکاتبات لازم انجام شده است.
وی بر ضرورت آمادگی و مشارکت همه دستگاه 
های اجرایی در برگزاری برنامه ها و جشن هاینیمه 
باید  قم  مردم  همه  گفت:  و  کرد  تأکید  شعبان 

حضرت  عاشقان  عظیم  خیل  از  میزبانی  آماده 
به  رو  پیش  های  برنامه  در  و  بوده  ولیعصر)عج( 

محرومان و نیازمندان توجه ویژه ای شود.
نیز هفته  ارشاد اسلامی قم  و  مدیرکل فرهنگ 
گذشته  نیز دراین جلسه  بر ضرورت برگزاری برنامه 
ها و جشن های نیمه شعبان با استفاده حداکثری 

از ظرفیت های مردمی تأکید کرده بود.
سید موسی حسینی کاشانی افزود: امیدواریم با 
ارائه و جمع بندی پیشنهادها و مطالبات فرهنگی 
در رابطه با نیمه شعبان، برنامه های مناسب و در 

شأن شهر مقدس قم و این ایام اجرایی شود.
وی گفت: مسائل فرهنگی از مهمترین مسائلی 
آیین ها و جشن  برنامه ها،  برگزاری  است که در 
های نیمه شعبان باید مورد توجه جدی نهادها و 

دستگاههای اجرایی قرار بگیرد.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم خواستارشد؛
بکارگیری ظرفیت های ویژه مردمی در جشن های نیمه شعبان 

وزیر ارتباطات با رد خبر برابری سرعت اینترنت ایران و افغانستان گفته که سرعت اینترنت همراه در ایران ۱۰۰ رتبه از افغانستان بیشتر است.


